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Sindikat pred težko nalogo vodenja in usmerjanja delavske ogorčenosti

Množične protestne manifestacije 
dokaz zavračanja vladnih ukrepov
V Milanu več kot sto tisoč ljudi, od teh jih je le peščica kontestirala sindikalno vodstvo 

Delavci vse glasneje zahtevajo vsedržavno splošno stavko za zaščito svojih interesov

Nemško 
francoski 
dogovor 
za nov 

polet ES
MILAN — Dan po brutalni agre

siji na generalnega tajnika CGIL 
Bruna Trentina v Firencah, se je ne
kaj podobnega, a v precej blažji ob
liki ponovilo v Milanu, kjer je bil 
trenutni grešni kozel nezadovoljstva 
skupinice razjarjenih manifestantov 
konfederalni tajnik UIL Silvano Ve- 
ronese. Zbrani množici je govoril le 
kake štiri minute. Ko je dež jajc, 
matic, kamenja in drugih predme
tov postal pregost, se je umaknil z 
odra. Kljub temu pa je bila milanska 
manifestacija za sindikat »veličas
tna«, kontestacija peščice »prenape- 
težev« ni namreč spremenila dej
stva, da Milan že desetletja ni videl 
takega delavskega protesta. Na trgu 
Pred milansko stolnico se je namreč 
zbralo več kot sto tisoč ljudi, da bi s 
svojo prisotnostjo nesporno dokazali 
nasprotovanje vladnemu gospodar
skemu manevru. Ljudje so ostali na 
trgu tudi po Veronesejevem odho
du, tako da je pol ure kasneje na 
°der stopil tajnik milanske delavske 
zbornice Carlo Ghezzi in v desetmi
nutnem improviziranem govoru po

miril duhove, tako da se je ta mani
festacija končala brez incidentov, 
saj je jasno povedal, da bo moral 
sindikat oklicati vsedržavno splošno 
stavko, če ne bo prišlo do korenitih 
popravkov vladnega gospodarskega 
manevra.

Manjše kontestacije so bile tudi 
na manifestaciji v Bologni, kjer pa 
so sindikalni redarji uspeli izločiti 
kontestatorje, ki jim je uspelo za
gnati proti odru le nekaj krompirjev 
in sindikalne voditelje opsovati z 
»burkeži, prodanci in hlapci«. Kon
federalnemu tajniku UIL Giancarlu 
Fontanelliju je tako uspelo nemote
no in ob odobravanju skoraj 50 tisoč 
ljudi povedati, da se je sindikat od
zval pozivu delavcev in da se pri 
tem ne bo ustavil: »Splošna stavka 
bo obsodba Amatove vlade.« Fonta- 
nelli je najodločneje obsodil gospo
darski manever, pozval je vse tri mi
nistre v gospodarskih resorjih, naj 
odstopijo, in dodal: »Vlada je s svo
jimi izbirami julijski sporazum pro
glasila za mrtvega.«
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Danes bo pred generalno skupščino govoril predsednik Slovenije Milan Kučan

ZR Jugoslavija nima več mesta v OZN 
Panič že zaprosil za sprejem v članstvo

Veleposlanik BiH pri OZN Mohamed Šečirbej (AP)

NEW YORK — Generalna skupščina 
OZN je v torek ponoči praktično izključila 
tako imenovano Zvezno republiko Jugosla
vijo iz svetovne organizacije in dejavnosti 
njenih teles. Za tak sklep je bilo 127 držav, 
proti jih je bilo 6, vzdržalo pa se jih je 26. 
Tako se je prvič v zgodovini svetovne orga
nizacije zgodilo, da so izključili neko drža
vo, za kar je glasovala tudi Republika Slo
venija. To pomeni, da nekdanje SFRJ de
jansko ni več, Srbija in Črna gora pa nista 
njeni avtomatični naslednici. Zato tudi 
nova, tretja Jugoslavija, oziroma ZRJ, ne 
more biti naslednica bivše zvezne države in 
zasedati njenega sedeža v generalni skup
ščini. Zvezna republika Jugoslavija bo mo
rala za članstvo v Združenih narodih zapro
siti, kar je premier Panič že storil. Tak raz
plet ni bil nepričakovan, čeprav si je Panič 
v minulih dneh močno prizadeval za prelo
žitev glasovanja o tem in skušal prepričati 
tudi zunanje ministre stalnih članic Varnos
tnega sveta, nato pa še generalne skupšči
ne.

Milan Panič je sicer s privoljenjem petih 
stalnih članic Varnostnega sveta v general
ni skupščini nastopil, poleg tega pa je pred 
glasovanjem ruski zunanji minister Kozirev 
izjavil, da ima Panič določene zamisli, kako 
zagotoviti mir na področjih, kjer divja voj
na. Rusija, kot je dejal Kozirev, Paničeve 
zamisli podpira in pričakuje, da bodo spre
jete. Premier ZRJ pa je dejal, da je prepri
čan, da bo mir dosežen, če bodo podprli 
njegove zamisli. Seveda bo na mir, kot je 
pribil, še treba čakati, a že zdaj je menda v 
Bosni in Hercegovini 40 odstotkov manj bo
jev. Izjavo je dal tudi ameriški državni se
kretar Lavvrence Eagleburger, ki meni, da 
se Panič močno trudi in da v sedanjih oko
liščinah počne vse, kar je v njegovi moči.

Naj spomnimo, da pred Paničevim nasto
pom v New Yorku, v Beogradu, Vojislav 
Šešelj in socialisti niso skušali zrušiti seda
njega premiera v skupščini, saj menijo, da 
bi bila to za Srbijo popolna katastrofa. Pod-
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BRUSELJ Diplomatskemu 
molku po sestanku med Mitter- 
random in Kohlom so sledile vče
raj manj diplomatske izjave. Nem
ški kancler je pojasnil, da bosta s 
francoskim državnim poglavarjem 
na evropskem vrhu 16. oktobra v 
Londonu predlagala demokratiza
cijo Evropske skupnosti. Z drugi
mi besedami: izvršna komisija naj 
se otrese odločitvene mrzlice in 
birokratske navlake, evropskemu 
parlamentu naj se dodelijo širše 
pristojnosti, slednji pa naj se peri
odično sestaja z nacionalnimi par
lamenti. »Evropa ne sme postati 
zvezna država, znotraj katere bi se 
vse poplitvilo, pač pa naj postane 
politična streha, pod katero naj se 
problemi vsake posamezne države 
rešujejo s skupnimi močmi,« je po
nazoril Kohl, ki pa je s cikanjem 
na zbirokratiziranost ES razdražil 
podpredsednika njenega izvršne
ga telesa Bangemanna: »Edini oči
tek, ki ga sprejmemo, je ta, da ni
smo vselej dovolj obrazložili svo
jih odločitev, sicer pa evropska 
komisija ni kriva krize, v katero je 
zabredel postopek za ratifikacijo 
maastrichtske pogobbe, kakor 
tudi ne viharja na deviznem trgu.«

Pariz in Bonn pa sta šla včeraj 
še korak dalje: njuni narodni ban
ki sta v skupnem sporočilu naved
li, da stvarno stanje nemškega in 
francoskega gospodarstva ne 
opravičuje spremembe paritete 
med marko in frankom, kar pome
ni, da se bosta složno zoperstavlja
li špekulacijam proti franku. 
Hkrati je pariški emisijski zavod 
povišal z 10,5% do 13% obresti na 
5- do 10-dnevna posojila bančne
mu sistemu. To je nekako v soz
vočju s tezo mnogih ameriških pa 
tudi nemških analitikov, ki meni
jo, da bi morala Bundesbank vno
vič znižati diskontno mero za od
stotek, francoska narodna banka 
pa jo prav za toliko povzdigniti. V 
Bonnu tega izrecno ne izključuje
jo: bodo v prid franka vendar uk
renili tisto, česar niso marali v ko
rist funta šterlinga in lire?

Vrednost italijanskega denarja 
je včeraj upadla nasproti dolarju, 
ki je veljal približno 1.272 lir, a je 
bila pretežno ustaljena nasproti 
marki, ki je kotirala okrog 841 lir. 
Pač pa je kazalnik MIB na milan
ski borzi vrednostnih papirjev na
zadoval skoraj za 1,5 odstotka.

Tragičen obračun 
slabega vremena 
v južni Franciji

□ □ □

Hudi spopadi 
v BiH zahtevali 

nove žrtve
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Do aretacij je prišlo v okviru milanskega škandala s podkupninami

Za zapahi sedem upraviteljev iz Lacija
RIM V okviru milanske preiskave »čiste roke« 

so pod obtožbo korupcije z obtežilnimi okoliščinami 
včeraj v Laciju aretirali sedem oseb, demokristjan- 
skemu senatorju in članu komisije za delo in social
no skrbstvo, 46-letnemu Giorgiu Moschettiju, pa so 
izročili sodno jamstveno obvestilo. Za zapahi so se 
tako znašli predsednik Goreča Saverio Damiani, se
danji predsednik rimskega občinskega prevoznega 
podjetja Atac Luigi Pallottini ( na sliki AP), bivša 
predsednika Ataca Mario Bosca in Renzo Eligio Fi- 
lippi, nekdanja predsednika Extempor in Acotral, De 
Simoni in Poggiani, ter bivši član upravnega sveta 
Državnih železnic Caporali.

Osumljenci naj bi bi vpleteni v milansko afero s 
podkupninami, ki naj bi jih družba Socimi (milansko 
gradbeno industrijsko podjetje) plačala zaprti sedme
rici in drugim javnim upraviteljem. Bosca, Damiani, 
Pallottini in Filippi naj bi bili vpleteni v preiskavo o

naročilih podjetja Socimi Atacu, Caporali za posle z 
železnico, Poggiani in De Simoni pa naj bi »nadzoro
vala« naročila deželnemu prevoznemu podjetju Acot
ral. Kot se je izvedelo, naj bi Socimi v zadnjih letih 
plačala za več kot 30 milijard lir podkupnin, in to 
osumljeni sedmerici in tudi drugim. Zaporne naloge 
je na zahtevo milanskih državnih pravdnikov, ki vo
dijo preiskavo »čiste roke«, podpisal milanski sodnik 
za preliminarno preiskavo Italo Ghitti. Preiskovalci 
so osumljencem prišli na sled po večkratnem zasliša
nju bivšega predsednika in pooblaščenega upravite
lja podjetja Socimi Alessandra Marzocca. Kasneje so 
tudi kontrolirali bilance podjetja in odkrili precej 
nepravilnosti, zaradi katerih so tudi zahtevali sodni 
stečaj. Odkrite nepravilnosti pa so preiskovalce tudi 
pripeljale na sled podkupovanju, ki je vodilo v Rim. 
Podkupnine so bile izplačane v Milanu, zato je za 
preiskavo tudi pristojno tamkjašnje sodišče.
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Val slabega vremena nad Evropo napoveduje dokončen konec poletnih dni
m • v i v • th •••1 ragicen obračun neurja v Franciji 
Tudi v Liguriji mrtvi in pogrešani

Skupna lista 
DSL-PSI-PSDI 

na volitvah 
v Mantovi

PARIZ, SAVONA Izredno ne
urje, ki je v torek in prejšnjo noč 
pestilo osrednja in južna območja 
Francije, je po zadnjih podatkih 
terjalo 22 življenj, na desetine ra
njenih in ogromno gmotno škodo. 
Obračun pa bo nedvomno še huj
ši, saj pogrešajo kar 20 oseb. Vas 
Vaison la Romaine pri Avignonu 
(na sliki AP) je plačala najtežji 
davek, kar priča 17 trupel v občin
ski telovadnici. Morijo je povzro
čil 15-metrski vodni val potoka 
Ouveze, ki je pred seboj rušil vse, 
kar se mu je postavilo po robu. 
Najbolj jo je skupil kamping, kjer 
je v počitniških prikolicah bilo 
kakih 120 turistov. Narasle vode 
so odnašale prikolice in avtomobi
le, niso pa prizanesle niti zidanim 
hišam, saj je kakih 6 tisoč ljudi 
Vaisona la Romainea v bistvu iz
gubilo vse. Reševanje in odprav
ljanje posledic katastrofalnega ne
urja je izredno obteženo zaradi 
prekinjenih prometnic.

V Franciji bi se moralo v pri
hodnjih urah vreme nekoliko iz
boljšati, meteorologi pa napove
dujejo novo poslabšanje, ki je že 
zajelo jugovzhodna območja Veli
ke Britanije in London. Obilno 
deževje je tu za sedaj povzročilo 
le poplave, zastoje v prometu in 
gmotno škodo, na srečo pa ne žr
tev.

Manj sreče so imeli na širšem 
območju Savone, kjer sta dve ose
bi izgubili življenje, več pa jih po
grešajo. Podobno kot v Franciji so 
tudi tu narasle vode povzročile 
pravo razdejanje. Včeraj dopolne 
se je zrušil celo osrednji del via
dukta Tasce na avtocesti Savona- 
Torino pri Cadiboni. V Montemo- 
ru se je zrušila neka hiša. Pod ru
ševinami je življenje izgubila 
neka ženska, njenega moža pa so 
uspeli rešiti. Včeraj so gasilci na
šli tudi truplo 24-letne nosečnice, 
ne pa trupelca njene triletne hčer
ke.

Na celotnem območju se že 48 
ur trudi kakih 200 gasilcev, ki 
skušajo vsaj nekoliko omiliti teža
ve prizadetega prebivalstva. Ci
vilna zaščita je že ustanovila štiri 
operativne centre za nudenje po
moči, na prizadeto območje so že 
poslali poljsko kuhinjo, ki bo lju
dem zagotovila vsaj 800 toplih ob
rokov. Iz Emilije-Romagne so po

slali nove okrepitve v ljudeh in 
tehniki, ker skušajo čimprej uspo
sobiti poškodovane prometnice, 
predvsem pa avtocesto Savona- 
Torino.

Po pričevanju ljudi in gasilcev 
takega neurja ne pomnijo niti naj
starejši ljudje. Oblasti so že pro
glasile celotno območje za priza
deto od naravne nesreče, do nada
ljnjega pa v vseh šolah ne bo pou
ka.

Kot običajno pri ekvinocialnih 
nevihtah so meteorološke napove
di do skrajnosti pomanjkljive. Me
teorologi le navajajo, da bo zaradi 
prodora hladnega zraka prišlo do 
padavin in neviht, kje in kdaj, pa 
je prepuščeno reliefu in termodi
namiki. Najhuje naj bi bilo danes 
ob severnem in srednjem Jadranu, 
pri nas naj bi nevihte spremljali 
močni udari vetra. Jutri se bo ne
koliko izboljšalo, temperatura bo 
nekoliko padla, tako da novi pro
dor hladnega zraka v nedeljo ne 
bi smel povzročiti hujših neviht.

MANTOVA — Načrt za novo 
zavezništvo na levici bo danes 
zvečer v Mantovi doživel svoj 
uradni krst, ko bodo pred javnos
tjo na predvolilnem zborovanju 
skupaj nastopili tajnik DSL Achil- 
le Occhetto, pravosodni minister 
Claudio Martelli (PSI) in tajnik 
PSDI Carlo Vizzini. Skupni nastop 
leaderjev treh strank sodi v okvir 
volilne kampanje za pokrajinske 
volitve v Mantovi, kjer se DSL, 
PSI in PSDI predstavljajo s skup
no kandidatno listo. Za to zavez
ništvo, ki je z Martellijevim govo
rom v Genovi dobilo vsedržavni 
značaj, so si tri stranke prizadeva
le že od junija, cilj te predvolilne 
koalicije pa je levičarska pokra
jinska uprava.

Volilna kampanja se bo v Man
tovi zaključila v petek, ko bodo 
govorili tajnik PRI La Malfa, vod
ja Severne lige Bossi in tajnik mi- 
sovcev Fini. Pobudo treh strank je 
negativno ocenila krajevna KD, 
sodelovanje pa sta zavrnili Orlan- 
dova Mreža in SKP.

V Bosni se nadaljujejo hudi spopadi 
Sarajevo naj bi bilo demilitarizirano

SARAJEVO — V Bosni in Hercegovini spopadi 
divjajo še naprej. Po najnovejših podatkih naj bi 
bilo v preteklem tednu ubitih 375 ljudi, skoraj 
190 pa ranjenih. Republiško krizno poveljstvo je 
sporočilo, da je bilo zadnjih 7 dni najbolj tragič
nih od začetka vojne v tej državi. Novo krizno 
žarišče je Maglaj, ki ga poleg Gradačc srbske sile 
napadajo z vsemi vrstami orožja. Na Maglaj je, 
kot poročajo, padlo okoli 2 tisoč granat. Napadi 
agresorja so se nadaljevali tudi včeraj. Ob tem 
velja spomniti, da so sprte strani doslej podpisale 
že 39 premirij in raznih sporazumov. Že tretji dan 
zapored se nadaljujejo spopadi na območju Brč
kega. Poleg topov srbske sile uporabljajo pri na
padih tudi rakete. V Bihaču so preživeli peklen
sko noč v vseh delih mesta. Zadeta je bila bolniš
nica, v kateri je zaradi napadov umrlo 11 pacien
tov, več kot dvajset pa jih je bilo ranjenih. Na 
kraj tragedije so prišli takoj tudi predstavniki 
mednarodnega Rdečega križa. V tem mestu so 
včeraj zjutraj razglasili splošno nevarnost, obram
ba pa naj bi, kot poročajo, imela velike uspehe, 
saj naj bi ubila kakih petdeset tako imenovanih 
belih orlov in niških specialcev. Tudi v Sarajevu 
je bilo že včeraj dopoldne slišati streljanje, čep
rav je bilo po polnoči dokaj mirno. Napadalcem

je uspelo zažgati celo zgradbo republiške skup
ščine in tovarno bitumna. Sarajevsko letališče je 
še vedno zaprto, iz Splita pa je vendarle prispel 
konvoj tovornjakov z 80 tonami hrane in zdravil. 
Granate so padale na obrobne dele glavnega bo- 
sansko-hercegovskega mesta, na občino Center 
in Novo Sarajevo, na Stari grad in Alipašino po
lje ter na Dobrinjo.

Tudi na Hrvaškem ni bilo mirno. Najhuje je 
bilo v Slavonskem brodu, kjer je bilo že 174 dni 
nenehne splošne nevarnosti. Tudi včeraj zjutraj 
so to mesto napadli z bosanske strani. Gospodar
ska škoda je velikanska, saj je tovrstne objekte 
včeraj zadelo okoli 70 projektilov.

Predstavniki mednarodne skupnosti od sprtih 
strani v Bosni in Hercegovini zahtevajo naj v 
okviru ženevske konference preučijo predlog o 
razglasitvi Sarajeva za demilitarizirano območje. 
Včeraj so se pogajanja o tem nadaljevala v delov
ni skupini mirovne konference za BiH. Kot je bilo 
sporočeno, se bodo predstavniki vseh treh strani 
sešli s komisarko Združenih narodov za begunce 
Sadako Ogata, ki namerava od njih zahtevati 
nova zagotovila za odprtje zračnega mostu s Sa
rajevom. Velja še povedati, da so se včeraj v Že
nevi sešli predstavniki treh Cerkva na ozemlju

nekdanje Jugoslavije, in sicer hrvaški kardinal 
Franjo Kuharič, srbski patriarh Pavle in voditelj 
muslimanov Selimoski. Srečanje je bilo na sve
tovnem sedežu cerkvenega sveta in konference 
evropskih cerkva. Kot so poudarili, naj bi prispe
vali k ustavitvi vojne v Bosni in Hercegovini. Vsi 
trije so izjavili, da o vojni sicer ne morejo odloča
ti, skušali pa bodo pomagati, da bi na območju 
razpadle Jugoslavije znova zavladal mir.

Predsedujoča mirovne konference o nekdanji 
Jugoslaviji Cyrus Vanče in lord David Owen sta 
se mudila v Atenah, kamor sta odpotovala iz Že
neve. Tam sta pozvala Grčijo, naj skuša vplivati 
na Srbijo, da bi sedanjo krizo, zlati pa kosovski 
problem, rešili pravično in po mirni poti. Po se
stanku s premierom Micotakisom je Owen izrazil 
prepričanje, da bo Grčija pomagala pri prizade
vanjih, da bi preprečili razširitev vojne na Balka
nu. Obenem je pozval Beograd, naj Albancem na 
Kosovu prizna njihove pravice in se zavzel za 
odprtje univerze za albanske študente na Kosovu. 
Z grškim premierom sta se sogovornika pogovar
jala tudi o makedonsko-grškem problemu, saj je 
Grčija od začetka septembra zaustavila dobavo 
75 tisoč ton nafte tej republiki. Danes naj bi Van
če in Owen obiskala še Beograd, nato pa Zagreb.

• Množične
Mogočne manifestacije pa so bile 

včeraj tudi v drugih krajih Lombar
dije in Emilije-Romagne. Na vseh je 
prišla do izraza odločnost, da se 
mora sindikat z delavci enotno po
staviti po robu vladnemu gospodar
skemu manevru.

Za sindikalno zvezo CGIL, CISL 
in UIL so včerajšnje manifestacije 
dokončno potrdile, da so po večlet
nem mrtvilu ljudje ogorčeni, da ho
čejo konkretne rezultate in ne le 
besedičenje in da so za to priprav
ljeni tudi množično stopiti na ulice. 
V sindikatu pa se obenem dobro za
vedajo, da je položaj do skrajnosti 
eksploziven, da obstaja resna nevar
nost, da bi kdo izkoristil ljudski 
gnev. Prav zato se iz včerajšnjih re
akcij lahko izlušči po eni strani iz
redna previdnost in strah, po drugi 
pa izjave nekaterih sindikalistov, ki 
skušajo kontestacije kriminalizirati. 
Tako je generalni tajnik UIL Pietro 
Larizza včerajšnji napad na Verone- 
seja v Milanu ocenil kot delo »ome
jenih sinov domačega stalinizma«. 
Nedvomno se sindikalno vodstvo 
nahaja v izrednih težavah, saj mora 
sedaj ponovno pridobiti zaupanje 
delavcev in se postaviti na čelo se
danjega boja proti vladnemu ma
nevru.

Kriminaliziranje peščice običajnih 
prenapetežev se lahko v danem tre
nutku spremeni v nevaren bume
rang. Generalni tajnik Gibanja za 
komunistično prenovo Garavini je 
včeraj jasno navedel, da je »nemo
ralno prikazovati "nezadovoljstvo" 
delavcev kot vprašanje javne var
nosti, ki se tiče le redkih nasilne
žev.« Povsem razumljivo je treba po

njegovem preprečiti nasilje, a je tre
ba tudi razumeti, da je delavstvo 
nezadovoljno nad svojim sindikal
nim vodstvom, ker ni po vladnem 
gospodarskem manevru preklicalo 
julijskega sporazuma, zahtevalo ob
novo draginjske doklade in ostalih 
pravic, ki jih je ta sporazum odpra
vil. Severna Liga pa je še bolj bru
talno opozorila sindikalno vodstvo, 
da so med »nasilneži« predvsem 
obupani družinski očetje. »Kdor je 
podpisal julijski sporazum, ki je pri
zadel odvisne delavce, ne da bi jih 
vprašal za mnenje, ne more sedaj 
pričakovati aplavzov.«

Nekateri bodo torej skušali sedaj 
politično vnovčiti ljudski gnev, kar 
pa spada v pravila politične igre. 
Na sindikatu je sedaj težka naloga, 
da ne prepusti sindikalnega boja 
strankam in da ohrani svojo avtono
mijo.

Nedvomno je položaj izredno te
žak. Predsednik vlade Amato pa je 
ob vsem tem sinoči sindikalnemu 
vodstvu napravil medvedjo uslugo, 
ko ga je javno pohvalil in zagrozil s 
svojim odstopom, če bi se s poprav
ki sedanji manever izrodil.

• Jugoslavija
prli so tudi predlog Borisava Jovi
ča in odposlali pismo generalni 
skupščini, v katerem se pridružu
jejo Paničevemu predlogu, da or
ganizacija Združenih narodov za 
tri mesece preloži odločanje o iz
ključitvi Jugoslavije iz svetovne 
organizacije, sklep Varnostnega 
sveta pa naj bi poslali sodišču v 
Haagu.

Na zasedanju generalne skup
ščine je britanski diplomat Doug
las Forsted poudaril, da je »Jugos
lavija naj hujši primer nacionalne 
zagrenjenosti s tragičnimi posledi
cami«, ruski zunanji minister Ko- 
zirev pa je v svojem govoru po
sredno zopet podprl in branil Sr
bijo. Dejal je, da morajo sklepe 
varnostnega sveta spoštovati vse v 
spopad vpletene strani in da mo
rajo vse bivše jugoslovanske re
publike obdržati možnost stikov z 
Združenimi narodi. Predstavnik 
Bosne in Hercegovine Šečirbej pa 
je postavljal vprašanja o izpolnje
vanju pogojev Beograda za nov 
sprejem v Združene narode, saj 
srbsko glavno mesto po njegovih 
besedah nadaljuje z agresijo, krši 
pravice svojih prebivalcev in 
podobno, kar pomeni, da pogojev 
na izpolnjuje. Dodal je še, da upa
jo, da bo ZRJ pogoje čimprej iz
polnila in da bo sprejeta v Zdru
žene narode. Varnostni svet bo o 
članstvu ZRJ glasoval najkasneje 
v treh mesecih.

Združene države Amerike so 
poslale poseben dokument Zdru
ženim narodom, v katerem govori
jo o vojnih zločinih v Bosni in 
Hercegovini. ZDA so sporočile, da 
pripravljajo osnutek resolucije, s 
katero bi ustanovili komisijo, ki 
naj bi preučila obtožbe in kazen
ski pregon krivcev za dogodke v 
BiH. Predstavnik State Depar- 
tmenta je izjavil, da poročilo 
predano OZN vsebuje podrobnos
ti o mučenju zapornikov, o načr
tnem ubijanju in trpinčenju civi
listov ter o množičnem nasilnem

deportiranju ljudi oziroma o et
ničnem čiščenu.

O odločitvi generalne skupšči
ne, da izključuje Beograd in GS, 
je zunanji minister tako imenova
ne ZRJ Ilija Djukič dejal, da to ni 
niti konec sveta, niti konec Jugos
lavije in da se stiki med ZRJ in 
svetovno organizacijo ne bodo 
pretrgali, prav tako pa v OZN ne 
bodo ukinili sedeža in misije 
Zvezne republike Jugoslavije.

Prav glede tega je še precej ne
jasnosti, saj ni jasno, ali je ZRJ po
polnoma izključena iz Združenih 
narodov. Rusija in nekatere druge 
države menijo, da Jugoslavija lah
ko zadrži svojo misijo pri Združe
nih narodih, ZDA pa vztrajajo pri 
tem, da je treba že zdaj odstraniti 
jugoslovansko zastavo in ploščo z 
njenim imenom. Številne države 
pozdravljajo odločitev generalne 
skupščine, med njimi je tudi Tur
čija, ki je izrazila zadovoljstvo nad 
tem sklepom. Avstrijski tisk na 
primer ocenjuje, da je degradacija 
Jugoslavije na raven manj vredne 
države zelo neprijetna do beograj
ske politike. Naj dodamo, da je 
slovenskega zunanjega ministra 
dr. Dimitrija Rupla že sprejel 
predsednik 47. rednega zasedanja 
generalnega skupščine Združenih 
narodov, bolgarski diplomat Sto-- 
jan Gana, govorila pa sta o vlogi 
Republike Slovenije v ZN in o re
soluciji o izključitvi ZRJ iz sve
tovne organizacije.

Odločitev generalne skupščine 
močno odmeva po vsem svetu. 
Skorajda povsod izražajo zado

voljstvo in poudarjajo, da so ob
lasti v Beogradu zdaj ostale v sko
raj popolni mednarodni osamitvi. 
Medtem ko uradnih odmevov be
ograjskih krogov še ni, so se ogla
sile opozicijske stranke. Le-te po- 
uarjajo, da je bil Milan Panič v 
veliki časovni stiski in da kaj več 
v New Yorku ni mogel doseči. 
Menijo, da če Paniča ne bi bilo, bi 
bila kazen še hujša. Kaže pa, da 
večina prebivalcev Srbije oziroma 
ZRJ podpira prizadevanje Milana 
Paniča, da mora ZRJ zahtevati 
včlanjenje v Združene narode. 
Drugi zopet menijo, da gre pri od
ločitvi generalne skupščine za 
kontinuirano zaroto svetovnih in 
evropskih mogotcev proti Srbiji in 
pravoslavju.

Danes bo na sedežu Združenih 
narodov govoril predsednik pred
sedstva Republike Slovenije Mi
lan Kučan, ki bo predstavil pogle
de Slovenije z vidika izkušenj, ki 
jih ima na poti reševanja jugoslo
vanske krize. Medtem pa je na se
dežu generalne skupščine že go
voril hrvaški predsednik Franjo 
Tudjman. Med drugim je zahteval 
ustanovitev stalnih mednarodnih 
moči na jugovzhodu Evrope, ki bi 
v imenu Združenih narodov vsili
le mir. Pojasnil je, da bi bila nji
hova prvenstvena naloga prepre
čevanje spopadov, ko bi bilo po
trebno pa tudi odbijanje agresije. 
Tudjman je opozoril, da lahko pri
šlo do veliko večjega spopada, če 
se ne bo zaustavila agresija Srbije 
in Črne gore na Hrvaško ter Bos
no in Hercegovino. (NIA)
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Odločen protest Slovenske deželne komisije PSI

Giulio Camber žalil 
slovensko manjšino

V okviru klestenj, ki jih predlaga Turello

DSL: Skrčiti število 
deželnih odbomištev

PSI in LDS 
nameravata 

poglobiti 
sodelovanje

d GORICA Predsednik Slo- 
s venske deželne komisije PSI
j Rudi Pavšič je pri pristojnih de- 
- : želnih strankinih organih pro-
1 testiral zaradi nedeljskega na

stopa podtajnika v ministrstvu 
r za prevoze in trgovsko morna-
c rico Giulia Camberja, ki je so-
j deloval na slovesnosti za mir v
r Medeji (Gorica).
; Iz poročil krajevnega časo

pisja je razvidno, da se je vlad
ni predstavnik, ki je bil v parla
ment izvoljen tudi zaradi volil
nega zavezništva Liste za Trst s 
tržaško PSI, čemur so slovenski 
socialisti verdno nasprotovali, 
dokaj dvomljivo in mestoma 
žaljivo izrekel o slovenski na
rodnostni skupnosti ter o privi
legijih, ki naj bi jih bila ta de
ležna.

Zastopnik Slovenske komisi
je ugotavlja, da je zelo vprašlji
vo takšno nastopanje vladnega 
predstavnika in to še posebno v

trenutku, ko edini zastopa našo 
deželo v vladni koaliciji.

Vse bolj očitno postaja, ugo
tavlja Pavšič, da je pobuda o 
tem zavezništvu škodila socia
listični stranki, ki mora sloneti 
in se razvijati na idealih miru, 
družbene pravičnosti in ob 
upoštevanju italijanske ustave, 
ki manjšinam zagotavlja pošte
no zaščito.

Vprašljiv je tudi takšen Cam- 
berjev nastop na slovesnosti, ki 
je namenjena miru in spoštova
nju sočloveka. Ob tem gre pod- 
črtatidejstvo, da umetno ustva- 
trjanje sovraštva in instrumen
talno podtikanje lahko koristi 
takšnim ljudem, ki svoje poli
tično bogastvo gradijo na teh 
osnovah, vsekakor pa škodi ob
mejni stvarnosti, kakor je naša, 
se zaključuje tiskovno sporočilo 
Slovenske deželne komisije so
cialistične stranke.

TRST — »Predlogi glede okles- 
tenja deželnih ustanov in struktur, 
ki jih je iznesel predsednik Vini- 
cio Turello, so v določenem po
gledu dobrodošli, vendar pa so še 
zmerom nezadostni.« Tako piše v 
tiskovnem sporočilu načelnika de
želne svetovalske komisije DSL 
Renza Travanuta, ki je mnenja, da 
bi moral biti pristop k temu pro
blemu količinsko in kakovostno 
drugačen od Turellovega.

»Po našem ni dovolj "poslati do
mov", kot pravi predsednik Deže
le, samo nekatere upravne svete 
deželnih ustanov in podjetij, am
pak je treba predvsem nanovo 
opredeliti vlogo teh struktur, ki 
upravljajo danes s kakšnimi 200 
milijardami lir deželnega proraču
na, ne da bi jih lahko deželna 
skupščina kakor koli nadzorova
la,« nadaljuje Travanut in dodaja: 
»Nanovo jim je treba določiti na
loge in finančne dotacije ter po 
možnosti nadomestiti upravne 
svete s figuro edinega upravitelja,

istočasno pa revidirati ustroj de
želnega organika, katerega poten
cial ni povsem izkoriščen, kakor 
je to izrecno zatrdil tudi računski 
dvor.« Travanut ob tem navaja 
»protislovno ravnanje deželne up
rave, ki po eni strani predlaga 
klestenj e in prestrukturiranje, po 
drugi strani pa je predložila za
konski osnutek, ki povečuje že 
itak zajetni organik (več kot 4.000 
oseb) za nadaljnjih 200 enot in ob
remenjuje deželni proračun za do
brih 150 milijard lir«.

Demokratična stranka levice 
odločno zagovarja tezo, po kateri 
bi bilo treba omejiti tudi samo 
število deželnih odbornikov, ki 
doseza danes gornji prag, določen 
v statutu o avtonomiji. Skratka, 
odpraviti gre nekatere odborniške 
aparate in nanovo definirati nalo
ge in vlogo deželnih direkcij in 
služb, katerih pristojnosti se pre- 
često prepletajo in obremenjujejo 
delovanje deželnega sistema.

VIDEM — V Vidmu sta se vče
raj srečali delegaciji deželne PSI 
in Liberalno-demokratske stranke 
Slovenije. Šlo je za prvo uradno 
sečanje obeh strank po sestavi 
nove vladne večine v Sloveniji, ki 
jo vodi prav predstavnik LDS dr. 
Janez Drnovšek.

Uvodoma je deželni podtajnik 
PSI Alessandro Colautti (v delega
ciji so bili še podpredsednik De
žele Ferruccio Saro, podpredsed
nik videmske Pokrajine Giacomo 
Gum ter zastopnika Šlovenske ko
misije Rudi Pavšič in Bogo Samsa) 
razčlenil zdajšnji položaj v deželi 
in podčrtal projekt o večji avtono
miji deželne PSI. V ta okvir sodi 
tudi povečano sodelovanje z bliž
njo Slovenijo ter še posebej s tisti
mi strankami, ki se prepoznavajo 
v laični stvarnosti, zato tudi z Li- 
beralno-demokratsko stranko.

Posebej o možnosti gospodar
skega sodelovanja je spregovoril 
podpredsednik Dežele Ferruccio 
Saro, ki je omenil nekaj že uteče
nih projektov na področju infomi- 
ranja in gospodarstva, ki so se 
uresničili tudi ob posredovanju 
socialistične stranke.

Glede splošnega sodelovanja s 
Slovenijo tudi v viziji večje dežel
ne avtonomije socialistične stran
ke ne gre pozabiti na vlogo same 
Slovenske komisije in sploh na 
narodnostna vprašanja.

O perspektivah Slovenije in 
same LDS ob bližnjih volitvah in 
sodelovanju z deželnimi socialisti 
je spregovoril Jože Školjč. Omenil 
je, da LDS bo tudi v tem vročem 
predvolilnem obdobju skušala 
uresničiti zastavljene programe 
ter prispevala, da se čimprej izgla
sujeta zakona o lastninjenju in 
bankah. O morebitnih povolilnih 
koalicijah pa da je preuranjeno 
govoriti in da ne obstajajo že apri- 
oristična zavezništva.

Specifično o gospodarstvu je 
predstavnik LDS (v delegaciji sta 
bila še Franco Juri in Igor Lauš) 
podčrtal potrebo po tujem vlaga
nju v slovensko neinflacijsko gos
podarstvo.

Poglavje zase pa je vprašanje 
beguncev, ki jih je danes v Slove
niji že nad 70 tisoč. Predstavniki 
LDS so zaprosili za pomoč pristoj
ne deželne dejavnike, da bi na 
stvaren način pomagali ublažiti ta 
problem, ki ga desnica uporablja 
v predvolilne namene. Sicer pod
robno o teh vprašanjih naj bi tek
la beseda na srečanju med sloven
sko in deželno vlado oziroma med 
predsednikom vlade Janezom Dr
novškom in italijanskim ministr
skim predsednikom Giulianom 
Amatom, ki naj bi se prav na po
budo PSI v kratkem srečala.

Način dodeljevanja 
TV frekvenc 

potrebno revidirati
TRST — Predsednik deželnega odbora za radiotele- 

Vlzijsko službo Franco Brussa je poročal deželni sveto
valski komisiji za kulturo o izvajanju načrta za dodeli- 
av frekvenc, ki ga predvideva tako imenovani zakon 

Mamini in ki ga je sprejela rimska vlada z junijskim 
dekretom. Brussa je ocenil kot pozitivno dejstvo, da je 
Pdšlo po dvajsetih letih kaosa vendarle do določitve 
elevizijskih postaj, ki bodo lahko zakonito oddajale 

iV°je programe, v isti sapi pa poudaril, da je ukrepanje 
Pristojnega ministrstva oškodovalo krajevne zasebne 
P°staje, poleg tega pa ni rešilo problema radijskih od
daj.

Brussa je obsodil način točkovanja, po katerem so 
Ustavili prednostno lestvico tele postaj, ki so habilitira- 
3e za oddajanje: premalo so upoštevali »starost« postaj 
n razliko med tistimi, ki oddajajo 112 ur tedensko, in 

°dimi s polovičnim časom oddajanja, premajhna je razli- 
a med postajami, ki ustvarjajo oddaje splošnega intere- 
a in obenem informativne oddaje, in tistimi, katerih 
eiavnost je pretežno komercialna, razen tega so skoraj 

Povsem prezrli one, ki sestavljajo programe na lastno 
Pest. Ne samo, dali so prednost televizijskim postajam v 
^enetu, oškodovali pa postaje v Furlaniji-Julijski kraji- 

P Zaradi tega, je naglasil Brussa, bo treba s prizivi 
antevati revizijo kriterijev za sestavo prednostne les-

ni- Zaradi 

tv'’lce oziroma ustrezno spremembo junijskega odloka.
___ tt_____ Ti-i: nvn t \ •_________• i_____• i_ •_________n __z Svetovalec Ugo Poli (DSL) je menil, naj bi predloge 

a Prilagoditev dekreta vladi skupaj formalizirala Vene- 
(jCl ,ln FJK, da ne bi prišlo do nove diskriminacije naše 
ezele, Lucio Vattovani (KD) pa je želel pojasnila o uso- 

Teleantenne in Teleguattra ter dejal, da je treba 
. mogočiti postajama TVM in Canale 6 oddajanje, ker 
^■Polnjujeta za to vse pogoje. Predsednik deželne sveto- 
mske komisije za kulturo Bojan Brezigar (SSk) je izra

sle Pr'Pravljenost, da predloge odbora za radiotelevizij- 
0 službo predloži članom komisije in skupščini.

Predsedstvo 
Chiabudinija 
je še zmeraj 

pod vprašajem
ČEDAD — Odstop predsednika 

Gorske skupnosti za Nadiške doli
ne Giuseppa Chiabudinija bo če- 
dajski območni odbor KD obrav
naval v naslednjih dneh. Tako so 
se domenili na seji odbora, ki jo je 
sklical načelnik KD v gorski 
skupnosti Pietro Graffigh. Na njej 
namreč ni bilo zadostnega števila 
članov (15 na 24), da bi se dokon
čno izrekli o Chiabudinovi odlo
čitvi. Odstop predsednika je sledil 
nesoglasju v sami večini (KD, PSI, 
PSDI) glede finančnega obračuna 
1991. Predvsem zaradi nasproto
vanj znotraj KD se je Chiabudini 
odločil za odstop in s tem sprožil 
preverjanje v večinski stranki. 
Marsikateri svetovalec KD v gor
ski skupnosti ne soglaša s pobu
dami predsednika in je zato izra
bil priložnost glasovanja finančne
ga obračuna, da je »obračunal« 
tudi z njim. Tudi odsotnost skoraj 
polovice članov območnega odbo
ra KD je treba oceniti v tej luči, 
tako da je že jasno, da sta v stran
ki nastali dve frakciji: ena, verjet
no manjšinska, za Chiabudinija, 
druga pa proti njemu in njegove
mu načinu dela.

Prihodnja seja odbora KD naj bi 
bila torej odločilna. (R.P.)

Znotraj manjšine 
onstran meje 

vidna nesoglasja
PIRAN — Vse bolj je očitno, da je prišlo med 

pripadniki italijanske manjšine v Istri do določe
nih nesoglasij. Piranska skupnost Italijanov »Giu
seppe Tartini« je sprejela posebno izjavo, v kateri 
ugotavlja, da izvršni odbor Italijanske unije nima 
ustreznega skupščinskega nadzora, zato predlaga 
bolj aktivno vlogo skupščine Italijanske unije in 
preverjanje delovanja tega izvršnega odbora, 
predvsem pa registracijo Unije Italijanov tudi v 
Sloveniji. Skupščina piranske Skupnosti Italijanov, 
ki je zasedala v ožji sestavi, je po temeljiti razpra
vi sprejela nekaj ugotovitev. Najprej, da izvršni 
odbor Ul vodi to organizacijo sektaško. Zahtevajo 
takojšnje oblikovanje take Unije, ki bo dejansko 
predstavljala občinske skupnosti Italijanov. Z re
gistracijo Ul v Sloveniji (zdaj je registrirana le na 
Hrvaškem) bi pripadniki manjšine v Sloveniji pri
dobili organizacijo, ki spoštuje principe pravne dr
žave, trdijo v Piranu. Prav tako bi se morala Ul 
odpreti vsem političnim silam, tako italijanskim 
kot slovenskim in hrvaškim. Čimprej bi morali 
spet vzpostaviti stike s slovensko manjšine v Itali
ji. Piranski predstavniki italijanske manjšine ne 
soglašajo s tem, da Ul ni bolj pripravljena odprav
ljati nesporazume (in spore), do katerih je prišlo, 
ko Slovenija ni hotela podpisati tristranske pogod
be o položaju in vlogi manjšine. Zahtevajo tudi 
vzpostavitev ustreznih informacijskih kanalov, s 
pomočjo katerih bi bila manjšina bolje obveščena 
o delu Italijanske unije, in možnost glasovanja o 
zaupnici izvršnemu odboru Unije. O teh proble
mih se bodo podrobneje pogovorili na posebnem 
sestanku manjšinske skupnosti prihodnji teden.

BORIS ŠULIGOJ

S plačilno kartico »Activa« 
možni nakupi v vsej Sloveniji

v Koper — s kreditno plačilno kartico »Activa«, ki jo je 1. junija letos 
PMjala Splošna banka Koper in se je doslej na Primorskem že močno 
^eljaviia, bo odslej mogoče plačevati skoraj po vsej Sloveniji. V sistem 

BiacUne kartice Activa so namreč pristopile še Kreditna banka Maribor, 
jNošna banka Celje, Komercialna banka Nova Gorica in Dolenjska banka 
sk°K° mesto’ v kratkem pa pričakujejo pristop še nekaterih drugih sloven
ju hank, zato v koprski banki ocenjujejo, da bo še letos ta kartica postala 
neslovenska (z nio ie mogoče že plačevati tudi v nekaterih ljubljanskih

kovinah).
b Splošna banka Koper je bila (če odmislimo hranilnico Fiba Koper) prva 
j, uka, ki je začela poizkusno za Ljubljansko banko uvajati plačilno kartico.

,erv So se priprave vlekle, so se v koprski banki odločili in izdelali svojo 
p acilno kartico; v pičlih treh mesecih so izdali 400 kartic. Z njo je mogoče 
{Umevati na 300 prodajnih mestih, do konca leta pa bodo izdali vsaj 6000 
v rtlc. nakupi pa bi, po obljubah in napovedih direktorja Splošne banke 
S, Per Vojka Čoka, bili še letos možni v kakih 1000 trgovinah po vsej 
Moveniji.
Istr v- P^čilno kartico je bilo že poleti mogoče plačevati v nekaterih (14) 
nakjih Prodajalnah. Za jesen pa napovedujejo tudi možnost plačevanja v 
na a^erlK tržaških trgovinah; ob tem ne bo potrebno imeti deviznega raču- 
obr tolar štejejo kot konvertibilno valuto in bodo ob nakupih v Italiji 
Co ernenili tolarski tekoči račun. Poglavitne prednosti plačevanja s to karti- 
tri,So (Poleg tega, da pri sebi ni potrebno imeti gotovine) še naslednje: le 
obr 1 mesečno banka obremeni tekoči račun, kar pomeni zamik v dejanski 
pr ®menitvi tekočega računa in s tem pozitivne obresti,- imetnik kartice ima 
oseK1C° Prekoračitve limita na tekočem računu v višini petkratnega zneska 
banu93 dohodka (za eno leto); po prijavi morebitne izgube kartice pa 
skihk Že P° 24 urah jamči za morebitno nastalo škodo. Namen vseh sloven
ila aa nk, ki so se odločile za to kartico je, da bi postala kar se da množič- 
prgva bi jo torej čimveč ljudi kar se da pogosteje uporabljalo ter bi tako res 

Ze*a vlogo pravega »plastičnega« denarja. jj §

V kripti na Stari gori razstavili podobice 
božjih poti in svetišč na obeh straneh meje
STARA GORA — Svetišče na 

Stari gori je bilo v nedeljo pri
zorišče pomembnega kulturne
ga dogodka v priredbi Sveta 
slovenskih organizacij in novo
goriškega muzeja in sodelova
nju s kulturnim društvom Stu
denci iz Čedada. V kripti svetiš
ča so odprli razstavo podobic 
nekaterih znanih in manj zna
nih božjih poti in svetišč, ki le
žijo na obeh straneh slovensko- 
italijanske državne meje (na 
sliki). Gre za prvi obsežnejši 
prikaz podobic svetišč ali posa
meznih njihovih delov na sv. 
Višarjah, na Stari gori, v Vidmu, 
v Krminu, na sv. Gori, na Kosta
njevici, v goriški kapucinski 
cerkvi, v Logu pri Vipavi, v 
Krepljah pri Tomaju, na Barba
ni, v Strunjanu in na Trsatu nad 
Reko. Za pobudo so se odločili 
ob prihodu papeža Janeza Pav
la drugega v naše kraje. Razsta
va, ki so jo odprli najprej v Go
rici, kasneje pa na Barbani, ob
sega nad 400 podobic od konca 
17. stoletja do danes. Gre za 
kulturni dogodek, ki presega

verske okvire, saj je na podobi
cah moč spoznati arhitekturo 
raznih cerkva in svetišč ter 
stavb okoli njih. Razvidna so 
tudi oblačila nižjih in višjih slo
jev ter njihove navade. O vsebi
ni razstave in njeni sporočilnos
ti sta na nedeljski slovesnosti 
spregovorila Drago Sedmak, 
višji kustos Goriškega muzeja,

ter Marija Ferletič, predsednica 
Sveta slovenskih organizacij, ki 
je izpostavila željo priredite
ljev, da bi tudi tak kulturni do
godek prispeval k utrjevanju 
prijateljstva in k večji strpnosti. 
Kulturni spored so obogatili 
pevci zbora Nediški puobje, ki 
so peli tudi med mašo, ki jo je 
daroval pater Filip Rupnik.

(R-P).
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Vladni gospodarski ukrepi burijo vse kategorije delavcev

Sodišču že grozi popolna paraliza 
Vodstvo CGIL solidarno s Trentinom

Splošno pravilo pa je sprotno izračunavanje

V našem mestu z menjavo 
valut ni večjih zapletov

Strogi gospodarski ukrepi Amatove vlade so tudi 
pri nas - podobno kot drugod po državi - sprožili val 
spontanih stavk in protestov, ki bodo dosegli vrhu
nec s splošno deželno stavko prihodnji torek, 29. se
ptembra. Za kar petnajstdnevno stavko so se odločili 
uslužbenci krajevnega sodišča, ki jim hoče vlada od
vzeti tako imenovano sodno odškodnino, neke vrste 
vsoto »una tantum« za opravljeno nadurno delo. Ta 
odškodnina znaša v povprečju približno 20 odstotkov 
mesečne plače. Stavkajoči uslužbenci so mnenja, da 
je ta odškodnina postala z leti tudi formalno sestavni 
del plače, vlada pa očitno ni tega mnenja. Od tod 
tako dolga stavka, ki bi znala že ta teden skoraj 
popolnoma paralizirati sodišče. Prve posledice so se 
poznale že včeraj, v skrajnem primeru pa obstaja 
možnost, da bi vlada prisilno poklicala v službo stav
kajoče uslužbence, ki se bodo jutri vsekakor znova 
zbrali na sindikalni skupščini.

Stavka uslužbencev tržaškega in vseh sodišč v 
Furlaniji-Julijski krajini je naletela na različne, pre
težno negativne ocene v javnem mnenju. Mnogi so 
namreč prepričani, da gre za protestno akcijo s tipič
nimi korporativnimi utemeljitvami, saj uslužbenci so
dišč sploh ne omenjajo splošnih posledic vladnih uk
repov, a se omejujejo le na načrtovani odvzem sodne 
odškodnine. To je bilo tudi stališče nekaterih članov 
CGIL, CISL in UIL, katerih pripombe pa so na sodiš
ču očitno naletele na gluha ušesa ostalih uslužben
cev, ki so se predvčerajšnjim v veliki večini oprede
lili za to stavko.

Krajevna zvezna delavska zbornica CGIL je vče
raj osvojila stališče vsedržavnega vodstva sindikalne 
zveze, ki je spričo znanih zaskrbljujočih dogodkov v 
Firencah izrazila popolno solidarnost Brunu Trentinu 
in delavcem, ki so bili med sindikalnim shodom žr
tve agresije. Načrtovani napad na generalnega tajni
ka CGIL ne sodi v normalno kontestacijo, ampak je 
šlo za hoteno nasilno dejanje, ki je popolnoma tuje 
demokratičnim in pluralističnim tradicijam italijan
skega sindikalnega gibanja.

V Firencah beremo še iz izjave - so hoteli ne
kateri jasno prizadeti delavsko gibanje, ki je v državi

sprožilo veliko množično mobilizacijo proti togim 
stališčem delodajalcev in nepravičnim ukrepom 
Amatove vlade. Po mnenju CGIL je treba sedaj od
ločno osamiti vse tiste, ki hočejo uveljaviti nasilje 
kot sredstvo političnega in sindikalnega boja. S tem 
v zvezi sindikat poziva vse svoje člane in simpatizer
je, da poostrijo demokratično budnost ter da istočas
no prispevajo k čimširši ljudski mobilizaciji proti 
vladnim ukrepom.

Napoved triurne stavke delavcev v prevoznem 
sektorju za sredo, 30. t.m., je včeraj prišla iz vrst 
avtonomnskega sindikata CISAL. Tržaški poslanec 
Demokratične stranke levice VViller Bordon pa skli
cuje za jutri ob 17. uri v dvorani Oceania nekdanje 
Pomorske postaje javno srečanje, ki bo posvečeno 
znanim ekonomskim in davčnim ukrepom rimske 
vlade. Bordon je že zahteval korenite spremembe teh 
ukrepov in to tudi v luči hude gospodarske krize, ki 
jo preživlja krajevno gospodarstvo.

Popolnoma negativna ocena ukrepov Amatovega 
kabineta prihaja tudi iz vrst uslužbencev tržaške 
Univerze. Na enotni sindikalni skupščini CGIL, 
CISL, UIL in zveze CISAPUNI je prevladalo mnenje, 
da namerava vlada močno prizadeti le odvisne de
lavce in družbeno manj zaščitene sloje, noče pa po
staviti temeljev za prepotrebno pravično davčno'po
litiko. Uslužbenci vseučilišča popolnoma zavračajo 
zamrznitev pokojnin in vseh delovnih pogodb javne
ga sektorja ter pozivajo osrednje sindikalne organi
zacije, da čimprej okličejo vsedržavno splošno stav
ko. V znak protesta proti vladni politiki bodo uslu- 
ženci Univerze danes stavkali med 9. in 11. uro.

Poziv vsem delavcem, da se udeležilo sredine de
želne stavke, je včeraj prišel iz vrst pokrajinskega 
vodstva Stranke komunistične prenove. SKP poziva 
na osamitev morebitnih provokatorjev in prenapete- 
žev, ki bi lahko motili razne sindikalne manifestacije. 
Stranka bo v soboto, 3. oktobra v Trstu priredila las
tno javno manifestacijo proti Amatovi vladi, ki se je 
bo udeležil tudi predsednik senatorjev SKP Lucio 
Libertini.

Kdor je bil glede vrednosti tu
jih valut navajen na enotne cene, 
ki so se le malenkostno razliko
vale z ozirom na posamezen ban
čni zavod ali menjalnico, se bo 
moral tej svoji prijetni navadi 
vsaj trenutno odpovedati. Itali
janskega deviznega trga pre
dvčerajšnjim niso obnovili in ga 
-po napovedih nekaterih pozna
valcev- ta teden še ne bodo, kar 
pomeni, da bodo na posameznih 
področjih oziroma v okviru ban
čnih zavodov sproti določevali 
vrednost valut. Vsekakor pa naj 
bi režim »nihanja« iz občasnosti 
prešel v vsakodnevno ali vsaj po
gostejšo prakso, ker se po sploš
nih napovedih lira ne bo tako 
hitro »umirila«, čeprav zadnje dni 
njena vrednost ne skače več tako 
občutno kot v najbolj vročih tre
nutkih devalvacije. Tja do konca 
leta bodo morali državljani -tako 
pravijo strokovnjaki- računati, da 
je vrednost tuje valute zelo rela
tivna zadeva, ki jo je treba pre
veriti iz trenutka v trenutek. 
Vendar pa kaže, da Tržačanov 
negotovost te vrste ne meče iz 
tira, saj se operacije v bančnih 
zavodih in menjalnicah (v mislih 
imamo predvsem prodajo in na
kup valute) niso zaustavile, čep
rav je pri tem opaziti precej raz
lik: podatki, ki jih ponujajo posa
mezne banke in menjalnice niso 
vselej v sozvočju, saj so odraz 
specifičnosti obravnavanih zavo
dov. Vsekakor pa je splošna oce
na, da v našem mestu v zvezi s 
prodajo-nakupom valute ni prišlo

Dežela zaskrbljena nad posledicami zastojev na mejah

Cariniki potrdili protestne akcije
Deželni odbornik za prevoze Giancarlo 

Cruder je spričo napovedane protestne ak
cije tržaških carinikov, ki od 29. 9. ne bodo 
več opravljali nadurnega dela, včeraj po
segel pri finančnem ministru Giovanniju 
Gorii. Predstavnik deželne vlade je minis
tru pravzaprav le posredoval vest o pet
najstdnevni protestni akciji, ki bi znala v 
nekaj dneh popolnoma ohromiti ves bla
govni promet med Furlanijo-Julijsko kra
jino in sosednjimi deželami.

Cruder je izrazil finančnemu ministru 
zaskrbljenost nad morebitnimi hudimi po
sledicami te protestne akcije, na katerih 
bodo, poleg tržaških, sodelovali tudi cari

niki iz goriške in videmske pokrajine. Mo
rebitni zastoji bodo zato skoraj gotovo 
zelo prizadeli tudi terminal v Standrežu 
ter italijansko-avstrijski mejni prehod na 
Trbižu. Cruder se je v poslanici, kot reče
no, omejil le na veliko zaskrbljenost, dru
gega resnici na ljubo ni in tudi ne bo mo
gel narediti, saj sodi poslovanje vseh ca
rinskih služb izključno v pristojnost finan
čnega ministrstva oziroma vlade.

Cariniki iz FJK se bodo udeležili tudi 
sredine deželne splošne stavke. Istega dne 
(29. 9.) pa bodo tudi za 15 dni prekinili 
opravljanje nadurnega dela.

Zbornica združenj 
ima svoje tajništvo
Zbornica kulturnih organizacij .in združenj, ki se 

ukvarjajo s prostovoljno dejavnostjo, je na zadnjem 
sestanku izvolila tajništvo, ki bo vodilo in koordini
ralo delo tega pomembnega združenja tržaške civil
ne družbe. V tajništvo so bili izvoljeni Sergio Bastia- 
ni (Auser), Andino Castellano (MOVI), Franco Code- 
ga (ACLI), Angela Gasparo (ANFAA), Graziella Rota 
(ARCI Nova) ter Damiana Ota (Zveza slovenskih kul
turnih društev).

Zbornica je za 6. oktober sklicala srečanje z vsemi 
izvoljenimi občinskimi in pokrajinskimi svetovalci, 
ki so pred upravnimi volitvami podpisali neke vrste 
listino v podporo tržaških kulturnih in prostovoljnih 
organizacij ter združenj.

ne do pojavov množične panike: 
ne do večjih špekulacij.

V večini bank in dejansko v 
vseh tržaških menjalnicah tudi 
brez fixinga normalno kupujejoj 

in prodajajo valuto, vprašanje pa 
je, če je na voljo dovolj osnovne 
»surovine«: še največje pomanj- 
kanje te vrste je občutiti -po nji
hovih izjavah- v menjalnicah, ka
mor se od devalvacije lire dalje 
steka precej manj denarja. Pone
kod, na primer v menjalnicah Gi- 
ubbani, zatrjujejo, da je promet v 
teh dneh »normalen«, da pa ima
jo v glavnem opraviti s »turistič-; 
no« dejavnostjo, kar pomeni, da 
menjujejo manjše količine denar
ja. Po eni strani Tržačani kupuje-1 
jo tolarje ali hrvaške dinarje, 
»shoping-turisti« ali »pravi turis
ti« pa rabijo nekaj lir. Za določe
vanje vrednosti valut pa se v me- j 
njalnicah obračajo na razne ban
ke.

Nasploh so vsi precej »sramež- j 
Ijivi«, ko je govor o tisti dan (ozi
roma tisto uro) uvedenih vred-! 
nostih: v ilustracijo lahko nave
demo nekakšno »tržaško srednjo 
ceno«. V menjalnici GEI so vče
raj popoldne nemško marko 
vrednotili 820-860 (nakup-proda- 
ja), ameriški dolar 1200-1300, hr
vaški dinar 330-370 in slovenski 
tolar 14,50-15. V bankah je bil 
praviloma razkorak med nakup
no in prodajno ceno nekoliko 
manjši, vendar pa še nikoli kot 
danes velja nasvet, da je bolje 
obiskati več menjalnic in bank 
predno se posameznik odloči za 
kakšno operacijo. Veliko več ko
risti od teh obiskov bo imel, če 
ga v posameznih zavodih poznajo 
oziroma, če ima njegova operaci
ja zamerljiv obseg: vrednost sto
tih dolarjev je namreč občutno 
manjša od 1.000 tudi v relativnem 
in ne samo v absolutnem oziru. 
Vsaka banka bo klientu »bolje« 
menjala višji znesek od nižjega, 
kar je sicer že staro pravilo. Vse 
operacije, od skromnih »turistič
nih« do zaznavnejših komercila- 
nih, so sedaj podrejene sprotne
mu izračunavanju, so potrdili 
včeraj pri TKB, kjer so vrednosti 
posameznih valut v teku dneva 
precej občutno nihale. Kot tudi v 
openski hranilnici je bilo prome
ta z valutami kot so dolarji in 
markami precej, veliko manj pa s 
tolarji in hrvaškimi dinarji, ki jih 
skoraj ni dobiti.

ETiTUTl PROFESSIONAL! SUPEHIOR!

Stalen in kontinuiran razvoj 
teh sektorjev

so v mnogih primerih jamstvo
za sigurno zaposlitev

še pred koncem šolanja.

"»2fS, Woo^°
&$=• \ /4=v

/ : SlSWs,riiskih krojev
Kologija —tekstilno blagoznanstvo

- uporabne tehnologije - gledališki kostumi

TAKOJ ZAPOSLITEV ALI POVRNITEV STROŠKOV*

(10 ,ehntk)\
/lififna drenaža Voddr^

■SSSffs/n_
/ ^^Mrolizhloške tehnike -tffaguljarski design

- uporabno kozmetičarstvo - komercialno zlatarstvo

poklicni tečaji od 1 do 3 let
kratki izpopolnjevalni in specialistični tečaji od 4 do 8 mesecev 

dnevni ali večerni pouk

Vpisovanje je možno v

TRSTU - Ul. Roma 20, tel. 040/365370 
| VIDMU > Ul. Cotonificio 8, tel 0432/42629
Urnik tajništva: 9.00 - 12.30 in 14.00 - 19.00 (ob sobotah samo dopoldne) 
* najbolj uspešnim gojencem tečajev

Upokojenci iz zgoniške in sosednjih občin 
so se na letovanju v Dobrni odlično počutili

»Bilo je izredno, domov smo se vrnili veseli in presrečni!« S takimi 
in sličnimi oznakami so se udeleženci skoraj evforično izražali in oce
njevali komaj zaključeno dvotedensko letovanje v zdravilišču Dobrna 
pri Celju. Brez pomislekov jim lahko verjamemo, da je bil letošnji doslej 
najbolj uspel oddih, ki ga je v sklopu svojega socialnega programa 
organizirala in izpeljala zgoniška občinska uprava. Prvotno je bilo sicer 
na razpolago 34 ležišč, ker pa je povpraševanje preseglo vsa pričakova
nja in so se v duhu medsebojnega sodelovanja pridružili še nekateri 
upokojenci iz devinsko-nabrežinske in repentabrske občine, je v Dobrni 
preživelo dva nepozabna tedna kar 47 občanov, ki so dopolnili 60 let. Za 
organizacijske in praktične zadeve sta poskrbeli dve spremljevalki, ki 
sta bili skupini vselej na voljo in nihče ni niti za trenutek imel občutka 
osamljenosti. Vsak udeleženec je seveda delno kril storške in odštel 
samoprispevek, ki je bil premo sorazmeren z višino ustvarjenega in 
prijavljenega dohodka.

Uprava zdravilišča se je res zelo potrudila za dobro počutje zamej
skih gostov. Hrana je bila dobra, postrežba je zadovoljila še tako za
htevnega gosta. Vse osebje pa je odlikovala pristna prijaznost, uztrežlji- 
vost in gostoljubnost, tako da se je ustvaril skoraj idilični »feeling«, kar 
je seveda bistveno prispevalo k uspehu pobude.

Že takoj po prihodu v zdravilišče, so vse upokojence podvrgli 
zdravniškemu pregledu in vsakemu predpisali potrebne terapije, ki so 
bile že zapopadene v posebnem paketu. Po navodilu zdravnika so se 
nekateri posamezniki odločili še za dodatne terapije in storitve, seveda 
proti plačilu. Dnevi so bili zelo intenzivni in pestri obenem, tako so si 
privoščili tudi izlete v G raz z vodenim ogledom mesta, na Otočec in v 
Celje. Obiskali pa so tudi domačijo, ki se ukvarja s kmečkim turizmom.
Enkrat je za kulturno poživitev poskrbel tamburaški orkester, v prostra
nem parku zdravilišča pa so bile na voljo razne igre. Nekateri so se 
prizkusili na balinarskih stezah, marsikdo pa jo je mahnil na trim stezo.
Med poslovilno večerjo v Hotelu Triglav, ki jo je poklonilo zdravilišče, 
je zavladalo res enkratno vzdušje, kot neke vrste krona nad tem tako 
uspelim bivanjem. Naši upokojenci so seveda imeli priložbost socializi
rati med seboj, spoznali pa so in navezali stike s skupinama iz Gorice in 
Vidma.

Tako toplemu sprejemu so verjetno botrovali tudi dobri stiki, ki sta 
jih pred tem že navezali z zdraviliščem Dobrna tako Kulturno društvo 
Rdeča zvezda, kot Zgoniška občina ob nedavnem gostovanju v Zgoniku.
Svoje so prispevali tudi lepo naravno okolje, dobra organizacija te zdra
viliške postojanke in pa domačnost ambienta.

FJK in ANAS 
za sodelovanje
Deželni odbornik za gozdo

ve in parke Adino Cisilino se 
je v Trstu srečal z načelnikom 
tržaškega departmaja ANAS 
Giuseppom De Paolijem. Do 
srečanja je prišlo, da bi med 
družbo ANAS in deželnim 
ravnateljstvom za gozdove in 
parke vzpostavili aktivno so
delovanje; predstavnika dežel
na vlade in družbe ANAS sta 
govorila o možnosti, da bi se 
oba organizma sporazumela 
za nekatere posege, ki jih da
nes uresničuje državna usta
nova v okviru izgradnje in vz
drževanja cestnih del.

Odbornik Cisilino je izrazil 
željo, da bi prišlo do primer
nega načrtovanja cestnih del, 
ki naj upoštevajo sedanjo am- 
bientalno kulturo in izrazil 
pripravljenost deželnega rav
nateljstva za gozdove in parke 
za posege, ki predvidevajo se
kanje in ponovno sajenje dre
ves ob prometnicah. Med svo
jim obiskom je odbornik Cisi
lino govoril tudi o potrebi, da 
bi se v tesnem sodelovanju lo
tili reševanja odstranjevanja 
grmičevja ob cestah in se do
govorili o kriterijih za obrezo
vanje drevesja in čiščenja od
točnih kanalov ob cestiščih.
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Začasno odlagališče bo v Ul. Errera

Avtoprevozniki 
končali protest

Protest avtoprevoznikov, ki so za sedem dni zapo
red "zasedli" Trg Unita s svojimi vozili, da bi javnost, 
predvsem pa pristojne oblasti opozorili na pomanjka
nje odlagališč za odpadke, brez katerih ne morejo 
opravljati svojega dela, se je v bistvu zaključil. "Blo
kada" se bo sicer zaključila danes ob 8. uri, ko bo 
občinska uprava prejela pisni potrdili KZE in Pokra
jine za odprtje novega odlagališča v Ul. Errera. To
vornjaki so tako torej še prejšnjo noč ostali na glav
nem mestnem trgu.

To je sicer le prva faza pri reševanju problema 
avtoprevoznikov. Novo odlagališče naj bi namreč 
bilo na razpolago le za tri mesece, torej za obdobje, 
ki je potrebno za definicijo birokratskega postopka, 
ki trenutno upočasnjuje začetek delovanja ostalih 
odlagališč v pokrajini.

Sicer pa je bil tudi včerajšnji dan na Trgu Unita, 
predvsem okrog 17. ure, zelo vroč, ko je kazalo, da se 
je pri reševanju problema ponovno zataknilo. Avtop
revozniki so tudi tokrat ohranili mirno kri kljub sed
mim dnem čakanja, v katerih so po splošni oceni vsi 
skupaj utrpeli okrog 50 milijonov lir škode dnevno. 
Problem je torej rešen za tri mesece, v tem obdobju 
pa naj bi se po mnenju vseh našle zadovoljive dolgo
ročne rešitve.

Na sliki (foto Križmančič) kamion na Trgu Uni-

Prepoved izvozu v Hrvaško, Bosno in Hercegovino ter Makedonijo

Sankcije Evropske skupnosti prizadele 
tukajšnja izvozno-uvozna podjetja

Evropska skupnost je spet »udarila« 
na uvozno-izvozna podjetja. Preteklo so
boto, 19. septembra, je stopil v veljavo 
sklep dvanajsterice, ki prepoveduje 
(razen nekaterih izjem) izvažanje proiz
vodov iz držav Evropske skupnosti v Hr
vaško, Bosno in Hercegovino in Make
donijo. ES je poostrila gospodarske 
sankcije proti državam bivše Jugoslavije 
(Slovenija je izvzeta), da bi tako okrepila 
ekonomski embargo proti Srbiji in Črni 
gori, za kar so se pred meseci odločili 
Združeni narodi. Pri dvanajsterici so na
mreč uvideli, da so bili rezultati embar
ga proti Jugosrbiji dokaj pičli: Srbija je 
namreč še naprej prejemala prepotrebno 
blago in proizvode, in to kar iz nekate
rih drugih evropskih držav (Madžarske, 
Romunije in Bolgarije), pa tudi iz Hrvaš
ke in Bosne in Hercegovine. Evropski 
možje so hoteli zato spet priviti svoj 
gospodarski vijak, tokrat na račun držav, 
ki mejijo na Srbijo in Črno goro, s tem 
pa je dejansko prizadela tudi podjetja, 
ki so — kljub vojni vihri — trgovala s 
temi državami. Med prizadetimi podjetji 
so tudi številna slovenska izvozno-uvoz
na podjetja, ki doživljajo te dni, po pr
vem embargu proti Srbiji in črni gori, 
drugi gospodarski šok.

»Potres, to je pravi potres,« je nove 
sankcije ES ocenil predsednik zunanje
trgovinske sekcije pri Slovenskem de
želnem gospodarskem združenju Marino 
Košuta. Ukrep ES pomeni za izvozno- 
uvozna podjetja, pa tudi za prevozna in 
špediterska podjetja dodatno obremeni
tev, možne zastoje, nepredvidene tehnič
ne čase za opravljanje vseh izvoznih 
operacij, predvsem pa povečanje admi
nistrativnega dela.

»Izvažanje evropskih proizvodov v Hr
vaško, Bosno in Hercegovino in v Make
donijo bo odslej sicer mogoče, zahtevalo 
pa bo izredni upravni napor. Italijanski 
izvoznik bo lahko dobil dovoljenje mi
nistrstva za zunanjo trgovino za izvaža
nje v te tri države le v primeru, da mu 
bo kupec iz teh držav posredoval potrdi
lo lastnih oblasti, da bo izvoženi evrop
ski proizvod (ali blago) ostal v državi. Po 
dosedanjih vesteh kaže, da bodo imele 
te licence trimesečno veljavo,« je obraz
ložil Košuta.

Takšna zahtevna in zapletena proce
dura bo gotovo upočasnila gospodarsko 
izmenjavo s tremi državami bivše Jugos
lavije. Marino Košuta je to upočasnitev 
nazorno nakazal s sledečo prispodobo: 
»Doslej je trgovinska izmenjava poteka
la po avtocesti, zadnje sankcije pa so to 
avtocesto zavile v tisoč ovinkov...«

Med blagom, ki je izvzeto teh drugih 
gospodarskih sankcij, so farmacevtski 
proizvodi in humanitarna pomoč v višini 
največ 1.000 ECU (ali 1.626.000 lir). Ob 
teh pa še pogodbe, ki so jih izvozno- 
uvozna podjetja podpisala pred 19. se
ptembrom, datumom, ko so sankcije sto
pile v veljavo.

Učinek novih sankcij je bilo te dni že 
zaznati. Številna izvozno-uvozna podjet
ja so začela v ponedeljek preklicati od
premo blaga. Na tovornem postajališču 
na Fernetičih je prišlo doslej že do ne
katerih zastojev. Večjih ni bilo, ker so 
imeli finančni stražniki opravka pred
vsem s tovori, ki so bili natovorjeni pred 
19. septembrom, in s pogodbami, ki so 
bile denarno že poravnane. Po mnenju 
vodje carine na Fernetičih, Vita Portale-

ja, bodo nove sankcije vsekakor prizade
le izvozno-uvožni sektor z zmanjšanjem 
števila pogodb, zmanjšanjem prevozom, 
zmanjšanjem dela. »Morda se bodo pod
jetja odločila za prehod čez italijansko- 
avstrijsko mejo, da bi obšli sankcije. Av
strija namreč ni član dvanajsterice,« je 
namignil Portale.

Marino Košuta je dokaj skeptično oce
nil tako možnost. »Avstrija bi vsekakor 
lahko predstavljala "luknjo", skozi kate
ro bi se lahko pretakal evropski tovor v 
države, ki jih pesti embargo. Formalno 
bi bilo to mogoče, dejansko pa bolj malo 
verjetno. Odvisno je od avstrijskih ob
lasti. Bilo bi zelo neodgovorno, da bi 
Avstrija, ki je z eno nogo takorekoč že v 
Evropski skupnosti, dovolila kaj takega, 
saj navsezadnje ne bi bilo v skladu s 
političnimi stališči, ki jih je zavzela že 
ob samem izbruhu vojne v bivši Jugos
laviji.«

Kakšno upanje torej ostaja izvozno- 
uvoznim podjetjem? Sedaj predvsem to, 
da ministrstvo za zunanjo trgovino čim- 
prej izda točna navodila carinski službi, 
bankam in vsem prizadetim za izvajanje 
embarga in za izdajanje dovoljenj za po
slovanje s tremi državami.

Predsednik tržaške trgovinske zborni
ce Tombesi je v tej zvezi poslal pristoj
nim ministrstvom (zunanjemu, zunanje
trgovinskemu in finančnemu) brzojavko, 
v kateri med drugim tudi izraža upanje, 
da bi iz sankcij izvzeli izvažanje po av
tonomnem računu. Po mnenju Marina 
Košute bi bil lahko to ventil, ki naj bi 
dovedel prizadetim podjetjem nekoliko 
kisika. Vprašanje pa je, ali bo kaj takega 
sploh mogoče izvesti...

Mladi Moskovčani so se včeraj srečali 
s tržaškimi vrstniki v Dijaškem domu

Mladi Moskovčani, ki se ta te
den mudijo na obisku v našem 
mestu kot gostje kulturnega zdru
ženja Euroest cultura, so se včeraj 
v prostorih slovenskega dijaškega 
doma Srečko Kosovel srečali s tr
žaškimi vrstniki slovenske in itali
janske narodnosti (foto Križman
čič). Tu je tudi stekla zanimiva 
okrogla miza na temo »Mladi v 
Moskvi, mladi v Trstu - družbeno 
in šolsko življenje, združevanje in 
prostovoljno delovanje«.

Pred tem je rusko delegacijo 
sprejel na tržaškem županstvu 
podžupan Magnelli, ki je izrazil 
zadovoljstvo, da prihaja do tak
šnih kulturnih izmenjav med mla
dimi. Decembra bo svojim mos
kovskim vrstnikom vrnila obisk 
skupina mladih Tržačanov.

Predstavniki medijev 
o informaciji v Trstu

Pokrajina: SKP ne bo vstopila 
v morebitno večinsko koalicijo

Stranka komunistične prenove ne misli na noben način sodelovati 
v novi pokrajinski upravi, zlasti ne s tistimi strankami, ki v krajevnih 
upravah sodelujejo z Listo za Trst in ki so svoj čas sprejele politično 
Podporo neofašistov. Vodstvo SKP je v bistvu zavrnilo »ponudbo«, ki je 
prišla iz vrst nekaterih krajevnih socialistov, po oblikovanju neke vrste 
alternativne pokrajinske koalicije, pri kateri naj bi posredno sodelovala 
tudi Komunistična prenova. Slednja naj bi zamenjala sedanjo, ki je bila 
v začetku avgusta izvoljena z odločilno podporo predstavnikov MSI.

Komunistična prenova - piše v izjavi strankinega pokrajinskega 
Vodstva - zavrača možnost takih »akrobatskih« političnih rešitev in pozi
va tudi ostale levičarske stranke, naj ne nasedejo tem jalovim politič
nim predlogom. SKP bo še dalje vodila dosledno in ostro opozicijo 
sedanji tristrankarski upravi, ki vodi Občino in Pokrajino.

Pokrajinski svet se bo skoraj gotovo sestal v sredo, 30. septembra. 
Na dnevnem redu ima izvolitev novega predsednika in novega pokra
jinskega odbora. Rok za izvolitev novih upraviteljev zapade 23. oktobra. 
Če bo do tega datuma Pokrajina še brez odbora, bo prefekt primoran 
razpustiti skupščino in imenovati izrednega komisarja.

Predsednik Ekvatorialne Gvineje Basoso 
bo v ponedeljek obiskal tržaško pristanišče

Predsednik Ekvatorialne Gvineje Obgian Enguema Boasoso bo v 
Ponedeljek, 28. septembra, obiskal Trst. Med obiskom se bo srečal s 
Predsednikom tržaške pristaniške ustanove Paolom Fusarolijem, da bi 
tako še izboljšal že itak zelo dobre stike med našo luko in srednjeafriš- 
ko republiko.

Ob tej priložosti bosta Basoso in Fusaroli priredila skupno tiskovno 
konferenco, ki bo ob 17.30 v prostorih tržaške Pomorske postaje. Na 
Srečanju z novinarji bosta orisala načrte o sodelovanju med Ekvatorial
no Gvinejo, tržaškim pristaniščem in družbo Promoport International iz
Genove.

Deželna uprava naj bi sama izdala 
gradbena dovoljenja Monteshellu

Deželna uprava bo mogoče s 
posebnim postopkom sama izdala 
vsa potrebna gradbena dovoljenja 
za izgradnjo podzemskega plin
skega skladišča Monteshell pri 
Žavljah, se pravi brez privoljenja 
miljske občine. Sklep v tem smis
lu naj bi sprejel najprej deželni 
odbor in potem še sam deželni 
svet. Vse to pod pogojem, če bo 
ministrstvo za okolje predhodno 
izrazilo pozitivno mnenje glede 
vpliva na okolje, ki naj bi ga ob
rat imel.

Tako sta povedala deželna od
bornika za industrijo Ferruccio 
Saro in za prostorsko načrtovanje 
Gianfranco Carbone na sestanku, 
ki je bil včeraj popoldne v Trstu 
posvečen vprašanju realizacije 
plinskega skladišča v Žavljah, 
predvsem pa usodi 90 delavcev 
bivše naftne čistilnice Aguile, ki 
bi morali v novem obratu dobiti 
zaposlitev. Sestanka so se poleg 
obeh deželnih odbornikov udele
žili miljski župan Ulcigrai ter 
predstavniki družbe Monteshell, 
združenja industrijcev, sindikatov 
CGIL, CISL in UIL ter samih 90 
delavcev, ki so trenutno v dopol
nilni blagajni. Problem postaja 
tudi s socialnega vidika dokaj pe

reč, saj bo dopolnilna blagajna za
padla 30. novembra in je ne bo 
mogoče podaljšati, če do takrat ne 
bo odobren izvršilni načrt za plin
sko skladišče. Izvršilni načrt pa ne 
more biti gotov, če ni ustreznih 
gradbenih dovoljenj, ki jih miljska 
občinska uprava ne namerava iz
dati, odkar se je večina Miljčanov 
na nedavnem referendumu izrekla 
proti gradnji tega objekta.

Odtod ideja, da bi vsa potrebna 
gradbena dovoljenja izdala sama 
deželna uprava, kar je dokaj ne
navadno, a po vsem sodeč vendar
le mogoče, ko gre za objekte de
želnega interesa. Kot rečeno, pa 
bo pred tem treba počakati, da se 
izreče ministrstvo za okolje glede 
vpliva plinskega skladišča na oko
lje, do česar naj bi prišlo v soraz
merno kratkem času.

Celotno zadevo je v tiskovnem 
poročilu komentiral odbornik 
Saro. Med drugim je dejal, da v 
Trstu smo v zadnjih časih priča 
pravemu procesu deindustrializa- 
cije. Mnogi proti temu tožijo, ma
lokdo pa kaj konkretnega napravi, 
da bi se lahko razvijale tudi zani
mive pobude, ki so se v zadnjih 
treh letih pojavile.

V dvorani Baroncini je bila si
noči razprava o informaciji v Tr
stu, ki jo je organiziral klub Ros- 
selli in ki so se ga udeležili direk
torji tržaških dnevnikov ter neka
terih zasebnih televizijskih postaj 
(foto Križmančič). Govor je bil o 
številnih problemih, ki tarejo svet 
informacije ne samo v Trstu, tem
več tudi širše po vsej Italiji. V raz
pravo so posegli tudi poslušalci s 
svojimi opazkami, ki so bile mar
sikdaj kritične do dela novinarjev 
in sredstev javnega obveščanja. 
Posebna pozornost je veljala tudi 
pristopu k novinarskem poklicu, 
ki je v sedanji zakonski ureditvi 
marsikdaj prepuščen volji in ne- 
volji direktorjev časopisov.

Dokajšnje zanimanje je vzbudil 
tudi projekt novega Primorskega 
dnevnika oz. njegove razširitve na 
vseslovenski prostor, s čimer so 
bili nekateri že seznanjeni, saj je 
tržaški mesečnik Messaggi regis- 
trati v svoji zadnji številki posve
til načrtu in pripravah nanj dokaj- 
šen prostor.

Veliko število poslušalcev kaže 
na dejstvo, da je vprašanje medi
jev in poročanja še kako občuteno 
v našem mestu, tako da bodo po
budo v kratkem najbrž ponovili.

Člani in odbor SK Devin sočustvu
jejo z odbornikom Lucianom Legišo 
in sorodniki ob prerani izgubi brata 
Jožka.
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Po vsej verjetnosti jo bodo odprli v začetku novembra

V Skednju bo v kratkem 
zaživela prva Ludoteka

V ponedeljek zvečer so se v 
prostorih KD Ivan Grbec v Sked
nju sestali predstavniki domačega 
društva in združenja »Lupusinfa- 
bula«, v katerem deluje precej- 
šnještevilo animatork (predsednik 
združenja je Pavel Stranj), sestan
ka pa se je udeležila tudi tajnica 
ZSKD Nives Košuta. Namen se
stanka je bil določiti datum začet
ka delovanja Ludoteke, za katero 
je dalo pobudo domače društvo, 
ki bo nudilo tudi prostore, in sicer 
tik ob svojem sedežu. Namenjeni 
prostori so že skoraj nared, tako 
da bi jih lahko predali svojemu 
namenu -kot so se dogovorili na 
ponedeljkovem sestanku- 7. ali 8. 
novembra.

»Lupusinfabula« si postavlja cilj 
samostojnega delovanja z mladimi 
v centru, ki bi bil odprt trikrat te
densko in dajal v tem času otro
kom iz Skednja, pa tudi iz drugih 
predelov mesta možnost, da bi se 
v resnično njihovem prostoru 
predajali različnim, njim namenje
nim dejavnostim.

Za začetek naj bi bila v Ludote- 
ki knjižna delavnica, poleg nje pa 
še mizarska delavnica; tem dejav
nostim bi se sproti pridruževale še 
druge. Kot smo zapisali, so dela v 
prostorih Ludoteke že skoraj 
opravljena: treba bo le še pobar
vati tla, urediti zapore na oknih in 
vratih. Potem pa bo potrebno po
skrbeti za nabavo igrač, ki bodo 
otrokom služile pri raznih dejav
nostih.

»Tri leta se o tem načrtu pogo
varjamo,« so med drugim dejali 
udeleženci sestanka. »In če se ni
smo razpustili, če smo vztrajali, če 
je bilo medtem, v še ne prav

opremljenih prostorih, že nekaj 
sobot, namenjenih otrokom, po
tem lahko rečemo, da smo na pra
vi poti in da bi morala Ludoteka 
zaživeti tako, kot smo si jo vsi za
mislili.«

Za naše bralce je morda ime Lu
doteka malce nenavadno. Zato naj 
še enkrat ponovimo, da gre za 
prostor namenjen otrokom in pri
pravljen po meri njihovih želja po 
igri in ustvarjalnosti. Skedenj je 
bil morda v tem primeru tisti mes
tni okraj, ki je nudil najboljše po
goje za integracijske procese sa
mega sedeža in njegove dejavnos
ti s šolo, starši, rajonskm svetom 
in ostalimi kulturno - vzgojnimi 
organizacijami in ustanovami.

Glavna namembnost Ludoteke, 
v kateri pa se bo seveda lahko od
vijala še vrsta drugih dejavnosti, 
pa je spodbujanje navezovanja sti
kov med mladimi udeleženci in 
tudi navezanosti na prostor, na 
njegove dejavnosti in osebe, ki 
bodo z njimi delale. Animatorji 
bodo pri tem delu ključna in cen
tralna figura: njihova vloga bo, da 
načrtujejo, da usklajujejo in vodi
jo razne dejavnosti. Redno bodo 
imeli stike s starši, z društvenim 
odborom in z ZSKD.

Ob koncu sestanka so se želeli 
udeleženci zahvaliti vsem, ki so 
razumeli pomen Ludoteke in so 
zanjo že prispevali prostovoljne 
prispevke. Prav bi bilo, da bi bilo 
takšnih darovalcev čim več, da bi 
Ludoteka postala za naše otroke 
resnično kraj zabave, razvedrila, 
pa tudi kraj, kjer bi lahko sprostili 
razna svoja ustvarjalna hotenja in 
zamisli.

NEVA LUKEŠ

Nova mednarodna priznanja 
za mladega Denisa Novata

Verjetno si pred štirimi leti, ko 
je stopil v razred Zorana Lupinca, 
ni pričakoval takega uspeha, šte
vilna priznanja, posebej pa prve 
nagrade, zlate plakete in sploh 
najvišje uvrstitve, ki očitno doka
zujejo, da je 16-letni Denis Nova- 
to (na sliki) res med najboljšimi 
godci na diatonično harmoniko. 
Denis se je v poletnih mesecih 
udeležil več tekmovanj, posebej 
zaslužita pozornost svetovno tek
movanje za diatonično harmoni
ko, ki je bilo konec julija v Anco
ni, in pa nedavno tekmovalno 
srečanje za zlato harmoniko v 
Ljubečni. Na obeh preizkušnjah je 
šlo za mednarodno raven in šte
vilno udeležbo. Tako se je Denis 
Novato, mlad, a že zvest član sku-

OSMICO je odprl Lupine v Praprotu. 
Toči sortirana vina.

OSMICA je v Koludrovci odprta do 27. t. 
m. Vabljeni!

PRODAM mercedes 250 coupe, letnik 71, 
v zelo dobrem stanju. Tel. na št. 
229234.

PRODAM motor kavvasaki KLR 600, let
nik 84, v zelo dobrem stanju. Cena
2.300.000 lir. Tel. 723232 od 13. do 14. 
ure.

PRODAM malo rabljeno profesionalno 
gorsko kolo po ugodni ceni. Tel. na št. 
412997.

PRODAJAM profesionalne kotalke št. 
33, skoraj nove. Tel. po 19. uri na št. 
225122.

PRODAM štedilnik na drva inox, s pečjo 
za kruh, zelo malo rabljen. Tel. na št. 
220202.

pine godcev na diatonično har
moniko od Domja, spet uvrstil na 
prvo mesto na tekmovanju v An
coni, kjer se je v 3 kategorijah 
prijavilo 130 godcev iz Francije, 
Slovenije, Avstrije, Nemčije in 
Italije. Le nekaj tednov pozneje 
pa je v Ljubečni, kjer se je odvijal 
finale za zlato harmoniko, odne
sel zlato plaketo. Tega srečanja 
se je letos prvič udeležil, čeprav 
je bil že lani uvrščen med finalis
te. Tekmovanje v Sloveniji pa je 
sovpadalo s tistim v Anconi in 
Denis se je že odločil za slednje
ga: tudi pred letom dni se je od
lično izkazal, saj je lani na sve
tovnem tekmovanju dosegel celo 
absolutno prvo nagrado v lastni 
kategoriji, (dam)

HIŠNA pomočnica, vešča dela, išče za
poslitev dvakrat, trikrat tedensko. Tel. 
na št. 822621 ob uri obedov.

GOSPA, mati 6-letne deklice, nudi po
moč družini kot otroška varuška. Ur
nik in plača po dogovoru. Tel. na št. 
828251.

PRODAM hišo v Rojanu z veliko garažo 
in razgledom, potrebno popravil. Pis
mene ponudbe nasloviti na Publiest 
Srl, Ul. Montecchi 6, 34137 Trst, pod 
šifro »Rojan«.

IŠČEM knjige za IV. razred trgovskega 
zavoda Žiga Zois. Telefonirati na št. 
225219.

BANČNIK z Goriškega nujno išče v 
najem majhno stanovanje v tržaški ob
čini. Telefonska tajnica (040) 418697.

PODARIM dve mali mucki, tel. na št. 
226324 ob uri obedov.

mali oglasi

koncerti gledališča razna obvestila
Gledališče Verdi
Simfonična sezona '92
Predprodaja vstopnic za vse koncerte 

pri blagajni gledališča Verdi na Trgu 
Unitš (zaprta ob ponedeljkih).

Jutri ob 20.30 (red A) bo v gledališču 
Rossetti KONCERT orkestra gledališča 
Verdi pod vodstvom Lii Jia, pri klavirju 
Lilia Zilberstein. Na sporedu Rachmani- 
nov in Schumann. Koncert bodo ponovili 
v nedeljo ob 21. uri v Palasportu "Carne- 
ra" v Vidmu.

Stolnica sv. Justa
V ponedeljek, 28. t.m. bo na sporedu 

koncert orglarja ANDREASA JACOBA.
Gledališče Rossetti
V nedeljo, 27. t. m., ob 21. uri bo na 

sporedu dobrodelni koncert ob 150-letni- 
ci banke Cassa di Risparmio di Trieste. 
Pod vodstvom Riccarda Mutija bo nasto
pil Filharmonični orkester milanske Sca- 
le. Na programu Busoni, Casella, Faure, 
Debussy.

Predprodaja vstopnic pri UTAT v Pa
saži Protti.

Avditorij Muzeja Revoltella
"Nedelje mlade glasbe"
V nedeljo, 27. t. m., ob 11. uri bo v 

Avditoriju muzeja Revoltella v Ul. Diaz 
drugi koncert posvečen 300-letnici Tarti
nijevega in 200-letnici Rossinijevega roj
stva. Nastopil bo klavirski duo EMANU
ELA BELLIO in MASSIMO SOMERZI. 
Na sporedu Mozart, Brahms in Ravel.

Koncerti bodo trajali do 13. decem- 
bra.Informacije, abonmaji in predprodaja 
vstopnic pri blagajni gledališča Verdi na 
Trgu Unita.

Trieste Prima"
V torek, 29. t. m. bo v Avditoriju mu

zeja Revoltella na sporedu prvi koncert 
"Prima Trieste", serija koncertov, ki jih 
organizira gledališče Verdi z Združe
njem Chromas in s podporo dežele 
F—JK, Združenja Alpe-Jadran in tržaške 
občine.

Nastopil bo skladatelj Vinko Globokar 
s svojimi skladbami ter s skladbami Wyt- 
tembacha in Kagela.

Repentabrska cerkev
V nedeljo, 27. t.m., ob 18. uri bo na 

sporedu tretji koncertstare glasbe, ki jih 
prireja Gallus Consort in Deželni sedež 
RAI pod pokroviteljstvom Tržaške po
krajine. Nastopili bodo: MARINKA BRE
CELJ, IRENA PAHOR, DINA SLAMA in 
MILOŠ PAHOR.

Gotska cerkev v Štivanu
V ponedeljek, 28. t.m., ob 20.30 bo 

koncert komornega orkestra CAMERA- 
TA TRIESTINA pod vodstvom Fabrizia 
Ficiurja. Na sporedu Respighi, Elgar, 
Barber, Hindemith.

I včeraj - danes
Danes, ČETRTREK, 24. septembra 1992

GERARD
Sonce vzide ob 6.55 in zatone ob 18.59 

- Dolžina dneva 12.04 - Luna vzide ob 
4.16 in zatone ob 17.34.

Jutri, PETEK, 25. septembra 1992
AVRELIJA

PLIMOVANJE DANES: ob 2.42 naj
nižja -49 cm, ob 9.09 najvišja 50 cm, ob
15.19 najnižja -40 cm, ob 21.11 najvišja 39 
cm.

VREME VČERAJ: temperatura zraka 
21,2 stopinje, zračni tlak 1019,7 mb usta
ljen, veter severo-zahodnik 14 km na 
uro, vlaga 63-odstotna, nebo oblačno, 
morje razgibano, temperatura morja 21,8 
stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Costanza Crise, Johara 

Viskovic, Luigi Bjorn Cortellino, Jacopo 
Fano, Petra Rusich, Cristiano Nessi, An- 
drea D Ambra, Lisa Laschrizza, Martina 
Vorich.

UMRLI SO: 80-letna Luigia Scheriani, 
95-letni Rodolfo Mosetti, 82-letna Anto
nia Dusman, 71-letna Carla Grammonte, 
71-letni Antonio Giovannini, 82-letna 
Linda Lancieri, 83-letna Ondina Biason, 
84-letna Antonietta Sardelli, 77-letna An- 
tonietta Scialpi, 62-letna Leonora Seppe- 
le, 73-letna Maria Taurian.

kino
ARISTON - 18.45, 20.30, 22.15 UiValtra 

vita, r. Carlo Mazzacurati, i. Silvio Or
lando, Claudio Amendola.

EKCELSIOR - 18.35, 20.25, 22.15 Ameri
čani, i. Jack Lemmon, Al Pacino.

EKCELSIOR AZZURRA - 18.30, 20.15,
22.00 Fratelli e sorelle, r. Pupi Avati.

NAZIONALE I - 15.30, 17.40, 19.55, 22.00 
Basic instinct, r. Paul Verhoeven, i. 
Michael Douglas, Sharon Stone, □

NAZIONALE II - 15.45, 17.15, 18.50,
20.30, 22.15 Peter Pan, prod. Walt Dis- 
ney.

NAZIONALE III - 16.30, 18.20, 20.15,
22.15 Moglie a sorpresa, i. Steve Mar
tin.

NAZIONALE IV - 16.00, 18.00, 20.00,
22.15 Cuore di tuono, i. Val Kilmer.

GRATTACIELO - 17.30, 19.45, 22.00 Bat- 
man, il ritorno, i. M. Keaton, M. Pfeif- 
fer.

MIGNON - 15.45, 17.50, 19.55, 22.00 Basic 
instinct, □

EDEN - 15.30, 21.30 Maschi superdodati 
per femmine vogliose, □ □

CAPITOL - 16.30, 18.20, 20.10, 22.10 Do- 
uble impact, la vendetta finale, i. Jan 
Claude van Damme.

LUMIERE - 18.45, 20.30, 22.15 Tokio de- 
cadence, r. Ryu Murakami, i. M. Ni- 
kaldo, S. Maekawa, □ □

ALCIONE - 18.30, 20.15, 22.00 Atlantis, r. 
Luc Besson.

RADIO - 15.30, 21.30 Le tentazioni car- 
nali di mia zla, pom., □ □

Prepovedano mladini pod 14. letom □ -
18. letom □ □

Gledališče Rossetti 
Stalno gledališče F-Jk 
Gledališka sezona 1992/93: pri osred

nji blagajni v Galeriji Protti (urnik: vsak 
dan 9.0012.30, 15.30-19; tel. 630063) in v 
gledališču Rossetti (Drevored XX. se
ptembra 45 (umik: vsak dan od 12-15.30, 
16.30-20; tel. 54331) lahko vpišete ali po
trdite abonma za gledališko sezono 
1992/93 tudi po telefonu do vključno 30. 
t. m.

Gledališče Cristallo 
La Contrada
Gledališka sezona 1992/93: v gleda

lišču Cristallo, pri osrednji blagajni 
UTAT v Pasaži Protti, na sedežih sindi
katov lahko vpišete abonma za novo gle
dališko sezono.

razstave
V galeriji Muzeja Revoltella v Ul.

Diaz 27 je na ogled razstava 'Od Canove 
do Burrija - Muzej se predstavlja".

Pri Briščikih 9/A je odprta umetnos
tna galerija in razstava umetnostne obrti 
v kraškem marmorju PAVLA HROVATI
NA.

Na sedežu letoviščarske ustanove v 
Miljah, Ul. Roma 20, je na ogled razsta
va slikarke M. GABRIELLE PELIZZON 
SEGALLA na temo " Amazzonia". Razsta
va bo na ogled do 3. oktobra.

V zborni dvorani in knjižnici peda
goške fakultete, Ul. Tigor 22 je na ogled 
do 15. novembra razstava starih zemlje
vidov Italije in sveta z naslovom "Imago 
mundi et Italie".

Na sedežu letoviščarske ustanove v 
Sesljanu je odprta razstava slikarke Lu- 
cie GHIRARDI. Razstava bo na ogled do 
30. septembra vsak dan od 9. do 13. ure, 
ob nedeljah zaprto.

V galeriji Cartesius je odprta razsta
va slikarke RENATE DE MATTIA. Raz
stava bo na ogled do 1. oktobra po obi
čajnem urniku.

V občinski galeriji razstavlja slikar 
IRENEO RAVALICO. Razstava bo odpr
ta do 1. oktobra z naslednjim urnikom: 
ob delavnikih od 10.00 do 13.00 in od
17.00 do 20.00, ob praznikih od 10.00 do 
13.00.

izleti
Zveza invalidov. Društvo slovenskih 

upokojencev v Trstu in KRUT v sode
lovanju z Zadružnim centrom za soci
alno dejavnost prirejajo petdnevni izlet 
v Salzburg in okolico od 12. do 16. ok
tobra. Vpisovanje in informacije na sede
žu organizacij v Ul. Cicerone 8/b, tel. 
360324 danes, 24. t. m., od 9. do 12. ure.

Društvo Slovencev miljske občine
prireja v nedeljo, 27. t. m., izlet po Goriš
kem in Tolminskem. Ogledali si bomo 
Kostanjevico pri Novi Gorici, tolminska 
korita in Dantejevo jamo pri Tolminu. 
Popoldne kosilo in minikrižarjenje po je
žem na Mostu na Soči. Za informacije 
tel. na št. 271862 (Vesna) ali 271732 (Ki- 
ljan) v opoldanskem času.

Sekcija Slovenske skupnosti v občini 
Dolina priredi v nedeljo, 4. oktobra, 
enodnevni izlet v Tabor v Savinjski doli
ni. Vpisovanje na telefonski številki 
228481 v večernih urah.

čestitke
Naš sošolec Omar je sestrico KARIN 

dobil. Njemu, bratcu Matteu, mamici 
in očku čestitamo učenci in mamice II. 
razreda osnovne šole na Proseku.

Moški pevski zbor Fran Venturini - 
Domjo obvešča pevce, da se bodo vaje 
začele danes, 24. t. m., ob 20. uri v Kul
turnem centru Anton Ukmar - Miro.

KD Rdeča zvezda obvešča svoje pevke 
in pevce, da bo prva vaja zbora danes ob 
20.30. Dobrodošle so tudi nove pevske 
moči.

TFS S tu ledi sprejema nove plesalce v 
sredo, 30. septembra, ob 20.30 v Dijaškem 
domu v Trstu.

Vpisovanje v glasbeno šolo Godbe
nega društva Nabrežina. Vsi, ki bi se 
radi učili teorije, solfeggia in igranja in
štrumentov se lahko javijo vsak ponede
ljek in četrtek od 20.30 dalje na sedežu 
društva na Trgu sv. Roka v Nabrežini.

Dekliški zbor Devin sporoča, da so 
pevske vaje ob ponedeljkih in četrtkih 
ob 20.30 na sedežu zbora v Devinu.

Plesno-ritmični odsek ŠD Kontovel 
obvešča, da se vadbe ritmičark pričnejo 
danes, 24. septembra, po starostnih sku
pinah od 15.30 dalje. Istega dne bo ob
20.30 rekreacija za ženske.

Popoldanske lekcije za osnovnošolce, 
srednješolce in višješolce, ki jih prireja 
Sklad Mitja Čuk, se bodo pričele v pone
deljek, 28. t. m. Vse dodatne informacije 
dobite na sedežu Sklada, Narodna ulica 
126, tel. 212289, med 8. in 15. uro do pet
ka, 25. t. m.

Nagrada »Dr. Frane Tončič« Sloven
ski visokošolski sklad Sergij Tončič v 
Trstu obnavlja letno nagrado »Dr. Frane 
Tončič«, ki ima namen vzpodbuditi viso- 
košolce, pripadnike slovenske narodnos
tne skupnosti v Italiji k raziskovalnemu 
in ustvarjalnemu delu.

Nagrada je namenjena disertaciji, ki 
pomeni obogatitev slovenske kulture, 
zgodovine ali znanosti in ki je sklenila 
kandidatov visokošolski študij v obdobju 
med 1. junijem 1991 in 30. aprilom 1992.

Zainteresirani naj dostavijo izvod svo
je študije najkasneje do 20. oktobra t. 1. 
Narodni in študijski knjižnici v Trstu, Ul. 
sv. Frančiška 20, nakar bo prejeta dela 
obravnavala komisija, ki jo bo imenoval 
Upravni odbor Sklada. Dobitnik nagra
de, ki znaša 2 milijona lir, bo razglašen 
februarja prihodnjega leta.

Milan fans Club organizira v sredo, 30. 
septembra, avtobusni izlet v Ljubljano 
na ogled nogometne tekme Olimpija - 
Milan. Za informacije tel. na št. 200364 
od 11. do 18. ure.

Shinkai k. k. sporoča, da se prične te
čaj joge na Opčinah v Rekreatoriju Čam
po Romano v ponedeljek, 5. oktobra, ob 
20. uri - v osnovni šoli v Saležu v sredo, 
7. oktobra, ob 20. uri. Za pojasnila in vpi
sovanje tel. na št. 327488.

razne prireditve
Slovenski kulturni klub (Klub za viš

ješolsko in akademsko mladino) - Ul. Do- 
nizetti 3 - sporoča vsem članom in prija
teljem, da bo prvo srečanje v letošnji se
zoni v soboto, 26. t. m. Na sporedu bo 
DRUŽABNOST IN PLES. Vabljeni so 
tudi vsi tisti, ki bi o klubu radi izvedeli 
kaj več in tisti, ki bi se radi včlanili. 
Začetek ob 18.30.

__________ prispevki___________

Ob 20. obletnici prerane smrti nepo
zabnega sina Egona Puntarja darujejo 
starši 50.000 lir za ŠD Primorje.

V spomin na Irmino mamo Ličko Legi- 
ša darujejo kolegice in sluginje iz Devi
na 70.000 lir za šempolajsko cerkev in
70.000 lir za devinsko šolo.

menjalnica 23. 9. 1992

TUJE VALUTE FIX1NG BANKOVCI 
MILAN TRST TUJE VALUTE FIXING BANKOVCI 

MILAN TRST

Ameriški dolar......... 1100.—
Nemška marka......... 810.—
Francoski frank.......  230.—
Holandski gulden ... 720.—
Belgijski frank......... 38.—
Funt šterling............ 2080.—
Irski šterling............ 2150.—
Danska krona..........  209.—
Grška drahma..........  5,80
Kanadski dolar......... 950.—
Japonski jen ............ 9,40

Švicarski frank......... 930.—
Avstrijski šiling.......  115.—
Norveška krona....... 195.—
Švedska krona......... 215.—
Portugalski eskudo . 8,50
Španska peseta ....... 11.—
Avstralski dolar....... 850.—
HUF .......................... 10,—
ECU...........................
Slovenski tolar......... 13,50
Hrvaški dinar..........  3,25

BČlKB BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

Telet.: Sedež 040/67001 
Agencija Domjo 831-131 
Agencija Rojan 411-611 
Filiala Čedad 0432/730-314

L.I.T. LAVORI
GENERALI

UVOZ-IZVOZ
NOVOST: steklena zavesa
Steklena zavesa je izredno enostaven in 
učinkovit sistem za zaščito pred svetlobo. 
Na notranji strani minimalno zmanjšuje 
svetlobo (največ za 12%) in tako ščiti pred 
neposredno sončno svetlobo. Na zunanji 
strani pa daje videz ogledala in s tem omo
goča številne zanimive arhitektonske mož
nosti. S stekleno zaveso niso več potrebni 
dragi zunanji sistemi za odboj svetlobe ali 
notranje zavese z vsemi problemi s čišče
njem. Je primerna za urade, hale, izložbe 
in kjer je potrebna zaščita pred soncem.

Steklena zavesa je postavljena v notra
njost dvojnega stekla in ne zahteva vzdrže
vanja. Pozimi do + 13°C pridobiva toploto; 
poleti, ko se temperatura dvigne nad u • 
15°C, pa toploto oddaja. S tem omogoča 
energetski prihranek.

Na podlagi naših stalnih raziskav in poiz
kusov je ljubljanska Univerza smatrala za 
primerno, da uporabljajo steklene zavese 
tudi na vozilih, kot so avtobusi, vlaki itd.

TRST - MILJE - UL. CADUTI SUL LAVORO 1 - TEL: (040) 232243 - 232244
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Baročna glasbila 
v repentabrski cerkvi

Drugi koncert nedeljskih popol- 
dnevov stare in sodobne glasbe, ki 
potekajo v repentabrski cerkvici je 
bil 20. septembra posvečen baroč
nemu glasbilu viola da gamba. Na 
njem sta se predstavila mlada kon
certanta Irena Pahor in Alberto 
Rasi, ki sta v duu na teh glasbilih 
izvajala skladbe francoskih sklada
teljev 18. stoletja. Z njima je kon
certirala tudi Dina Slama, sicer 
znana čembalistka, ki je tokrat pela 
solistični part lastne skladbe MIS- 
SA IN ECHO, komponirane za alt in 
dve violi da gamba. To je bila prva 
izvedba te skladbe, ki jo je Dina 
Slama napisala prav za ta koncert 
letošnjega enajstega festivala ko
morne glasbe v Repentabru. Ker je 
združevala vokal in baročni glasbi
li v zanimivi zvočnosti, je med po
slušalci vzbudila posebno zanima
nje in dokaj velik odmev. Dina Sla
ma je v njej pravzaprav izpela svo-

Zappa odpovedal 
koncert v Berlinu

BERLIN — Frank Zappa, 
eden najbolj priljubljenih 
ameriških rock zvezdnikov, je 
odpovedal sinočnji koncert v 
Berlinu. Dvorana berlinske 
Filharmonije je bila prepolna, 
Zappovo odsotnost pa so opra
vičili s hudo boleznijo, za ka
tero popevkar že dalj časa bo
leha. 51-letni ameriški zvez
dnik že nekaj časa boleha za 
rakom na prostati. Prejšnji te
den je Zappa nastopil s svojim 
koncertom v Frankfurtu.

je čutenje liturgičnega teksta v la
tinščini ter s posebnim odnosom do 
odlične akustike male repentabrske 
cerkvice nekaterim njenim delom 
še dodala odmev, zlasti v zaključ
nih frazah istega besedila. Solistič
ni part se je v melodiki altovskega 
glasu prilagajal značilnim barvnim 
odtenkom obeh glasbil ter s svojo 
intimno predanostjo ustvaril doži
veto lirično razpoloženje. Upajmo 
le, da bo odmevalo tudi v sodobni 
glasbeni ustvarjalnosti.

O skladbah francoskih mojstrov, 
ki sta ju na koncertu v duu na ba
sovskih violah da gamba izvajala 
Irena Pahor in Alberto Rasi nasled
nje: nadvse hvalevredna je pobuda 
mladih koncertantov, ki tako zavze
to in študiozno segata po partiturah 
preteklih stoletij ter z njimi neguje
ta nekdanjo lepoto glasbenih del. 
Dela skladateljev, ki sta jih izvaja
la, to sta bila Marin Marais in nje
gov učitelj Sieur de Sainte-Colom- 
be, sta namreč sodila med največje 
viortuoze na violi da gamba v Pari
zu, na dvoru Ludvika XIV. Zato so 
bila njuna številna dela komponira
na izjemno zahtevno. Med njimi je 
zlasti veliko karakterističnih sklad
bic. To so bile v glavnem suite iz 
francoskih plesov, spretno kompo
nirane z domiselnimi glasbenimi 
temami, v najprimernejših zvočnih 
legah instrumenta. Z igranjem nju
nih del na basovskih violah da 
gamba sta Irena Pahor in Alberto 
Rasi dosegla zavidljivo raven inter
pretacije, poslušalcem pa sta z nji
mi na koncertu v Repentabru nudi
la lepoto evropske glasbene umet
nosti, ki je v igri na to glasbilo do
segla svoj največji vzpon v drugi 
polovici 17. in v začetku 18. stoletja.

ANNA FINK

___________________________________________sklad mitje čuka_______________________________ jeika cveibar

Kaj pravzaprav potrebujejo otroci
Ko se ukvarjamo s vsakdanjo vzgojo, vsaj nekate

rim staršem prav gotovo šine na misel, kaj pravzap
rav danes otroci potrebujejo. Prav gotovo morajo 
imeti dovolj hrane, toplo posteljo, do njih pa moramo 
biti tudi dovolj skrbni. Otroci potrebujejo igrače in 
prostor, v katerem naj bi se igrali. Seveda ne sme 
manjkati otroški zdravnik, ki bi kontroliral pravilni 
razvoj. Starši se hkrati zavedamo, da sicer tega res 
nimajo vsi otroci, vendar vsaj večina otrok, s kateri
mi smo v stiku.

In seveda je čisto naravno, da otroci potrebujejo 
ljubezen in razumevanje. Z njimi se moramo pogo
varjati, z njimi norčevati, zvečer sedeti ob njihovi 
postelji in jih tolažiti, ko potrebujejo tolažbo.

Ali je torej res, da so otroci poponoma zadovoljni, 
ko imajo vse to?

Verjetno ne: eno je teorija, drugo pa praksa. Tudi 
če skušajo starši zadostiti vsem potrebam, o katerih 
smo govorili, so le v redkih primerih otroci popolno
ma zadovoljni z vsem, kar jih obdaja. Velikokrat so 
kljub vsemu napadalni, zdolgočaseni in nezadovoljni. 
Zato se moramo vprašati ali ni morda razlog za to 
nezadovoljstvo napačno prepričanje nas staršev, da 
dobro vemo, kaj otrok potrebuje? Ali se navadno ne 
omejimo le na otroške potrebe, ki so najbolj logične? 
Morda si napačno zamišljamo, da bo otroku dovolj 
naša družba in mislimo, da smo mu s tem, ko se z 
njim igramo eno popoldne na teden dali vse, kar 
potrebuje. V resnici pa si otrok želi družbe svojih 
vrstnikov, nam pa še na pamet ne pade kaj takega. 
Kaj šele da bi pomislili, da prav to resnično potrebu
je. Nekateri izvedenci menijo, da moramo pri vsak
danji vzgoji otrok paziti na tri pomembna dejstva. 
Otroci se morajo predvsem čutiti čustveno varne. To 
pomeni, da čutijo da so ljubljeni, zaščiteni in varni.

Poleg tega morajo otroci pridobiti občutek, da 
imajo svojo vlogo. Le tako bodo prepričani, da so za 
ostale potrebni. Dobiti morajo zavest, da jih okolje 
jemlje resno. Otroci pa morajo zaradi tega imeti mož
nost delati stvari, ki jih bogtijo z izkustvi. Vedno 
morajo imeti možnost pokazati, kaj že znajo narediti 
in možnost razvijati svoj ponos, da so že sposobni 
določenih stvari.

To je tudi bistvo moderne vzojne psihologije. Ni 
pa dovolj, da ostane vse na papirju. Potrebno je, da 
ta prepričanja vnesemo v prakso.

Veliki vzgojni problemi nastanejo takrat, ko se od
pira vprašanje, kako krotiti otroke, ki so težko vzgoj- 
ljivi. Ena izmed rešitev je, da pokažemo tudi takim 
otrokom, da so ob njih ljudje, ki jih imajo radi in jih 
sprejemajo, čeprav so hrupni in neubogljivi. Na tak 
način jim lahko pokažemo, kako resno jih jemljemo, 
četudi se sami niso bogve kako potrudili za to.

Skratka: naravnani moramo biti pozitivno nasproti 
otroku in mladostniku v vsakem primeru, ne le ta
krat, kot tudi on učinkuje solidno in pozitivno. Le 
tako nam bo uspelo spoznati, koliko različnih talen
tov imajo tudi tisti otroci, ki so jih na splošno označi
li za divje in nevzgojene.

To bomo seveda lahko dosegli le s potrpežljivostjo 
in vztrajnostjo. Pot bo dolga, ves čas bomo morali 
znati izkazovati prepričanje, da v mladostnika ali 
otroka verjamemo, da mu zaupamo, in da vemo, da je 
sposoben marsičesa.

Če otroka sami od sebe ne opazimo in ga ne upoš
tevamo, potem ni nič bolj naravnega kot to, da se bo 
največkrat z neumnimi gestami in početjem, postav
ljal v središče pozornosti. Klical bo pač: »Ljudje, tudi 
jaz sem tukaj!«. Če pa bomo v njem iskali druge 
sposobnosti, zaradi katerih mu ne bo potrebno poče
njati »oslarij« in mu pomagali, da pridejo na dan, 
potem bo dobil občutek, da tudi on kaj zna, da je 
tudi sam sposoben marsičesa.

Pustite torej, da vam otroci pomagajo. Zakaj bi ta
koj nejeverno in omalovaževalno zmajali z glavo, če 
vam želi petletni otrok pomagati pri parkiranju. Ker 
ste pač odrasli in modri ga pustite, naj vam pomaga, 
kar je narobe boste znali že popraviti, mar ne? Tako 
ga boste učili, da bo tudi sam sprejemljiv za druge in 
ne bo zviška gledal na nekoga, ker je »zabit« in na 
drugega, ker je premajhen. In če vas moti dejstvo, da 
bi trajalo predolgo, če bi vam otrok pomagal, pomis
lite, da ne gre za zapravljanje časa, temveč za čas, ki 
ga boste izredno dobro investirali.

Poleg tega, da boste vzojili samostojnega otroka, 
boste v njem utrdili vse tisto čustveno doživljanje, o 
katerem smo spregovorili na začetku. Otrok se bo 
počutil varnega, to pa je še nekaj več kot če bi ga le 
vzgojili. To pomeni, da bo gotov in uravnovešen tudi 
če se bodo na kakršen koli način spremenili začetni 
družinski pogoji.

[~X rai 1_____
6.50 Aktualno: Unomattina, 

vmes (7.00, 8.00, 9.00, 
10.00) dnevnik 1

9.05 Nan.: Mancuso F.B.I.
10.05 TV film: Voglia di vin- 

cere (dram., It. 1986)
12.00 Variete: Unofortuna
12.25 Vreme in dnevnik
12.35 Nanizanka: La signora 

in giallo (i. A. Lansbury)
13.30 Dnevnik in Tri minute
14.00 Film: Le gemelle dello 

Zillertal (kom., Nem. 
1957, r. Harald Reinl)

15.35 Film: Un professore tra 
le nuvole (kom., ZDA 
1960, i. F. MacMurray)

17.10 Glasba: Pavarotti Inter
national - Bolck notes

17.55 V Parlamentu in vesti
18.10 Dok.: Amerindia
18.40 Aktualno: Čas izbir
19.40 Aktualno: II našo di 

Cleopatra
19.50 Vreme in dnevnik
20.40 Variete: Igre brez meja, 

vmes (22.30) E il gioco 
continua

22.45 Nočni dnevnik
23.00 Dok. oddaja: II rischio e 

1'obbedienza
24.00 Dnevnik in vreme 
0.30 Danes v Parlamentu 
0.40 Rubrika opolnoči

4[ RAI 2______________

6.50 Aktualno: Galatheus
7.00 Nanizanke in risanke
9.25 Rubrika: Verdissimo
9.45 Film: La časa delle tre

ragazze (kom., 1958)
11.25 Nanizanka: Lassie
11.50 Kratke vesti
11.55 Variete: I fatti vostri
13.00 Dnevnik - ob trinajstih
13.30 Gospodarstvo in vreme
13.45 Aktualno: 100 ključev 

za Evropo
13.50 Nadaljevanki: La clini- 

ca della Foresta Nera,
14.40 Santa Barbara

15.25 Film: Cento ragazze e 
un marinaio (kom.)

17.05 Aktualno: Ristorante 
Italia (vodi A. Clerici)

17.25 Iz Parlamenta in vesti
17.30 Nan.: Un caso per due
18.35 Športne vesti
18.45 Nanizanka: Hunter
19.45 Dnevnik in šport
20.30 Film: Ritorno al futuro 

(fant., ZDA 1985, r. Ro
bert Zemeckis)

22.25 Dok.: Un messaggio dal- 
lAfrica

23.15 Dnevnik in vreme
23.35 II trofeo del mare 92 

0.20 II cappello sulle 23
1.00 Film: Sola in guella 

časa (srh., ZDA 1989)

^ RAI 3 |

7.00 Sat News, pregled tiska
11.40 Drobci
12.00 Kratke vesti iz Milana
12.10 Krožek ob dvanajstih
13.30 Izobr. odd.: Dottore in...
14.00 Deželne vesti
14.10 Popoldanski dnevnik
14.25 Drobci jazza
14.55 Dok.: Body matters
15.15 Dok. DSE: Šola se poso

dablja
15.45 Samo za šport: kolesar

stvo, SP v šahu, polo
17.00 TGS - Kraljica atletika
17.20 Športna rubrika: Derby
17.30 Nanizanka: I mostri 

vent anni dopo
17.55 Dok. oddaja: Življenje 

na Zemlji Bajkal
19.00 Dnevnik
19.30 Deželne vesti
19.45 Drobci
20.05 Variete: Non e mai 

troppo tardi
20.30 Film: Glitz (krim., ZDA 

1988, r. Sandor Štern, i. 
Jimmy Smiths)

22.30 Dnevnik ob 22.30
22.45 Nan.: Perry Mason
23.40 Posebnosti TG 3 

0.30 Dnevnik in vreme 
0.55 Filmske novosti
1.05 Film: Trauma (dram., Fr. 

1983, i. M. Jobert)

[fr TV Slovenija 1 ]

10.30 Spored za otroke: risana 
nanizanka Dimnikarček 
se potepa po svetu (za
dnji del), 10.35 ameriška 
oddaja Prosimo, ne po
jejte te slike

11.35 Rubens in njegov čas
12.00 Poročila
12.05 TV dnevnik BIH (pon.)
12.55 Video strani
15.25 Napovednik
15.30 Športna sreda (pon.)
16.55 Poslovne informacije
17.00 TV dnevnik 1
17.10 Spored za otroke: nad. 

Priča, 17.35 Živ žav,
18.20 Risanka

18.35 Svetovalno_ izobraževal
na oddaja: Že veste

19.20 Napovedik
19.30 Dnevnik, vreme in šport
20.05 Glasbena oddaja: Bo- 

benček
21.10 Tednik
22.00 Aktualno: Slovenija v 

OZN (prenos iz New 
Yorka)

22.35 Dnevnik, vreme in šport
23.00 Poslovna borza
23.10 Napovednik
23.15 Sova, vmes nanizanki 

Dragi John in Zgodbe 
iz Hollywooda 

0.30 Video strani

TV Koper

16.10 Film: Svilena krila 
(kom., It. 1958)

17.10 Nanizanka: Na kalifor
nijskih cestah

18.00 Slovenska kronika, Stu
dio 2

19.00 Vsedanes - TV dnevnik
19.25 Nadaljevanka: Ryan
20.00 Nan.: Crime Story
20.45 Film: Južno od Santa 

Feja (vestern, ZDA 1932, 
i. Bob Steel, J. Eliot)

22.00 Vsedanes - TV dnevnik
22.10 Glasbeni utrinek
22.30 Film: Atomsko mesto 

(krim., ZDA 1952, r. Jer- 
ry Hopper)

TV Slovenija 2 ~
16.45 Sova (pon.), vmes nan. 

Nenadni uspehi in 
Zgodbe iz Hollywooda

18.00 Regionalni programi - 
Slovenska kronika

19.00 Videolestvica
19.30 TV dnevnik BIH
20.00 Nanizanka: Gozdarska 

hiše Falkenau
20.30 Zelena ura
21.30 Umetniški večer, vmes 

Povečava: Beneški film
ski festival in film Zbo
gom orožje (vojni, ZDA)

__ CANALE 5 RETE 4 ITALIA 1 ODEON
7.00 Aktualno: Na prvi strani 8.30
8.30 Nanizanki: Arnold, 9.00 8.55

Časa Keaton - Mi chiamo 
Alex (zadnji del)

9.35 Variete: Maurizio Co- 9.45
stanzo Show (pon.)

H.55 Variete: Ore 12
13.00 Dnevnik TG 5 11.30
13.15 Variete: Non e la RAI 13.00

(vodi E. Bonaccorti) 13.30
14.00 Aktualno: Forum (vodi 13.50

Rita Dalla Chiesa)
15.00 Aktualno: Agenzia ma- 14.00

trimoniale, 15.30 Ti amo 
parliamone (vodi Marta
Flavi)

15.55 Otroški variete: vmes ri
sanke in kviz

18.00 Kviza: OK il prezzo e 17.45
giusto, 19.00 La ruota 18.15
della fortuna 19.00

20.00 Dnevnik TG 5 19.25
20.25 Variete: Il TG delle va- 19.30

canze 20.30
20.40 Variete: Gala per Rossel- 

la (vodi Enrica Bonac- 
_ corti) 22.40
22.45 Predstavitev TV filma II 
~ coraggio di Anna 
23-15 Variete: Maurizio Co-

stanzo Show, vmes 0.45 
(24.00) Dnevnik TG 5

2.00 Nočni spored

TG 4 vesti
Nanizanki: Tre nipoti e 
un maggiordomo, 9.20 
Strega per amore 
Nadaljevanke: General 
Hospital, 10.00 Marcelli- 
na, 11.00 Ines 
Aktualno: A časa nostra 
Nadaljevanka: Sentieri 
TG 4 vesti
Variete: Buon pomerig- 
gio (vodi P. Rossetti) 
Nad.: Sentieri, 14.20 Ma
ria, 15.15 Io non čredo 
agli uomini, 15.50 La sto- 
ria di Amanda, 16.25 Ce- 
leste, 17.00 Febbre d’a- 
more, nato TG 4 vesti 
Aktualno: Lui lei 1'altro 
Kviz: La cena e servita 
TG 4 vesti 
Rubrika o lepoti 
Nadaljevanka: Gloria 
Film: Risate di gioia 

(dram., It. 1960, r. M. Mo- 
nicelli, i. Anna Magnani) 
Film: Nella citta l infer- 
no (dram.; It. 1958, i. 
Anna Magnani), vmes 
(23.30)TG 4 vesti 
Nanizanki: Murphy
Brown, 1.15 Avvocati a 
Los Angeles

6.30
6.40

9.15

14.00

16.00

19.30 
19.45 
20.00
20.30

22.45

0.40
0.50
1.00
1.15

Pregled tiska 
Otroški variete, aktual
nosti in risanke 
Nanizanke: Baby Sitter, 
9.45 La časa nella prate- 
ria, 11.00 Hazzard, 12.00 
La donna bionica, 13.00

Ciao
ciao in risanke

Starsky & Hutch 
Otroški variete:

Nanizanke: I giustizieri 
della citta - Una carriera 
distrutta, 17.00 T.J. Hoo- 
ker - Ladri di buste paga,
18.00 Adam 12 - Un me- 
stiere pericoloso, 18.30 
Riptide - I predatori del 
sottomarino perduto 
Odprti Studio 
Studio šport in vreme 
Nan.: Agli ordini papa!
Film: Roba da ricchi

(kom., It. 1987, r. Sergio 
Corbucci, i. Renato Poz- 
zetto, Serena Grandi, 
Lino Banfi)
Film: Chiamami di notte 
(krim., ZDA 1988, r. Solla- 
ce Mitchell)
Odprti studio 
Pregled tiska 
Studio šport 
Nočni spored

13.00 Risanke
14.30 TV film: Eco malvagio 

(dram., i. Barry Sullivan)
15.30 Nadaljevanka: Viviana
16.15 Film: Il bandito (dram.,

It. 1946, r. Alberto Lat- 
tuada, i. Amedeo Nazza- 
ri, Anna Magnani)

18.00 Nadaljevanka: Veronica
19.30 Risanke: He Man
20.00 Nan.: Laverne & Shirley
20.30 Film: Cat Ballou (ves

tern, ZDA 1965, r. Elliot 
Silverstein, i. Jane Fon
da, Lee Marvin)

22.45 Aktualno: Odeon o De
želi

TMC_________________
8.30 Nanizanka: Batman
9.00 Risanke in Ottovolante

10.00 Risanke: Snack
10.30 Nanizanke: Truck Dri- 

ver, Doris Day Show,
12.00 In Kingstone - Dos- 
sier paura

13.00 TMC News in šport
13.40 Dok.: Prijateljska narava
14.15 Variete:: Arniči mostri
15.10 Nanizanka: Autostop per 

il cielo
16.10 Film: Giacomo il bello 

(kom., ZDA 1957, i. Bob 
Hope, Vera Miles)

18.10 Film: Il giardino di Allah 
(dram., ZDA 1936, i. Mar- 
lene Dietrich)

19.45 Aktualno: Dietro lo spec- 
chio (vodi Ivo Mej)

20.00 Vesti: TMC News
20.35 Nanizanka: Matlock - 

Un dolce delitto
21.35 Variete: Specchio delle 

mie brame (vodita G. 
Magalli, Clarissa Burt)

23.30 Rubrika: Morski planet 
0.15 Vesti: TMC News 
0.35 Film: Oualcosa che vale 

(dram., ZDA 1957, r. R. 
Brooks, i. Rock Hudson)

2.40 Aktualno: CNN News

TELEFRIULI__________
11.00 Telefriuli non stop
16.55 Kratke vesti
17.00 Starlandia
18.00 Nan.: I giorni di 3ryan
19.00 Večerne vesti
19.30 Nanizanka: Luomo che 

parla ai cavalli
20.00 Dok.: Zgodovina ZDA
20.30 Film: Ombre a cavallo 

(pust., ZDA 1982)
22.15 Ena rastlina na dan
22.30 Nočne vesti
23.15 Rubrika: Belp & Črno

TELE 4
(Se povezuje s sporedi Italia 1)

Lastne oddaje:
19.30 Dogodki in odmevi

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 8.00, 14.00,

17.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro po naše, 
vmes Koledar; 8.00 Deželna kronika; 8.10 
Simon iz Ruta; 8.40 Slovenska lahka 
glasba; 9.00 New Age; 10.00 Pregled tis
ka; 10.10 Koncert v Cankarjevem domu v 
Ljubljani; 11.35 Odprta knjiga; 11.40 Kan- 
tavtorji; 12.00 S potovanja po Srednji 
Ameriki; 12.30 Lahka glasba; 13.20 Glas
ba po željah; 14.00 Deželna kronika; 14.10 
Mavrični mozaik: S festivalov; 14.30 Naš 
poletni bric a brac; 15.00 Nad. Pravljica o 
črkah; 15.40 Novosti iz radijske diskote
ke; 16.00 Moje najljubše knjige; 16.25 
Potpuri; 17.00 Kulturna kronika; 17.10 
Klasični album; 18.00 Četrtkova srečanja;
18.30 Blues; 19.20 Zaključek.

RADIO SLOVENIJA
5.00, 6.00, 6.30, 7.30, 8.00, 9.00, 10.00, 

11.00, 12.00, 13.00, 14.00, 18.00, 19.00, 21.00,
23.00 Poročila; 6.50 Dobro jutro, otroci;
7.00 Kronika; 8.05 Radio plus; 11.30 Pre
gled domačega tiska; 12.05 Na današnji 
dan; 12.30 Kmetijski nasveti; 13.45 Iz tu
jega tiska; 15.00 Radio danes, radio jutri;
15.30 Dogodki in odmevi; 17.05 Studio ob 
17.; 18.30 Varnostna kultura; 19.45 Lahko 
noč, otroci; 20.00 Četrtkov večer domačih 
pesmi; 21.05 Literarni večer; 21.45 Lepe 
melodije; 22.00 Zrcalo dneva; 22.30 Ve
černa podoknica; 23.05 Literarni noktur
no: Pesmi; 23.15 Nočni program.

RADIO KOPER
(slovenski program)

8.30, 9.30, 10.30, 13.30,14.30 Poročila;
12.30, 19.00 Dnevnik; 6.00 Glasba in kole
dar; 6.30 Jutranjik; 7.00 Jutranja kronika;
7.30 Pregled tiska; 7.45 Evergreen; 8.00 
Modri val - Na rešetu: 8.45 Informacije;
9.00 Souvenir d'Italy; 11.00 Hladno-Top- 
lo-Vroče; 12.00 Tropicana; 12.30 Opol- 
dnevnik; 13.00 Jagode in podoknice; 15.00 
Dance mušic; 15.15 Hit dneva; 15.30 Do
godki in odmevi; 16.00 Glasbeni desert; 
16.40 Pesem tedna; 17.00 Glasba po že
ljah; 17.30 Primorski dnevnik; 18.00 Počit
niški vrtiljak; 19.00 Prenos RS.

RADIO KOPER
(italijanski program)

6.15, 8.30, 9.30, 10.30, 13.30, 14.30, 16.30,
17.30, 18.30 Poročila; 7.15, 12.30, 15.30,
19.30 Dnevnik; 6.00 Glasba; 6.05 Alma
nah; 6.30 Zgodovinski utrinki; 6.45 Kul
turni koledarček; 7.45 Jutranjik; 7.50 As
trološki kotiček; 8.10 Morfej; 8.20 Block 
notes; 8.25 Pesem tedna,- 8.45 Hiti; 9.00 
Turneje; 9.35 Glasbene želje; 9.15 M kot 
mladi; 10.00 Pregled tiska; 10.40 Svet 
družine; 11.00 Sanje o počitnicah; 12.00 
Glasba po željah; 13.35 Pesem tedna;
13.45 Edig Galletti; 14.00 Želja po glasbi; 
14.33 Alphabet Street; 16.00 Popoldne ob 
štirih; 16.05 Promocija plošče; 16.20 Kul
turni koledarček; 16.50 Rock-slovar; 17.20 
Beatlesi; 17.32 tropicana; 18.00 Discoteca,-
18.30 Ista plaža...; 19.00 Souvenir d'Italy;
19.45 New age; 20.00 Nočni program.

RADIO OPČINE
7.30, 13.30, 17.30 Poročila; 10.00 Matine

ja; 16.30 Te zanima tvoja prihodnost;
17.30 The story of...; 21.00 Radio ga ga.
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Ugotovitev z mednarodnega srečanja o vlogi manjšin

Zavzemati se je treba za Evropo 
v kateri ne bo ”prerezanih jezikov66

Zadnje priprave na deželni sejem mode

Odprli ga bodo 1. oktobra 
na razstavišču Expomego

»Sedaj, ko smo razbili Sovjetsko 
zvezo, razbijmo še Evropo! Dajmo 
več prostora vsem njenim inter
nim komponentam: Evropa ne bo 
zaradi tega izgubila ničesar, na
sprotno obogatila se bo in zrasla, 
ko ne bo v njej več prerezanih je
zikov«. V tem pozivu patra Egidia 
Guidubaldija, direktorja Kaprijske 
šole (po otoku Capri, kjer je 
podobno šolo ustanovil ruski pisa
telj Maksim Gorkij) v ruskem 
Sankt Peterburgu, je strnjen smi
sel sinočnjega srečanja na temo 
»Gorica: stičišče etničnih manjšin 
vzhoda in zahoda«. Srečanje so 
priredili občina Gorica, ISIG in 
Kaprijska šola, udeležili pa so se 
ga poleg številnih ruskih gostov 
še raziskovalci drugih narodnosti. 
Ob zadovoljivi udeležbi je nekoli
ko izstopala skoraj popolna odsot
nost Goričanov: že res, da je bilo 
srečanje namenjeno strokovnemu 
občinstvu bolj kot širši javnosti, 
res pa je tudi, da bi mesto, začenši 
z njegovimi upravitelji, lahko po
kazalo nekoliko večjo pozornost. 
Tako pa je marsikatera beseda o 
"odprtosti" Gorice izzvenela kot 
nekoliko pretirana če že ne neu
mestna.

V imenu odsotnega župana Tuz- 
zija je tako goste pozdravil odbor
nik Colella in dejal, da je Gorica 
že od nekdaj stičišče kultur ter pri 
tem ocenil, da je treba iskati pred
vsem to, kar je univerzalnega v 
vseh jezikih in kulturah ter zdru
žuje ljudi mimo razlik. Odbornica 
Aleksandra Devetak je pozdravila 
v imenu pokrajinske uprave. 
Omenila je krivice, zapiranje in

ločevanje med kulturami, ki so se 
dogajali v preteklosti in poudari
la, da prisotnosti manjšin ni mo
goče zanikati, ker bi s tem zanika
li vso našo zgodovino in kulturo. 
Prav zato in v vidiku gradnje 
nove Evrope je potrebna naj večja 
odprtost in ovrednotenje manjšin. 
Te pojme je poudaril tudi ravna
telj ISIG'prof. Alberto Gasparini, 
ki je podčrtal, da je prisotnost pri
padnikov različnih narodov (raje 
jih je označil tako kot pa s pojmi 
večina-manjšina) pravo bogastvo 
Gorice, ki ga gre varovati.

Že omenjeni pater Guidubaldi 
je dematiral bojazen Gorbačova, 
da bo konec SZ pomenil katastro
fo. Menil je, da je razpad centra
listične države sprostil nove, pozi
tivne energije in dal prostora raz
ličnim kulturam nekdanjega sov
jetskega imperija. Želel je, da bi 
podoben proces zajel tudi zahod
no Evropo, razbil v njej vse cen- 
tralizme in dal prostora narodom, 
manjšinam in kulturnim skupnos
tim. S tem bo Evropa bogatejša in 
bolj razgibana, je menil.

Raziskovalka pri ISIG dr. Laura 
Bergnach je nato predstavila go- 
riško stvarnost in preteklost iz vi
dika multikulturnosti in ocenila, 
da je mesto znalo pogosto razviti 
pozitivne energije sožitja in sode
lovanja v mednacionalnih odno
sih, ki so tako prevladale nad ne
gativnimi zapiranja in odvračanja 
različnih. To velja še posebno za 
obdobja, ko je Gorica bila sposob
na postati kulturno središče za 
različne narode, ki v njej živijo.

Niz uvodnih posegov, ki jim je 
sledila še razprava z občinstvom, 
sta sklenila ruska profesorja Alek
sander Ninov in Izalij Zemtsovski. 
Prvi je predstavil rusko sekcijo 
mednarodne Kaprijske šole ter 
njena prizadevanja po povezova
nju znanstvenikov na relacijah vz- 
hod-zahod in sever-jug, drugi pa 
je posredoval nekaj zanimivih 
ugotovitev iz lastnih izkušenj 
raziskovanja folklore zlasti kot de
javnika kulturnega in političnega 
istovetenja v deželah bivše Sov
jetske zveze.

Razstavišče ob ločniškem mostu 
bo v prihodnjem tednu zaživelo v 
znamenju sejma Flash moda 92. 
Prireditev, katere pokrovitelj je 
Goriška hranilnica, bodo odprli 1. 
oktobra, trajala pa bo do 5. oktob
ra. Na sejmu bo prisotnih nad 150 
razstavljalcev, ki bodo predstav
ljali okrog 500 blagovnih znamk, 
oziroma hiš. Poseben prostor bodo 
namenili prikazu modnih krojač- 
nic iz naše dežele.

Razstavni prostor bo skupen, 
urejen pa kot nekakšna ulica, pol
na izložbenih oken, s ploščadjo in 
nepogrešljivo kavarno na koncu. 
Na tej ploščadi se bodo odvijala 
tudi srečanja "Aperitive moda" z 
znanimi osebnostmi s področja 
mode, novinarstva in varieteja.

Tako napoveduje nastop Sandra 
Paternostra, Carmen Lasorella in 
Gabrielle Carlucci. Na otvoritve
nem večeru pa bodo nastopili 
Edoardo Vianello, Little Tony in 
Jimmy Fontana.

Bogat in zanimiv program na
povedujejo tudi v naslednjih 
dneh. Na prvem mestu so seveda 
modni defileji, ki bodo na sporedu 
2. oktobra, 3. oktobra in tudi v ne
deljo 4. oktobra.

Omeniti velja še deželni kon
gres frizerjev (zbrali se bodo prvič 
na deželni skupščini), razstavo ki
parskih, slikarskih in keramičnih 
izdelkov (urejajo jo v hali A) ter 
žrebanje in podelitev nagrad v 
okviru pobude Contodonna.

Sejem Flash moda pripravlja 
agencija za sejemske dejavnosti 
Goriške trgovinske zbornice v so
delovanju z Deželno ustanovo za 
razvoj obrtništva.

V ponedeljek, 28. t.m. bodo po
tek manifestacije predstavili na 
tiskovni konferenci v Vidmu.

Lutkovne prireditve 
danes na gradu

Na gradu se nadaljuje lutkarski 
festival Alpe-Jadran. Danes do
poldne bodo ob 10. uri na terasi 
na grajskem obzidju nastopili "I 
Burattini Veneti" iz Trevisa s 
predstavo Paola Paparotta "La 
časa stregata". Zvečer ob 21. uri 
bodo isti lutkarji predstavili igro, 
ki je po vsebini in jeziku name
njena odraslim. Predstava bo na 
notranjem dvorišču na gradu. 
Naslov je "Farse brevi" in gre za 
zabavno ter po napovedih "pikan
tno" predstavo z lutkami o člo
veških navadah in razvadah.

razna obvestila
PD Podgora vabi v nedeljo, 27. t.m. ob 

18.30 na koncert "Vinko Vodopivec v 
cerkveni glasbi", ob 40—letnici skladate
ljeve smrti. Koncert bo v župnijski cer
kvi v Podgori.

Sekcija VZPI—ANPI Jamlje/Dol pri
redi v nedeljo, 18. oktobra ob 15. uri tra
dicionalni Partizanski piknik v Jamljah, 
pri Marjotu Pahorju. Prijave, do vključno 
12.oktobra sprejemajo Ettore Moro, Ma
rio Croselli in Karlo Kobal. Sekcija vabi 
vse, ki se nameravajo piknika udeležiti, 
da se čimprej prijavijo.

Združenje športnih ribičev Vipava 
vabi na društveno tekmovanje - lov na 
postrv v nedeljo, 27. t.m., ob 8. uri v Vile- 
šu. Poskrbljeno bo za topli prigrizek. Pri
jave še danes 24. t.m. na sedežu (gostilna 
Rubijski grad).

Občinski svet zaseda v ponedeljek
Goriški občinski svet se bo sestal v ponedeljek ob 17. uri. Tako 

napoveduje v krajšem sporočilu župan Tuzzi. V istem sporočilu obvešča 
tudi, da je občinski odbor na zadnji seji razpravljal o izpopolnitvi 
omrežja javne razsvetljave ter o postopku za imenovanje občanovega 
pravobranilca. Postopek za izvolitev naj bi se zaključil v kratkem. Ka
kor znano, volijo pravobranilca člani občinskega sveta in predstavniki 
rajonskih svetov. V nekaterih rajonih so predstavnika že izbrali, oziro
ma imenovali, v preostalih pa naj bi to opravili do konca meseca. Takoj 
zatem bodo določili datum volitev.

Kako so varčevalci reagirali na denarne in fiskalne pretrese

Zaskrbljenost vendar brez panike 
Menjalnica v Kmečki banki odprta

Nihanje na mednarodnih finančnih tržiščih se še ni poleglo, kar je 
tudi razlog, da italijanska lira še nima svojega uradnega fixinga, tj. 
uradnega tečaja na borzi. Splošni negotovosti in izredni finančni zmedi 
so se pridružili še drastični ukrepi, ki jih je pred dnevi sprejela italijan
ska vlada. Kljub temu, da se sleherni italijanski družini ne obetajo 
najboljši časi in da je opaziti vsesplošno zaskrbljenost, pa doslej nismo 
bili priča pretiranemu preplahu v bankah, oziroma navalu varčevalcev.

To so nam potrdili tudi v goriški Kmečki banki, kjer sploh ni bilo 
zaznati s strani varčevalcev nobene panike. Stranke so se sicer v večjem 
številu kot ponavadi obračale do finančnih konzulentov za nasvet, kako 
zavarovati prihranke pred devalvacijo. Kot običajno je bil množičen 
tudi obisk nerezidentov, tj. strank iz Slovenije, ki so se morda zbali 
ošibitve italijanske valute in so želeli s tem v zvezi razne informacije in 
zagotovila.

Vsekakor, tako zagotavljajo v Kmečki banki, je vse potekalo na 
najboljši način, brez panike, umirjeno. Banka je nudila strankam vse 
možne usluge, varčevalci pa so dokaj trezno reagirali na nastalo situaci
jo in se niso predali morebitnemu obupu, ki je lahko v takih primerih 
naj slabši svetovalec.

Ob vsem tem velja povedati, da je tudi v teh dneh v Kmečki banki 
stalno delovala menjalnica. Kljub vsem težavam, še predvsem trenutne
mu zaprtju borze, ki je botroval nekoliko kasnejšemu vsakodnevnemu 
ocenjevanju tečajev, je servis potekal nemoteno. Domači operaterji so 
bili v stalnem kontaktu z mednarodnimi tržišči, tako da so sproti prila
gajali tečaje. Na banki so nam zagotovili, da bodo tudi v bodoče menja
vali valute in to tudi v primerih ko ne bo uradnega tečaja na borzi.

TO SO NOVA

HRANILNA PISMA
ODLIČNI DONOSI

ZAKAJ JIH NE BI ODKRILI?
I ZAPADLOST 38 MESECEV

ZAPADLOST 24MES ECEV
ZAPADLOST 12 MESECEV

ZAPADLOST 9 MESECEV
ZAPADLOST 6 MESECEV

ZAPADLOST 4 MESECI

Najnižje letne obresti 

14.50%

Nespremenjena do zapadlosti

Pojasnila o višini obresti, o cenah, in o pogojih poslovanja so 
na ogled na posebnih analitičnih obrazcih v naših poslovalnicah.

CASSA Dl RISPARMI 
Dl GORIZI 

GORIŠKA KRANILNIC

Tudi na Goriškem se širi protest 
prod "krivičnim” ukrepom vlade
Vladni ukrepi še naprej povzro

čajo na Goriškem tako kot drugod 
po državi negodovanje in vrenje 
med raznimi družbenimi sloji, ki 
jih bo prizadel vladni manever. 
Protesti prihajajo tudi iz posamez
nih strokovnih združenj samostoj
nih delavcev, od trgovcev, do obr
tnikov do svodobnih poklicev. 
Gotovo pa je negodovanje naj
močnejše med odvisnimi delavci, 
tako med javnimi uslužbenci, ki 
jim je vlada zamrznila že zapadle 
delovne pogodbe in celo odvzela 
nekatere že uveljavljene ugodnos
ti (na primer za osebje sodnih ura
dov), kot med delavci v zasebnih 
podjetjih in med upokojenci, ki 
jih je vladna sekira sorazmerno 
spet udarila najbrž močneje kot 
druge sloje.

Spričo naraščajočega protesta 
so tudi v zveznih sindikalnih vr
stah opusitli vsako oklevanje in 
začeli z veliko vnemo pripravljati 
splošno stavko, ki bo v vsej deželi

Dinamika nezgode, ki se je pri
petila 25-letnemu Giuseppu Cada- 
veru iz Gorice ulica Grazarolli 38 
še ni povsem razjasnjena, znane pa 
so posledice, ki jih je Cadavero 
utrpel. Danes bo predvidoma odšel 
na zdravljenje na ortopedski odde
lek splošne bolnišnice zaradi ne
rodne poškodbe na desni roki z ne
varnostjo trajnih posledic uporabe 
roke. Na okončino mu je namreč 
padel balon ulične svetilke. Dogo
dek se je pripetil nekaj po 15.30 v 
ulici Roma. Kako in zakaj je telo 
padlo s svojega ležišča pa bo treba 
najbrž šele pojasniti.

Balinarski turnir
Jesen je kot se zdi, najbolj prime

ren čas za balinarska tekmovanja. V 
Sovodnjah so pred kratkim sklenili 
tekmovanje za memorial Janka Co
tiča, te dni pa na Vrhu hitijo s pri
pravami na podobno manifestacijo. 
Balinarski klub Danica pripravlja 
namreč v soboto, 26. t.m. balinarski 
turnir, v spomin Marčela Devetaka.

v torek, 29. septembra. O poteku 
stavke bodo podrobneje spregovo
rili na tiskovni konferenci v sobo
to, že včeraj pa so objavili nekaj 
okvirnih informacij: stavka bo 
tako na tržiškem trajala 3 ure, od 
9. do 12. ure, drugod v pokrajini 
pa štiri ure, od 8.30 do 12.30. Ma
nifestacija bo v Tržiču, kjer se 
bodo tudi udeleženci iz drugih 
krajev na Goriškem zbrali ob 9.15 
pred športno palačo.

Na manifestaciji bodo sindikati 
zahtevali predvsem sledeče ukre
pe: revizijo meje 40 milijonov za 
zdravstvene storitve ter drugih 
ukrepov v zdravstvu; pokojninsko 
reformo brez popolne zamrznitve 
vseh pokojnin; pravično obdavči
tev vseh dohodkov z uvedbo mi
nimalnega obdavčenja za neodvis
ne delavce, obdavčitvijo finančnih 
rent in ponovno uvedbo ukrepov, 
ki naj omejijo ti. fiskalno drenažo 
dohodkov; "odmrznitev" kolektiv
nih pogodb v javnem sektorju; za-

Nastopilo bo dvanajst ekip iz zamej
stva in sosednjih krajev Slovenije. 
Sedem ekip bo domačih, pet pa iz 
Slovenije.

Tekmovanja se bodo pričela že ob 
8. uri, nadaljevala pa praktično ves 
dan.

mrznitev cen, ki najbolj vplivajo 
na inflacijo; kanalizacijo varčeva
nja podjetij in občanov s primer
nimi jamstvi; ukrepe v prid razvo
ju proizvodnje in zaposlovanju.

Kar zadeva javne uslužbence je 
v teh dneh še posebno "vroče" 
med cariniki in osebjem sodišč. 
Prvi bodo imeli pred koncem ted
na sindikalno skupščino, na kateri 
bi se utegnili ponovno odločiti za 
blokado oz. pasivno oviranje bla
govnega tranzita čez mejo. Urad
niki na sodišču, ki jim je vlada od
vzela posebno doklado za sodne 
službe, pa so imeli včeraj dopol
dne sindikalno skupščino, na ka
teri so odločili, da sicer ne bodo 
stavkali, da pa ne bodo opravljali 
nadurnega dela.

______________ kino______________

Gorica
VITTORIA 20.15-22.00 »Moglie a sorpre- 

sa«. Steve Martin in Goldie Hawn.
CORSO 17.30-22.00 »Basic instinct«. 
VERDI 17.30-22.00 »Batman, il ritorno«.

Nova Gorica
SOČA 20.30 »Črno ogrinjalo«.
SVOBODA Šempeter 20.30 »Slava moje

ga očeta«.
DESKLE Ni predstave.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
All orso bianco (Tavasani) - Korzo Ita- 

lia 10 - tel. 531576.
DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU

Rismondo - Ul. E. Toti 52 - tel. 410701.

ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE - GORICA
in

GORIŠKI MUZEJ - NOVA GORICA

ob 40-letnici smrti
VINKA VODOPIVCA

vabita na predstavitev

- zbirk Vodopivčevih posvetnih skladb Moje gosli in Naša Soča 
v izdaji Zveze slovenske katoliške prosvete

- zbornika o Vinku Vodopivcu, ki ga je izdal Goriški muzej.

Sodelujejo: Marjan Brecelj, Slavica Mlakar, Slavica Plahuta, Fran
ka Žgavec in mešani pevski zbor Rupa-Peč.

Četrtek, 24. septembra ob 20.30 v Katoliškem domu v Gorici

Neobičajna nezgoda mladeniča 
Nanj je padla ulična svetilka
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Jubilej proslavlja z razstavo ciklusa Visoka pesem v Mestni galeriji

Akademski kipar Janez Pirnat 
in njegovih šestdeset let

Akademski kipar Janez Pirnat se je za svojo šestde
setletnico odločil razstavljati v Ljubljani. Z razstavo cik
lusa Visoka pesem v Mestni galeriji, ki ga je pripravljal 
od leta 1967, se Janez Pirnat po dolgem času, spet pred
stavlja ljubljanskemu občinstvu. Zadnjo veliko razstavo 
je imel leta 1979, 30 velikih skulptur, ki si jih je ogleda
lo 70.000 ljudi.

»Takrat sem hotel pokazati, da delam tudi večje 
skulpture, ne samo fragmente, kot jih jaz imenujem. 
Kasneje sem seveda imel več zasebnih razstav. Iz Ljub
ljane sem se umaknil, v glavnem živim v Istri, zdaj tako- 
rekoč v inozemstvu. Ciklus Visoka pesem, ki ga razstav
ljam v Mestni galeriji, je nastajal od leta 1967, navdih 
zanj pa sem dobil, ko sem se prvič srečal z Biblijo na 
razstavi kumranskih rokopisov v New Yorku. Začel sem 
z risbami in prišel do slik v kamnu. V četrtek ho odprta 
še razstava mojih risb v novo obnovljenem gostišču na 
Brezovci.«

Se ukvarjate tudi s slikarstvom?
Prav s slikarstvom se ne bavim. Na začetku sem sli

kar, delal sem tudi majhne risbe s tušem, večje formate 
pa s kredo ah ogljem. Zdaj sem v glavnem kamnosek.

Ali je na vašo umetnost vplival tudi oče?
Moj oče je videl moje prve poskuse, ko se je leta 

1946 vrnil iz Beograda in je postal profesor na Akademi
ji. Do leta 1948, ko je umrl. To je bil le kratek čas. On 
mi je napravil prve korekture. Bil je izredno jasen in 
precizen, njegova risba je bila asketska. Takoj mi je 
izbil iz glave fantovske iluzije, ko sem začel prerisovati 
Michelangela. Opozoril me je na to, da je treba gledati 
bolj globoko, ne tako povrh. Moj oče je bil eden naj
boljših risarjev, odličen portretist, sijajen karikaturist, 
član skupine Neodvisnih. Vse pomembne osebnosti te 
skupine so bili profesorji na Akademiji, bratje Kahn, 
Putrih, Omerza, Pregel. Po očetovi smrti sem se poznal s 
pokojnim slikarjem Savinškom in z vso generacijo parti
zanskih likovnikov, z Ivom Šubicem, Ivanom Seljakom, 
Čopičem, Milanom Rijavcem, Vladimirom Lakovičem in 
Karlom Zelenkom. To je bila generacija, ki je človeško 
dozorela med vojno in so potem po vojni doštudirali, 
nadoknadili zamujeno. Generacija, ki je bila kasneje po
tisnjena ob rob tako imenovane moderne struje. Kot 
mlajši umetnik sem se vezal nanjo.

Naslov vašega opusa Visoka pesem morda prinaša 
religiozno sporočilo?

Visoka pesem je ena naj starejših ljubezenskih pesmi 
v svetovni literaturi. Odnos med moškim in žensko je 
vedno aktualen, in se skozi stoletja spreminja. Z vese
ljem sem sprejel esej Tarasa Kermaunerja o mojem opu
su. Zdi se mi, da je odkril osnovne intencije tega odnosa 
v mojem delu. Ostal pa je njegov način, teološki pogled. 
Kot likovnik temu nisem nikdar sledil preveč filozofsko, 
pač pa intuitivno. Iz tega so nastale risbe na kamen - 
prehistoričen način, s kamnom na kamen, barvast in bel. 
Na gre za naslov dela, jaz sem na to temo delal z mislijo 
na knjigo in na to pesem, ki je zgrajena na eni zelo 
strogi simetriji. Literarno zgodovinsko je grajena kot 
paralelismus membrorum, paralelizem členov. Problem 
je bil najti obliko, ki bi formalno ustrezala. In ker sem 
slučajno kipar in zahajam v kamnoseštvo, sem prišel do 
možnosti, da uporabim kamnit list, ki je porisan z obeh

strani. Moški lik, ženski lik, svetlo, temno, dve strani 
ena in istega kamnitega lista.

Visoko pesem so pripisovali kralju Salomonu, vendar 
so literarni zgodovinarji kasneje prišlo do tega, da je 
nastajala kot del židovskega poročnega obreda, ki se je 
v stoletjih izpopolnjeval do oblike, kakršna je zapisana. 
Pri skromnejših poročnih obredih je bilo dovolj, da sta 
bila dva igralca in tretji, ki je predstavljal zbor - klasič
na razporedba igralcev kot v antičnih dramah. Za boga
tejše poroke so uprizorili predstavo z vsem gledališkim 
dekorom. Pesem je prispodoba idealnega sožitja med 
mladoporočencema, s poučno noto. Zato je aktualna, ker 
je tako prostodušna, primarna in se tudi danes ni mogo
če od tega ograditi.

V sklopu svetega pisma je Visoka pesem dobila sim
boličen, religiozen značaj, jaz pa sem k njej pristopil 
čisto prostodušno z mislijo, da je pristna ljubezen sama 
po sebi božji dar. Pri tem pa tudi nisem imel nobene 
druge špekulacije. Pri našem načinu dela je treba glavni 
napor vložiti v realizacijo in ne pomaga nobena religija 
niti ne molitev. Ustvarjalni proces v kiparstvu in slikar
stvu je nekaj, česar ni moč prisiliti. Kar pride samo od 
sebe kakor smrt ah ljubezen. In ker nikoli ne veš, kdaj 
bo to prišlo, moraš biti stalno prisoten.

Ste se razen s kiparstovm kdaj ukvarjali še s ka
kšno drugo umetnostjo? Ste podedovali kaj pisatelj
skega talenta po svoji materi Nadi Kraigher?

Delal sem na televiziji kot risar, pisal sem scenarije, 
bil sem eden prvih urednikov Problemov, s kritiko kriti
ke sem se ukvarjal - v zvezi s študijem sociologije na 
tretji stopnji. Takrat smo bili ostri, razmišljajoči in pole
mični mladeniči.

Kdaj proslavljate rojstni dan, svojih šestdeset let? 
Veste za uro rojstva, za svoje zvezdne konstelacie?

Praznujem 25. septembra in tudi uro vem. Ker imam 
navado, da vodim edivenco o svojem življenju, poznam 
svoje zvezde. Horoskop je pripomoček, da bolj intenziv
no živiš. Rad bi še to povedal, da živim v Istri precej 
sam, žena ima v Ljubljani obveznosti. Hodim na spreho
de, imam vrtiček, me zanima, kakšno je vreme, vsak 
veter. Ponovno so zvezde aktualne in luna in vsaka roži
ca in travica in ptički. Moj stari oče je vsakega ptiča 
poznal že po petju, oče le po videzu, mi v mestu pa smo 
bili premalo obrnjeni k naravi.

Moji kolegi so svojih šestdeset let malo zamolčali, 
jaz pa sem rekel, da za razliko od njih ne bom.

Pirnatovo kiparstvo gre zoper ta - opisani tok: Tu je 
najbrž vzrok, da za psevdoelitno zavest, ki sama sebe 
fascinira kot moč, ni dovolj zanimivo. Priznati veljavo 
Pirnatovim kipom pomeni vsaj dopustiti ravno nasprot
no resnico od prevzetniške in povzpetniške. Pomeni pri
stati na skromno mesto človeka v svetu, a s priznanjem 
skromnosti, pristati obenem na človekovo večnost, neu
ničljivost, božjost.

Pirnat posluša. Malokatero - sploh pa noben sodobno 
- slovensko kiparstvo je tako tiho kot njegovo. Kar je že 
samo po sebi čudovito, saj je kiparstvo - še bolj kot 
slikarstvo - žanr tišine.«

Pogovarjala se je 
NEVA MIKLAVČIČ PREDAN

f < jože pirjevec

Nesmiselno je tarnati 
po »dobrih« starih časih

Če bi Mihail Gorbačev ne za
čel s perestrojko, bi bil danes 
svet še vedno v redu. Sovjetski 
imperij bi grozil s svojimi atom
skimi konicami, satelitske drža
ve bi potuhnjeno životarile v 
njegovi senci, Jugoslavija bi iz
rabljala svojo strateško pozicijo 
vmesne cone za zadolževanje na 
Zahodu, ta pa bi v strahu pred 
ruskim medvedom mislil na to, 
kako najboljše integrirati svoje 
sile in organizirati skupno ob
rambo. Ker pa je Gorbačov s pe
restrojko začel, sta se zrušila 
notranji in zunanji imperij, Ju
goslavija je propadla, države za
hodne Evrope ne najdejo več 
skupnega jezika - skratka, »svet 
je zdrsnil s tečajev«. Zbegani in
telektualci opazujejo ruševine, 
preplašeno štejejo številne na
rodnostne skupnosti, ki so se iz 
njih izmotale in dvigajo glavo, 
zbegano se soočajo z neizbežni
mi problemi in konfliktnimi situ
acijami, ki nastajajo zaradi ne
nadne anarhije, v prepričanju, da 
smo na pragu novega srednjega 
veka. Povsod vidijo nacionaliz
me in tribalizme, barbarstvo in 
nasilje, in nebogljeno tožijo nad 
dobrimi starimi časi, ko je vladal 
red hladne vojne in ideološkega 
terorja.

Anthony Smith, profesor socio
logije na London School of Eco- 
nomics, ki velja za izvedenca za 
nacionalna vprašanja, zagotavlja 
v članku, objavljenem avgusta v 
International Herald Tribune, da 
je njegova prognoza pesimistič
na. »Dokler bodo obstajali ti ne
priznani "narodi", ki niso našli 
svojega mesta pod soncem, bodo 
postavljali svoje zahteve«.

Če bi bil človek hudoben, bi to 
ugotovitev dopolnil z logičnim 
sklepom: da si zagotovimo mir, 
je treba torej »nepriznane« naro
de čimprej eleminirati. Adolf Hit
ler je že vedel kako. Neboglje
nost zahodnoevropske intelektu
alne srenje se zares lahko kosa z 
neučinkovitostjo zahodnoevropr- 
ske diplomacije in politike. Ni 
čudno, da se Evropa zvija v krčih 
krize, če pa so njene elite tako 
nepripravljene na nenadne izzi

ve, s katerimi se je treba spopas
ti in nanje ne znajo ustvarjalno 
odgovoriti.

Res je, anarhija je velika in 
marsikje so jo izrabile najbolj 
temne sile za to, da so dale duš- 
ka svoji sli po uničevanju, nasi
lju in smrti. Medetnična vojna v 
Bosni in Hercegovini, divjanje 
skinheadov v Nemčiji, sta klasič
na primera, do kakšne brutalnos
ti je mogoče priti v kriznih raz
merah. Vendar bi bilo po mojem 
povsem zgrešeno, če bi se nam, 
v strahu pred uničevalnimi im
pulzi, ki jih nosimo v sebi, tožilo 
po starem redu in bi v njegovem 
razpadu ne videli velike mož
nosti, ki se nam ponuja, da na 
novo preuredimo skupni evrop
ski dom. To pa bomo zmogli le, 
če bomo prisluhnili vsem proble
mom, ki se tu in tam porajajo, če 
bomo brez predsodkov znali oce
niti njihove vzroke in jih skušali 
s skupnim naporom tudi rešiti. 
Prav nič ne pomaga, da se zgra
žamo nad divjanjem Srbov ali 
Hrvatov ali Muslimanov v Bosni 
in Hercegovini. Reči, da gre za 
izbruh iracionalnega nacionaliz
ma je iracionalno. Treba je raz
mere razumeti in jim iskati rešit
ve v zavesti, da je čas, ko je en 
narod lahko vladal drugim, ko se 
je določena etnična skupina pro
glašala za državotvorno in druge 
potiska v kot, na našem konti
nentu verjetno prešel. Čas, v ka
terem živimo, je čas demokraci
je, to pa pomeni tudi svobode, ne 
samo v odnosih med posamezni
ki ter med njimi in državo, tem
več v odnosih med skupnostmi, 
in med njimi in državo. V svoji 
knjigi »Svoboda v moderni drža
vi« ugotavlja Harold Laski, da je 
vsaka resnična demokracija v 
svoji strukturi federalistična, v 
smislu namreč, da zna ustvarjati 
možnosti za sožitje, ne da bi pri 
tem zatirala regionalne, etnične 
ali religiozne razlike. Skupni ev
ropski dom moramo torej graditi 
po načrtu, ki ga je zastavil že 
Blaise Pascal pred dvema stolet
jema, ko je dejal, da je različnost 
brez skupnosti anarhija, skup
nost brez različnosti pa tiranija.

Rahmaninov in Schumann 
tokrat Verdijeva gosta
CORRADO ROJAC

V petek, 18. septembra je bil v 
gledališču Rossetti drugi koncert le
tošnje Verdijeve jesenske simfonič
ne sezone. Na sporedu sta bila Kon
cert št. 3 v d - molu za klavir in 
orkester op. 30 (1909) Sergeja Rah
maninova in Schumannova Prva 
simfonija (»Pomladna«) v B - duru 
°p. 38 (1841). Kot solist je nastopal 
Pianist Bernd Glemser, orkester 
gledališča Verdi pa je dirigiral »do
mači« dirigent Lii Jia.

Pri Rahmaninovu so še občutna 
nekdanja nasprotujoča si mnenja, 
ki zoperstavljajo publiko in kritiko 
še dandanes: publika je ruskega pi
anista, skladatelja in dirigenta obo
ževala kot »zadnjega romantika«, 
oznake glasbenikov pa so nasproto
vale njegovi aproblematičnosti, ki 
je večkrat glasbo opisovala kot »še
lestenje listja« ali »oddaljeno brne
nje zvonov v večeru« in torej zavra
čala vsakršno novost Druge dunaj
ske šole.

Rahmaninova bomo kot skladate
lja kar označili za »Čajkovskega 
našega stoletja«, predvsem zaradi 
neusahljive melodične žilice, pa 
ladi zaradi tipično ruske orkestral
ne barve, kar je nato Rahmaninov 
kot pianist (tokrat naj velja naša 
oznaka za »Liszta našega stoletja«) 
Požlahtil z bleščečim instrumental
nim znanjem.

Petkova izvedba je predstavila 
Tretji koncert kar dvorezno: tehnič
no briljantno in lirično spevno, za
man pa smo čakali, da bi se le-ta 
dva značajska pola spajala. Pianist 
Bernd Glemser je razkazal silovi- 
lost svoje instrumentalne virtuoz
nosti, da je včasih orkester sledil le 
s težavo,- v kadenci pred reprizo za

četnega Allegro ma non tanto /e 
ravno tako poudaril vehementnost 
teh glasbenih utrinkov, kar je pub
liko prikrajšalo za tipično Rahmani- 
novo oblikovanje fraze, ki ni bila 
vselej prepričljivo zaključena. V 
sledečem Intermezzu bomo Bernda 
Glemserja opravičili nenadnega (in 
nepričakovanega) prehitevanja or
kestra z izgorovom: mladostna 
ognjevitost; le-ta je bila konstantna 
zaključnega Ala breve, kjer smo 
bili priča ponovnemu navalu kla
virske trascendence, ki je kar krila 
orkester. Protagonist prvega dela 
koncerta se je navdušeni publiki 
oddolžil z dvema dodatkoma.

O nemškem skladatelju, pianistu 
in kritiku Schumannu naj povemo 
le, da je v svojem simfoničnem 
opusu gradil na Beethovnovi in 
Schubertovi dediščini, pri prvi sim
foniji pa je nedvomno veliko pripo
mogel k navdihu celotnega dela 
prijatelj Mendelssohn, ki je poskr
bel tudi za njeno praizvedbo 31. 
marca 1841.

Lii Jia je skrbno označil obliko 
celotnega dela; v začetnem allegro 
molto vivace je lepo oblikoval tro- 
delnost oblike, v osrednjem delu 
jasno poudaril dramatično rastoči, 
kontrapunktistično razgibani cli- 
max - značajno najbolj dovršen pa 
se nam je zazdel Scherzo (kljub ne
katerim togostim v prvem Triu). Or
kester je končno dokazal svoje res
nične tehnične zmogljivosti v za
ključnem Allegro animato e grazio- 
so, ki ga je Lii Jia ljubko izpeljal 
bodisi v začetnih nasprotujočih si 
vstopih pihal in godal, bodisi v rit
mično razgibanem zaključnem 
delu.

V primerjavi s prvim koncertom 
sezone je bila petkova izvedba ko
rak nazaj.

Prijetno srečanje v organizaciji okteta Valvasor iz Litije

Okteti na gradu Bogenšperk

Tržaški oktet ob Valvasorjevem spomeniku

JOŽE KOREN

V organizaciji Okteta Valvasor iz Litije je bilo v 
soboto, 19. t.m., na gradu Bogenšperk pri Litiji srečanje 
slovenskih oktetov pod zgodovinsko odzvanjajočim na
slovom »Okteti Kranjske pri Valvasorju«. Slovenskih ok
tetov je seveda več od tistih, ki so bili povabljeni in so 
prijavili svojo udeležbo, nekaj že prijavljenih pa je so
delovanje naknadno odpovedalo iz bolj ah manj opravi
čenih razlogov. Kljub temu je bil namen srečanja dose
žen. Sedem oktetov je v akustično prijetnem okolju 
grajskega dvorišča in ob zelo veliki udeležbi poslušal
cev, pokazalo svoje pevske zmogljivosti in repertoarne 
težnje, umetniški vodje in predsedniki ansamblov so si 
po koncertu izmenjali izkušnje, poglede, repertoarne 
koncepte in še druge aspekte zborovske dejavnosti na 
Slovenskem, srečanje samo je tudi preseglo okvir držav
nih slovenskih meja s sodelovanjem Tržaškega okteta iz 
Trsta in koroškega Okteta Suha iz Pliberka, sklenila pa 
ga je družabnost, med katero spet ni manjkalo petja in 
med katero so se utrdila mnoga prejšnja poznanstva in 
ustvarila nova, vse v imenu ljubezni do petja.

Po uvodni fanfari in pozdravu litijskega župana Mir
ka Kaplja (in predsednika Okteta Valvasor) in ob sprot
nem podajanju veznega besedila s citati iz Valvasorje
vih opisov slovenskih krajev in pokrajin, iz katerih so 
bili nastopajoči okteti, se je odvil spored, v katerem je

vsak oktet zapel po tri pesmi. Pri tem je zanimivo, da se 
brez vsakega poprejšnjega usklajevanja med okteti niti 
ena pesem ni ponovila, kar pač kaže na bogastvo izbora 
literature za tovrstne ansamble.

Zapovrstjo so se po uvodni Zdravljici okteta-gostite- 
lja predstavili najprej domačini - Oktet Valvasor, za 
njim pa Ribniški oktet iz Ljubljane, Oktet Suha iz Pli
berka, Tržaški oktet iz Trsta, Mariborski oktet iz Mari
bora, Oktet Deseti brat iz Ljubljane in Zagorski oktet iz 
Zagorja ob Savi.

Poslušali smo tako renesančne kot narodne v raznih 
priredbah, umetne pa tja do črnskih duhovnih. Večina 
oktetov je želela vnesti v program nekaj svoje specifike, 
tako repertoarne kot interpretativne. Raven petja je bila 
v celoti vzeto na zadovoljivi ravni seveda z raznimi 
odtenki. Po izenačenosti glasovne barvitosti in pevske 
discipline je ugajal zlasti Mariborski oktet (umetniški 
vodja Mitja Reichenberg) z imenitno izvedbo Gounodo- 
ve Glorie, Juvančeve Spomin na zimski večer in mehiš
ke ljudske v Reichenbergovi priredbi Cielito lindo. Naš 
Tržaški oktet je pod umetniškim vodstvom Aleksandre 
Pertot zapel Vrabčevo na Pangerčevo besedilo Moja 
vas, na novo naštudirano ljudsko v Gašperšičev! prired
bi Če ti ne boš moja s sopranskim deležem Aleksandre 
Pertot in Adamičevo Vasovalec. Njegovo petje je bilo 
ubrano, čisto, glasovno sveže in stilno občutljivo. Koroš
ci iz Pliberka so se predstavili s svojim svojstveno ritmi- 
ranim podajanjem, Ribniški oktet (v njem pojeta tudi 
nekdanja člana Slovenskega okteta tenorist in umetniš
ki vodja Jože Kores in basist Dragiša Ognjanovič), je 
svoj spored podal z velikim obvladanjem pevske tehni
ke. V poslušanje je ponudil tudi rezijansko Ta hora ta 
Canynawa v Strajnarjevi priredbi, ki pa jo naš Tržaški 
oktet poje občasno v Voduškovi, največkrat pa v Mer
kujev! priredbi. Strajnarjeva se nam je kljub nekaterim 
posebnostim zdela vendarle predolga. Zagorski oktet se 
je odlikoval predvsem po nekaterih zelo lepih glasovih 
(bas) in živahnih interpretacijah (Čuk se je oženil). V 
izvedbi Okteta Deseti brat je izstopala po preprostosti 
in nežnosti prekmurska Žunica, v izvedbi gostitelja Ok
teta Valvasor pa Arsena Dediča v oktetovi priredbi Za- 
ludu me svitavala mati.

Zgodovinar, raziskovalec dežele Kranjske, v tem pri
meru pa predvsem graščak Janez Vajkard Valvasor, či
gar 300-letnica smrti bo prihodnje leto in v okviru kate
re se bo v naslednjih mesecih zvrstilo več zanimivih 
prireditev, bi bil prav gotovo zadovoljen, če bi vedel, da 
bodo še pozni rodovi znali ceniti njegovo delo in ga 
slaviti tudi s spetjem.
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V tekmi za SP na Norveškem V prvi četrtfinalni tekmi za italijanski pokal proti ScavoKniju

Stefanel igral izvrstno
ZURICH Za največje prese- 

čeneje v sinočnjem sporedu kvali
fikacijskih tekem za nastop na 
svetovnem nogometnem prven
stvu v ZDA leta 1994 je nedvomno 
poskrbela Norveška, ki je v sreča
nju 2. skupine z 2:1 premagala Ni
zozemsko. Norvežani so povedli v 
9. minuti po 11-metrovki, ki jo je 
uspešno izvedel Rekdal, a že po 
eni minuti je bilo 1:1 po zaslugi 
Bergkampa. Odločilni zadetek je s 
silovitim strelom v 78. minuti do
segel Soerloth. Poraz Nizozemcev 
je zaslužen in zanje tudi zaskr
bljujoč, čeprav se bosta iz te sku
pine na SP uvrstili dve moštvi. 
Edini, ki je proti Norveški upravi
čil sloves »tulipanov«, je bil Berg- 
kamp.

V okviru iste skupine pa je Polj
ska v Poznanu pred 10.000 gledal
ci z 1:0 premagala Turčijo. Gol je 
v 33. minuti dosegel VValdoch.

Novonastala reprezentanca Lit
ve je v 3. skupini spet poskrbela 
za dober rezultat, saj je na doma
čem igrišču v Vilniusu prisilila k 
delitvi točk (0:0) evropskega prva
ka Dansko. Zanimivo je, da je 
Danska izid brez gola dosegla 
tudi proti Latviji, kar pomeni, da 
ji baltska moštva nikakor ne us
trezajo. Treba je reči, da so Danci 
v 11. minuti drugega polčasa za- 
streljali enajstmetrovko.

Na enak način se je razpletlo 
tudi v Rigi, žrtev zaprte igre Lat
vije pa je bila Španija.

V edinem srečanju 4. skupine je 
ČSFR potrdila svojo krizo, na ka
tero bržkone vpliva tudi dejstvo, 
da skupna država Čehov in Slova
kov razpada. Ferske otoke je sicer 
premagala s 4:0, vendar pa je bilo 
po prvih 45 minutah igre le 1:0, 
ostali trije zadetki so padli v za
dnjih petih minutah igre! Strelci: 
Nemeček v 27. min., Kuka v 85. in 
87. min. in Dubovski (11-m) v 89. 
minuti.

SKUPINA 2
VČERAJŠNJI IZID

Norveška - Nizozemska 2:1 (1:1)
Poljska - Turčija 1:0 (1:0)

LESTVICA
Norveška 2 2 0 0 12:1 4
Poljska 110 0 1:0 2
Nizozemska 10 0 1 1:2 0
Turčija 10 0 1 0:1 0
San Marino 10 0 1 0:10 0
Anglija 0 0 0 0 0:0 0

PRIHODNJE TEKME 
7.10. San Marino - Norveška; 14.10. 
Anglija - Norveška in Nizozemska - 
Poljska; 28.10. Turčija - San Marino

Marco Van Basten

SKUPINA 3
VČERAJŠNJA IZIDA

Litva - Danska 0:0
Latvija - Španija 0:0

LESTVICA
Irska 2 2 0 0 6:0 4
Litva 4 1 2 1 4:4 4
Sev. Irska 2 1 1 0 5:2 3
Španija 2 1 1 0 3:0 3
Danska 2 0 2 0 0:0 2
Albanija 4 1 0 3 4:5 2
Latvija 4 0 2 2 1:6 2

PRIHODNJE TEKME 
14.10. Danska - Irska in Severna Ir
ska - Španija

SKUPINA 4
VČERAJŠNJI IZID 

ČSFR - Ferski otoki 4:0 (1:0)

LESTVICA
Belgija 3 3 0 0 6:1 6
Romunija 2 2 0 0 12:1 4
ČSFR 2 1 0 1 5:2 2
VVales 2 1 0 1 7:5 2
Ciper 2 1 0 1 2:1 2
Ferski otoki 5 0 0 5 0:22 0

PRIHODNJE TEKME 
14.10. Belgija - Romunija in Ciper - 
Wales

STEFANEL - SCAVOLINI 87:74
(45:43)
STEFANEL: Bodiroga 14 (2:5), Pi- 

lutti 23 (3:4), Pučka 3 (1:3), De Pol 11 
(7:8), Bianchi, Alberti 4, Meneghin 7 
(5:6), Pol Bodetto, English 22 (2:3), 
Cantarello 3 (1:2).

SCAVOLINI: VVorkman 8 (3:7), 
Gracis 14 (8:8), Magnifico 15 (6:6), 
Boni 4 (2:2), Rossi 2, Myers (3:6), Pa- 
nichi, Zampolini 8, James 10 (2:2), 
Costa.

Proti Slavij! 
obakrat v Trstu

TRST — Stefanel bo v Trstu 
odigral obe tekmi prvega kola 
košarkarskega Evropskega pokala 
proti Slaviji iz Sofije. Tržaški klub 
je ugodil prošnji Bolgarov, ki jim 
ta rešitev očitno bolj ustreza (Ste
fanel jim bo nemara plačal potne 
stroške...), saj tako in tako objek
tivno nimajo velikih možnosti, da 
bi Tržačane izločili iz tega tekmo
vanja. Gostovanje Tržačanov 29. 
septembra v Sofiji je torej odpad
lo, tekmi pa bosta 6. in 8. oktobra 
v tržaški palači, obakrat s pričet
kom ob 20.30.

SODNIKA: Pasetto in Baldini iz 
Firenc; PON: Cantarello (33) in 
Magnifico (38); 3 TOČKE: Zampolini 
2, James 2, Bodiroga, English, Wor- 
kman, Magnifico.

TRST — Z zmago proti Scavolini- 
ju v prvi tekmi četrtfinala italijan
skega pokala ima Stefanel še realno 
možnost, da se uvrsti v finalni del. 
Prednost 13 točk naj bi bila namreč 
precejšnje jamstvo, četudi je Scavo- 
lini na domačih tleh vselej zelo hud 
nasprotik.

Po včerajšnji tekmi sodeč pa ima
jo bivši italijanski prvaki velike te
žave: James, ki je nadomestil Dayea, 
je tudi tokrat zelo razočaral in je že 
govor o tem, da ga bodo odslovili; a 
tudi Workman ni navdušil. Od osta
lih sta bila še najbolj zanesljiva 
»stara« Gracis in Magnifico, med
tem ko je mladi up Myers sicer po
kazal nekaj lepih potez, a je tudi 
veliko grešil.

Stefanel je, nasprotno, odigral od
lično tekmo. Tanjevičevi varovanci 
so končno igrali v popolni postavi, 
to pa jim je očitno vlilo več samoza
vesti: že sama prisotnost Fučke, ki 
je bil v napadu sicer precej netočen, 
daje ekipi večjo zanesljivost v ob

rambi, kjer nasprotnika večkrat pri
sili na slab met, da bi se izognil blo
kadi. V napadu pa so tokrat Pilutti, 
Bodiroga, English in De Pol prika
zali izvrstno predstavo in s hitrimi 
prodori povsem zmedli nasprotnika. 
Tudi centri so zanesljivo opravili 
svojo nalogo, tako da so možnosti za 
zmago v nedeljski domači tekmi s 
Clearom iz Cantuja vsekakor večje 
kot v prejšnjem kolu v Bologni. Naj 
omenimo, da bo tekmo v neposred
nem prenosu po Tele Montecarlo ob 
15-30- MARKO OBLAK

OSTALA SINOČNJA IZIDA: Hy- 
undai Desio - Benetton Treviso 
88:87 (45:46); Ticino Siena - Marr Ri
mini 83:70 (38:37).

DREVI: Clear Cantu - Knorr Bo
logna.

Povratne tekme bodo 15. oktobra.

Danes po Romagni
LUG O Dl ROMAGNA — Danes 

bo na vrsti 67. izvedba kolesarske 
dirke po Romagni (204,9 km). Svojo 
udeležbo so odpovedali Bugno, Chi- 
appucci, Fondriest, Chioccioli in Ar- 
gentin.

Azzurri premagali Ziirich z 2:0

Navaden trening
ZURICH - ITALIA 0:2 (0:2)

STRELCA: Bianchi v 40. in Vialli 
v 45. minuti.

ZURICH: Maeder, Mazzarelli 
(Makalakalane), Heydecker (Baer- 
locher), German, Studer, Kaegi, 
Mazzenauer (Casamento), Škoro 
(Tarone), Baljič (Baldassarri), Milton, 
Grassi (Sesa).

ITALIJA: Marchegiani (Pagliuca 
od 46’), D. Baggio, Di Chiara (Apol- 
loni od 46'), Donadoni (Albertini od 
46'), Costacurta (Minotti od 46'), 
Lanna, Lentini (Carbone od 46 ), Bi
anchi (Evani od 80 ), Vialli (Casirag- 
hi od 46'), Mancini (Zola od 46), 
Evani (Signori od 46 ).

SODNIK: Martino (Švica); KOTI: 
5:2 za Italijo; GLEDALCEV: 14.300.

Mobilizacija in pomp sta bila kot 
običajno velika, a tekma med švi
carskim prvoligašem Zurichom in 
Sacchijevimi azzurri je bila zgolj to, 
kar je bilo pravzaprav jasno že od 
vsega začetka - navaden trening.

Tako je Sacchi že pred sodniko
vim žvižgom »ugnal« vse poznaval
ce in čredo časnikarjev, ki sledi nje
govim junakom, in poslal na igrišče 
povsem drugačno postavo od priča

kovanega, v drugem polčasu pa je z 
rekordnim številom zamenjav, teh je 
bilo devet, tako pomešal karte, da 
se na igrišču niso znašli niti azzurri, 
ritem tekme je močno upadel in re
zultat je ostal nespremenjen - 0:2 za 
Italijo.

Azzurri so si ves čas predvsem 
prizadevali ponavljati priučene she
me, a menda tudi niso bili posebno 
motivirani. Zdramil jih ni niti Škoro, 
ki je že v prvi minuti naravnost s 
kota zadel zgornji del prečke, osem 
minut kasneje pa je Heydecker po
slal žogo za las mimo gola. Italijani 
so počasi uredili svoje vrste in ne
kajkrat tudi učinkovito napadli, 
lepa zadetka pa sta potolažila že 
malce nestrpne navijače. Prvega je s 
silovitim strelom s kakih 25 m dose
gel Bianchi po podaji Viallija, dru
gega pa z glavo sam Vialli po neza
držnem prodoru Lentinija v kazen
ski prostor.

To je bil zadnji test pred_ kvalifi
kacijsko tekmo za SP proti Švici 14. 
oktobra v Cagliariju. Takrat bo rep
rezentanca, prvič pod vodstvom 
Sacchija, igrala za točke.

Italijanski odbojkarski pokal

Danes srečanja 
šestnajstine finala

BOLOGNA — Danes se bo začel 
tudi italijanski pokal za moške odboj
karske prvoligaše, na sporedu pa bodo 
tekme šestnajstine finala. Zmagovalec 
se neposredno uvrsti v osmino finala, 
ki bo 1. oktobra. Današnji spored: Spe- 
zia Chiavari - Maxicono Parma; Virgi- 
lio Mantova - Ingram Citta di Castel- 
lo; Codyeco Lucca - Aguater Brescia; 
Agrigento - Sidis Falconara; Tomei Li
vorno - Misura Milan; Giglio Reggio 
Emilia - Centromatic Prato; San Gior- 
gio Mestre - Jockey Schio; Gallo Bari 
- Gabeca Montichiari; VB Udine - Sis- 
ley Treviso; Fochi Bologna - Scaini 
Catania; Asti - Venturi Špoleto; Spal 
Ferrara - Panini Modena; Carifano 
Fano - Messaggero Ravenna; Moka 
Rica Forli - Lazio Rim; Banca Popolare 
Sassari Cagliari - Alpitour Cuneo; 
Com Cavi Napoli - Petrarca Padova.

Manciniju tri kola!
MILAN — Disciplinska komisija je 

Mancinija (Sampdoria) diskvalificirala 
za 3 kola. Po eno bosta v A ligi poči
vala Caricola (Genoa) in Di Canio (Ju- 
ventus), v B ligi pa po dve Melchiori 
(Lecce) in Rastelli (Lucchese), po eno 
pa Lizzani in Chiti (Venezia) ter D'Er- 
milio (Ternana).

V nedeljo v Trstu 
cikloturizem

v dobrodelne namene
V 59 italijanskih mestih hkrati se 

bo v nedeljo odvijala prireditev »Bi- 
cicitta« 1992, ki jo prireja športna 
organizacija UISP (Unione italiana 
šport per tutti). V Trstu bo štart ob 
10. uri s Trga Unita, udeleženci pa 
se bodo peljali po glavnih mestnih 
ulicah. Prireditev je namenjena po
sameznikom in skupinam, v poštev 
pa pridejo kolesa vseh vrst. Gre se
veda za netekmovalno pobudo, iz
kupiček vpisnine in prispevke pa 
bodo v celoti namenili Italijanske
mu združenju za multiplo sklerozo 
AISM (Associazione italiana sclerosi 
multipla).

Prireditelji ocenjujejo, da se bo 
pobude po vsej Italiji skupno udele
žilo najmanj 50.000 ljudi. Vpisovanje 
v Trstu poteka na sedežu UISP, na 
Trgu Duca degli Abruzzi (4. nad
stropje), tel. 362776.

Podobna cikloturistična manifes
tacija bo tudi po kraških vaseh s 
Startom na Proseku (naselje San Na- 
zario) ob 10. uri (zbirališče uro prej), 
prav tako v dobrodelne namene, 
prireja pa jo društvo Ciclo club Tri- 
este. Proga meri 22 km, tempo pa bo 
sprehajalni, tako da je pobuda na
menjena vsem starostim. Vpisnina 
znaša 5.000 lir, izkupiček pa gre de
želni ustanovi za boj proti cistični 
fibrozi.

V primeru slabega vremena bodo 
manifestacijo prenesli za dva tedna, 
in sicer na nedeljo, H. oktobra. Vpi
sovanje je možno tudi do 15 minut 
pred startom.

V deželni odbojkarski D ligi bomo v letošnji sezoni imeli tri slovenske ekipe

Sočanom in borovkam so se pridružile slogašice

Sandra Foraus 
spet v dresu Bora

Tudi v sezoni 1992-1993 bomo ime
li v deželni odbojkarski D ligi tri slo
venske ekipe. Poleg lanskih dveh za
stopnikov, Soče Sobema (v moški 
konkurenci) in Bora Friulexport (v 
ženski), so tu še odbojkarice Sloge, 
katerim je uspel kakovostni skok in 
bodo torej novinke v tej konkurenci.

Pri sestavi ženske skupine je bilo 
precej težav. Ker se je Pordenone od
povedal prvenstvu C-2 lige, so napre
dovale kar štiri šesterke: Volley Bali 
iz Humina, Sangiorgina in Carrozze- 
rie Emiliane iz Porcie ter Mossa 
Grappa Candolini. Fontanafredda pa 
se je odpovedala prvenstvu D lige, 
tako da je bilo potrebno dobiti še 
peto ekipo iz nižje, 1. divizije. Vse

štiri ekipe, ki so osvojile 2. mesto v 
pokrajinski 1. diviziji, so odigrale še 
enokrožni turnir. Najboljša je bila 
Pallavolo Paluzza, ki je premagala 
vse tri nasprotnike, goriško 01ympio, 
tržaško Alturo in Polisportivo Cec- 
chinese iz Pasiana iz okolice Porde
nona. Popolna skupina D lige je se
daj naslednja: ASFJR Čedad, Danone 
Rivignano, Virtus Italspurghi Trst, 
Sloga, Sagrado, Bor Friuexport, Celi
ma Maniago, Albatros System Spi- 
limbergo, Ristorante del Doge Cod- 
roipo, Villacher Tržič, Polisportiva 
San Leonardo, Pallavolo Paluzza, 
Šanson Lucinico in Pav Natisonia. 
Lanski zastopniki, s končnim vrstnim 
redom in osvojenimi točkami, so na
slednji: Pav Natisonia 5. mesto (32 
točk); Villacher Tržič 6. (28); Bor Friu- 
lexport 7. (26); Celinia Maniago 8. 
(26); Virtus Italspurghi Trst 9. (22); 
Šan Leonardo 11. (18); Šanson Lucini
co 12. (16);_ Danone iz Rivignana in 
ASFJR iz Čedada sta izpadla iz C-2 
lige. Poleg Sloge pa so napredovale 
še naslednje tri ekipe: Sagrado, Al
batros System Spilimbergo in Risto
rante del Doge Codroipo.

Trener Sloge Peter De VValderste- 
in, ki je zadnja tri leta treniral nabre- 
žinski Sokol Indules in se je spet vr
nil k matičnemu društvu Slogi, nam 
je glede dosedanjih priprav odbojka
ric Sloge povedal naslednje: »S tre
ningi smo pričeli že 10. avgusta in 
vadili štirikrat tedensko. Od 23. av
gusta pa smo bili na skupnih pripra
vah v Mežici. Po povratku iz Slove
nije smo še naprej trenirali po štiri

krat, sedaj pa vadimo trikrat teden
sko. Za našo ekipo, ki bo nastopala v 
D ligi, bodo v glavnem igrale odboj
karice, ki so po lanskem prvenstvu 
napredovale. K tem moramo dodati 
še Katjo Milkovič in Suzano Ciocchi, 
ki sta v zadnjih sezonah branile bar
ve Sokola Indulesa, ter Meto Brišnik, 
ki je eno sezono igrala pri 01ympii iz 
Gorice. Doslej smo odigrali tudi tri 
prijateljske tekme.«

Tudi pri Boru Friulexport je prišlo 
do zamenjave trenerja. Zaradi delov
nih in igralnih obveznosti je Betty 
Nacinovi prepustila trenersko mesto 
Igorju Gombaču. Borovke so pričele 
s pripravami 17. avgusta in na začet
ku vadile od 5 do štirikrat. Nekatere 
starejše sedaj trenirajo trikrat, mlajše 
pa posebej nekaj več. Po lanskem iz
redno uspešnem prvenstvu v tej ligi, 
saj je bil Bor Friulexport novinec, 
bodo barve tržaške ekipe v novi se
zoni branile naslednje odbojkarice: 
Aleksandra Foraus, Tamara in Irena 
Vidali, Vera Stoppar, Kristina Bezen
šek, Tjaša Gruden, Tanja Zadnik, An- 
tonella in Micaela Faiman, Vanesa 
Mezgec, Valentina Sacca in Maura 
Pernarcich. Poleg te dvanajsterice 
trenira zaenkrat tudi nekaj mlajših 
igralk.

V moški D ligi bodo poleg Soče 
Sobema še naslednje šesterke: Gom- 
me Fagana (prej Volley Corno), Pre- 
venire Trst, Itely Foj da, Supermarket 
Europa Grado, Ass. Sportiva Rojalese 
Reana del Rojale, Copat Cucine Por
denone, Pallavolo Acli Ronchi, Vol- 
ley Bali Videm, Comet Torriana Gra
dišče, ASZR Epifanio Orchidea Zaule

Rabuiese, Volley Club Trst, Bo Frost 
Fiume Veneto in Ipem Buia. Od lan
skih ekip so poleg Soče Sobema, ki 
je bila obenem tudi najbolje uvršče
na na končni lestvici (odličnem 4. s 
36 točkami), še naslednje postave: 
Bor Frost Fiume Veneto 5. mesto (28 
točk); Acli Ronchi 6. (28); Itely Fojda 
7. (24), Volley Bali Videm 8. (24); Co
met Torriana Gradišče 9. (24); Volley 
Club Trst 10. (22); Volley Corno (se
daj Gomme Fagagna) 11. (18); Preve- 
nire iz Trsta in Ipem Buia sta izpadla 
iz C-2 lige, napredovali so: Super
market Europa Grado, Copat Cucine 
Pordenone, Ass. Sportiva Rojalese 
Reana del Rojale ter Epifania Orchi
dea Zaule Rabuiese iz Trsta.

Pri Soči Sobema bo še naprej tre
ner Štefan Cotič. Pri slovenski goriš- 
ki šesterki pred pričetkom prvenstva 
ne bo večjih sprememb, saj bodo v 
novi sezoni njene barve branili na
slednji igralci: Igor, Štefan in Marko 
Cotič, Manuel Soban, Aleš Klede, 
Franko Muscau, Lucio Batisti, Danjel 
Braini, David in Marko Tomšič, Mitja 
Čeudek in David Pahor. Zaenkrat ni 
še nič dokončnega glede odločitve 
Pavla Černiča in Kristjana Pellegri- 
na, ki želita drugam, Marko Čaudek 
pa bo verjetno prenehal z aktivnim 
igranjem odbojke. Omeniti moramo 
še, da so pri Soči Sobema s treningi 
za novo sezono pričeli 20. septembra. 
Prva dva tedna so vadili na odprtem 
petkrat tedensko, kot tudi sedaj, ko 
kombinirajo vadbo na odprtem s tisto 
v telovadnici. G FURLANIČ
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V nedeljo naša moštva v amaterskih nogometnih ligah v boju za prvenstvene točke

Optimizem pri Vesni, težave pri Zaiji
V nedeljo se pričnejo prvenstveni 

boji za naše nogometne ekipe v 
promocijski ligi (Juventina in Pri
morje), v 1. amaterski ligi (Vesna in 
Zarja) ter v 2. amaterski ligi (Kras, 
Breg, Primorec in Sovodnje), v 3. AL 
(Gaja in Mladost) pa bodo na vrsti 
kasneje. Kot pred vsakim pričet
kom, bomo tudi letos pogledali, ka
kšen je položaj in kakšne so novos
ti pri naših moštvih, pa tudi, kaj nji
hovi predstavniki pričakujejo od le
tošnje sezone.

VESNA
FRANC CATTONAR (predsednik 

Vesne): »Upoštevajoč, da v naši eki
pi ni prišlo do večjih sprememb in 
da smo potrdili tudi trenerja Petag- 
no, upam, da bomo tudi letos po
vsem zadovoljili naše zveste navija
če. Vsekakor ne bo lahko ponoviti 
lanskih dobrih iger, če se spomni
mo, da smo se do poslednjega kola 
potegovali za drugo mesto na kon
čni lestvici. Ker pa imamo konku
renčno ekipo, sem otimist in raču
nam na solidno uvrstitev. Favoriti 
za končno zmago so v prvi vrsti 
Edile Adriatica, Ponziana in Mossa.«

»Z letošnjim kriterijem za sestavo 
skupin (vseh sedem tržaških ekip je 
v isti skupini B) se ne strinjam, ker 
vem, da bo v "tržaških derbijih" res 
oster bolj za točke in vse to govori v 
korist furlanskih ekip. Imeli bomo 
sicer krajša gostovanja, saj bomo 
polovico tekem igrali na Tržaškem 
in zato bodo stroški znatno nižji, kar 
je morda tudi pozitivno. Vendar ne 
smemo pozabiti, da imajo vse fur
lanske enajsterice lepa travnata ig
rišča, kjer je res prijetno igrati no
gomet.«

»No, prav igrišče je še vedno naš 
največji in boleči problem. Kot je 
dobro znano, je tržaška Občina za
čela s preureditvijo našega igrišča 
že decembra 1989, torej skoraj pred 
tremi leti. Takrat je bilo zagotovlje
no, da bodo dela trajala leto dni,

Franc Cattonar

vendar tudi letos, že četrto sezono 
zaporedoma, bomo domače tekme 
morali igrati v gosteh (tudi letos na 
Proseku), ker našega terena v tej se
zoni gotovo ne bodo dokončali. 
Upamo, da sedaj, ko ima Občina 
novo upravo, se bo vendarle nekoli
ko več zavzela za naše igrišče kot 
doslej.«

SEZNAM NOGOMETAŠEV 
VRATARJA: Alessandro Francioli 

(69), Massimiliano Zemanek (67).
BRANILCI: Niko Sedmak (66), Fa- 

bio Sambaldi (63), Paolo Soavi (68), 
Alessandro Malusa (68), Massimilia
no Krisciak (70), Gianfranco Leonar
di (67), Alan Škabar (70).

VEZNI IGRALCI: Moreno Nonis 
(61), Franco Naldi (52), Roberto Can- 
dotti (66), Alessandro Vlach (68), 
Corrado Bertoli (65).

NAPADALCI: Andrej Kostnapfel 
(64), Massimiliano Sigur (70), Peter 
Sedmak (73).

TRENER: Euro Petagna 
NOVI NAJEMI: Bertoli (Ponzia

na), Sigur (S. Luigi), Zemanek 
(Gaja), Škabar (Kras).

Mirjan Žagar

ODSTOPI: Antonazzi (Campanel- 
le), Barilla (Muggesana), Coronica, 
F. Candotti.

ZARJA
MIRJAN ŽAGAR (predsednik 

Zarje): »Težko je napovedati, kako 
nam bo šlo letos, če upoštevamo, da 
nas veliki problemi, ki smo jih imeli 
lani s poškodbami, še vedno pestijo. 
V začetnem delu priprav so se po
škodovali ali zboleli Tognetti, Bo- 
relli in Žagar. Marjan Kalc in Ferlu- 
ga nista še prebolela lanske poškod
be in tudi Germani se je zaradi po
škodbe odrekel igranju. Kot vidimo, 
stanje ni preveč rožnato, saj ome
njeni nogometaši trenutno niso na 
razpolago in zato smo morali dobiti 
nekaj novih. Zamenjali smo tudi tre
nerja in vse to narekuje veliko pre
vidnost pri napovedih. Upam vseka
kor, da se bomo dobro odrezali in si 
zagotovili obstanek v ligi, kar je le
tos naš glavni cilj.«

»Sestava skupin mi povsem ustre
za, ker bo precej derbijev med tr
žaškimi ekipami. Prav zato bo pr

venstvo zanimivejše in obenem na
peto, saj bo zlasti v derbijih boj za 
točke oster.Skupno bo kar 42 derbi
jev, na razpolago bo torej 84 točk, 
12 za vsako ekipo. Kljub vsemu 
temu pa mislim, da vlogo favorita v 
naši skupini igra ena od tržaških 
ekip, to je Edile Adriatica, ki se je 
letos precej ojačila in starta za pre
stop v višjo ligo.

SEZNAM NOGOMETAŠEV
VRATARJA: Roberto Cocevari 

(69), Antonio Milani (68).
BRANILCI: Ivo Grgič (58), Alek

sander Antonič (68), Adriano Borelli 
(67), Maurice Donaggio (69), Peter 
Strukely (71), Roberto Zlatich (72).

VEZNI IGRALCI: Damjan Fonda
(63) , Robert Kalc (68), Paolo Tognetti
(64) , Massimiliano Speranza (72), 
Marjan Kalc (70).

NAPADALCI: Robert Voljč (59), 
Mitja Žagar (67), Roberto De Miche- 
li (71).

TRENER: Giorgio Pongracic
NOVI NAJEMI: Milani (Opicina), 

Donaggio, Strukely, De Micheli 
(Portuale), Zlatich (S. Luigi), Speran
za (Ponziana).

ODSTOPI: Crosilla (CGS), Ridolfo 
(Fortitudo), Auber (Primorje), Zubin 
(Zaule), Parovel (S. Luigi), Albero, 
Licata, Venchiarutti, Pisani, Salvia- 
to.

1. AMATERSKA LIGA
Skupina B

SPORED 1. KOLA 
Edile Adriatica - Torreanese 
Isonzo Turriaco - Villanova 
Piedimonte - VESNA 
Cividalese - Isonzo San Pier 
Mossa - ZARJA 
Opicina - Portuale 
Staranzano - Ponziana 
San Marco - Pro Romans

Košarkarski turnir Del Negro

Važen test 
za borovce

Teden dni pred pričetkom košar
karskega prvenstva D lige bo ekipa 
Bora Radenske opravila zahteven 
test, in sicer na 17. turnirju Del 
Negro v organizaciji Skedenjskega 
društva Servolane.

Borovci se že dalj časa vestno pri
pravljajo na letošnjo zahtevno preiz
kušnjo, trener Sancin pa je z dose
danjim delom zadovoljen, saj se vsi 
igralci trudijo in s pravo mero opti
mizma pričakujejo prve spopade.

Turnir, ki bo v petek in v nedeljo 
v telovadnici Alture, bo za belo-ze- 
lene praktično brezupna naloga, saj 
se bodo najprej pomerili prav s Ser- 
volano Latte Carso, ki bo letos na
stopala v lombardijski skupini pr
venstva C lige. V njenih vrstah je 
glede na lansko sezono prišlo do ne
katerih sprememb. Trener Peter 
Brumen ne bo imel več na razpola
go bivšega borovca Fulvia Laudana, 
ki bo letos igral v B-2 ligi z Ancono 
(v 2. kolu že nasprotnik Jadrana 
TKB), v zameno pa se je postava 
okrepila s prihodom Andree Rado- ■ 
vanija (prej Inter 1904), po daljši od
sotnosti pa se je vrnil še Kaiser.

Drugi polfinalni par predvideva 
spopad med solidnima ekipama C 
lige, Italmonfalconejem ter Gradis- 
co.

Glede posameznikov pri Boru po
vejmo, da je Ivan Bajc utrpel hujšo 
poškodbo gležnja in bo moral zaradi 
tega mirovati nekaj tednov, saj so 
mu že nadeli mavec. Tudi Andrej 
Pieri zaradi hrbtnih bolečin že dalj 
časa počiva, tako da bi se na sezna
mu prve ekipe vsaj začasno moral 
znajti kak mlajši igralec (Samec ali 
Grbec?). Vsi ostali so zaenkrat na
red, vključno s Porettijem, ki se je 
moštvu priključil nekoliko kasneje.

SPORED TURNIRJA 
PETEK, 25.9 ob 19.00: Servolana 

Latte Carso - Bor Radenska; ob 
21.00: Italmonfalcone - Gradišča.

NEDELJA, 27.9 ob 10.00: finale za 
3. mesto; ob 11.45: finale za 1. mesto.

(V J)

Konec tedna pomembna nastopa naših namiznoteniških igralcev

Krašovci v Fossanu in Veroni
Konec tedna bodo Krasovi ping- 

Pongaši zaposleni na dveh frontah: 
®lajši v Fossanu na prvem držav- 
nem turnirju mladinskih kategorij, 
drugokategorniki pa v Veroni na 
turnirju absolutnih kategorij. S temi 
turnirji Krasovi zastopniki naskaku- 
|ej° nastop na državnem prvenstvu. 
Igralci mladinskih kategorij imajo 
dve poti, da dosežejo ta cilj, to je na 
deželni ravni in preko državnih tur- 
ttirjev, kar je seveda težja pot.

Zgoniško društvo bo poslalo v 
Eossano mlajše pionirke Vanjo, Na
tašo in Nino Milič, starejše pionirke 
Katjo Milič, Eriko Radovič, Ivano 
Etubelj in starejšega pionirja Petra 
Eantinija. Treba je poudariti, da so 
J? Vanja, Katja in Erika, delno tudi 
Eantini, v lanski sezoni tekmovali 
da državnih turnirjih, na katerih so 
st omenjena tri dekleta zagotovila 
Pravico do nastopa na državnem pr
venstvu, Ivana Stubelj pa z deželnih 
Preizkušenj. Za Krasove naraščajni- 
de bo turnir v Fossanu prav gotovo 
ežja preizkušnja, saj so bile do lani 

v uižji starostni kategoriji deklic.

Zuc del Bor
Se nekaj pojasnil o izletu na Zuc 

el Bor, ki bo v nedeljo, 27. septem- 
bra' v priredbi SPDT in ki ga vodi 

tojan Bolčina. Udeleženci se bodo 
Peljali z avtomobili do Mužaca 
ddoggio Udinese) in po dolini Aupa 

Qlje po gorski cesti do zavetišča 
uaii. Za vzpon na vrh Zuc del 
°ra in povratek je predvidenih se- 

dem ur hoje. Odhod izletnikov bo 
°b 5.30 po sončni uri izpred Prosvet- 
ne9a doma Tabor na Opčinah in ne 
lzPred sodne palače na Trgu Ulpia- 
d°, kot je bilo spočetka predvideno. 

Prememba je nastala zato, ker se 
ZSŠDI ni nihče prijavil. Torej, 

°uhod na Zuc del Bor z Opčin ob 
■50 po sončnem času.

Monika Radovič

Zahvaljujoč se velikim uspehom 
pretekle sezone, je Vanja Milič na 
državnih lestvicah deklic št. 2, med 
naraščajnicami pa nosi Katja Milič 
št. 4, Erika Radovič št. 9, Ivana Stu
belj št. 15. S turnirja pričakujemo 
dobre rezultate, saj je Krasov pod
mladek dobro pripravljen na za-

Zapirajo kočo 
na Planini pri Jezeru

Jesen je že potrkala na vrata in v 
glavnem se zaključuje sezona planin
skih pohodov in izletov v planine, 
planinske koče pa postopoma zapira
jo duri. Planinci društva Integral iz 
Ljubljane, ki so pobrateni s SPDT, se 
tudi pripravljajo, da zapahnejo duri 
svoje koče na Planini pri Jezeru, ki jo 
že vrsto let vestno in izredno dobro 
upravljajo. V ta namen pripravljajo 
primerno slavje ob zaključku letošnje 
dokaj bogate sezone, zato vabijo po
bratene planince iz Trsta, da se tega 
slavja, ki bo 3. in 4. oktobra na Plani
ni pri Jezeru, udeleže. Poskrbeli bodo 
tudi za prevoz udeležencev do plani
ne Blato, od koder se bodo izletniki 
po kratki uri hoje pridružili ljubljan
skim planincem v koči. Člani in prija
telji SPDT, ki se mislijo udeležiti slav-

htevno nalogo. Svoj krstni nastop 
na državni ravni bosta opravili Nina 
in Nataša Milič.

Močno zastopstvo bo imel Kras 
tudi na prvem državnem turnirju 
absolutnih kategorij v Veroni. Med
tem ko je imel le dva drugokategor- 
nika (Kristjan Mersi in Biserka Si- 
moneta), se lahko sedaj ponaša še s 
tremi: Igorjem Miličem, Moniko Ra
dovič in novo močjo iz Borovih vrst, 
Ano Bersan. Vsi so opravili velik 
skok na italijanskih jakostnih lestvi
cah: Mersi z 11. na 9. mesto, Biserka 
Simoneta z 22. na 10., Monika Rado
vič z lestvic tretjekategornic s št. 1 
na 12. mesto druge kategorije in 
Ana Bersan s 7. mesta v tretji na 14. 
mesto v drugi kategoriji. Tekmova
nje predvideva tekme posamezni
kov in dvojic (Mersi - Milič, Rado
vič - Bersan). Novopečeni drugoka- 
tegorniki bodo vsekakor dali vse od 
sebe, da dokažejo veljavnost visokih 
pozicij in bodo dodobra preznojili 
rdeče društvene majice, da bi segli 
tudi po denarnih nagradah, ki jih bo 
društvo s pridom ponovno vložilo v 
svoje delovanje. (J.J.)

ja na Planini pri Jezeru, naj se javijo 
tajniku Ervinu Gombaču (tel. 396889).

Planinsko srečanje treh dežel
Letošnje, že 26. srečanje planin

cev treh dežel, bo 3. in 4. oktobra v 
Šmohorju na Koroškem. Srečale se 
bodo planinske delegacije Furlanije 
Julijske krajine, Koroške in Slove
nije, ki bodo razpravljale o tekočih 
in vedno novih problemih planin
stva, zaščiti narave, upravljanju 
planinskih postojank in urejanju 
planinskih poti in stez, zlasti na 
mejnih področjih treh držav.

Lani so se planinci treh dežel sre
čali na Bledu, kamor jih je povabila 
Planinska zveza Slovenije, letos pa 
so na vrsti Avstrijci, ki so nalogo za 
pripravo srečanja poverili planinski 
organizaciji v Šmohorju (Hermagor) 
v Ziljski dolini.(L.A.)

iz planinskega sveta - iz planinskega sveta

ŠD KONTOVEL
ODBOJKARSKA SEKCIJA 

obvešča, da bodo treningi za začet
nice (letnik 1981 in mlajše) ob pone
deljkih in sredah od 17.00 do 18.30 v 
mali telovadnici ob odprtem igrišču 
na Kontovelu.

ŠD KONTOVEL - MINIBASKET 
obvešča, da je spored vadbe mini- 
basketa v šolski telovadnici na Pro
seku naslednji: letniki 1980/81/82 ob 
ponedeljkih od 16.30 do 18.00, ob 
torkih od 18.30 do 20.00, ob petkih 
od 16.30 do 18.00; letniki 1983/84/85 
ob torkih in četrtkih od 17.30 do
18.30 in letnika 1986/87 ob torkih in 
četrtkih od 16.30 do 17.30.

ŠD POLET
KOŠARKARSKA SEKCIJA 

sporoča, da bodo urniki vadbe v mi- 
nibasketu v telovadnici Pristaniških 
delavcev pri Briščkih kot sledi: ob 
torkih od 14.30 do 15.30 za letnike 
1984/85/86; od 15.30 do 16.30 za let
nika 1982/83 in ob četrtkih od 15.30 
do 16.30 za letnike 1984/85/86 in od
16.30 do 17.30 za letnika 1982/83.

ŠZ DOM
obvešča, da so treningi za minibas- 
ket (letniki 1982, 1983 in 1984) ob 
torkih od 15.45 do 16.45 in petkih od 
14.45 do 15.45. Ekipa propaganda 
(letnika 1980 in 1981) pa trenira ob 
sredah od 16.45 do 18.00 in ob četr
tkih od 16.45 do 18. ure. Informacije 
in vpisovanja ob urah treningov!

ZDRUŽENJE ŠPORTNIH
RIBIČEV VIPAVA

vabi člane in prijatelje na že tradici
onalno društveno tekmovanje, lov 
na postrv, ki bo v nedeljo, 27. t.m., 
ob 8. uri. Tekmovanje bo v Vilešu. 
Poskrbljeno bo tudi za topli prigri
zek. Prijave še danes, 24. septembra 
na sedežu društva v gostilni Rubijski 
grad.

ZDRUŽENJE ŠPORTNIH
RIBIČEV VIPAVA

organizira enodnevni rekreativni iz
let z motorno ladjo (Cristina) z mož
nostjo ribolova. Odhod iz Gradeža v 
nedeljo, 18. oktobra, ob 8. uri. Na 
ladji bo_ poskrbljeno za paštašuto in 
pijačo. Člani in prijatelji naj se čim- 
prej prijavijo na sedežu društva v 
gostilni Rubijski grad, ker je na raz
polago le 30 mest.

KK BOR SEKCIJA MINIBASKET 
obvešča, da se nadaljujejo vpisova
nja novih in »starejših« otrok za mi- 
nibasket. Treningi so ob torkih in 
petkih na »1. maju«. Mlajši (3. razred 
do vrtca) trenirajo ob 15.00, vsi osta
li (4., 5. in starejši) pa ob 16.00. Vpis 
kar na igričšu.

ŠZ BOR
NAMIZNOTENIŠKI ODSEK 

obvešča, da poteka redna tedenska 
vadba najmlajših vsak torek in četr
tek v društvenih prostorih od 17.15 
do 18.45. Možen je tudi prevoz igral
cev.

ODBOJKARSKO DRUŠTVO BOR 
obvešča, da bodo treningi za začet
nike in začetnice (letnik 1982 in 
mlajši) ob torkih v telovadnici peda
goškega liceja pri Sv. Ivanu v Ul. 
Caravaggio od 15. do 16.30 in ob če
trtkih na stadionu »1. maj« od 17. do 
18. ure. Vpisovanja neposredno na 
treningih., ki jih vodi usposobljena 
vaditeljica in prof. telesne vzgoje 
Silva Meulia.

PLAVALNI KLUB BOR 
organizira od oktobra do maja v ba
zenu pri Alturi vadbo v plavanju za 
neplavalce, plavalce, tekmovalce in 
rekreacijo za odrasle. Vpisovanje od 
18. do 20. ure po telefonu na št. 
51377 do vključno petka, 25. t.m. 
Obenem obvešča, da se je v bazenu 
pri Alturi pričela vadba udeležencev 
poletnih priprav v Cerknem z na
slednjim urnikom: 2. tekmovalna 
skupina ob ponedeljkih, sredah in 
petkih od 16. do 17. ure; 1. tekmoval
na skupina vsak dan od ponedeljka 
do petka od 17. do 18.30.

ŠZ GAJA
organizira teniško šolo za otroke 
letnikov 1984-81. Za vse informacije 
in za prijave tel. na št. 212988 (Ples
ničar) ali na društvenem sedežu na 
Padričah vsak dan (razen v sobotah 
in nedeljah) od 18. do 19. ure.

ŠD BREG
obvešča, da se bo v ponedeljek, 28. 
t.m., pričel v dolinski občinski telo
vadnici tečaj otroške telovadbe in 
miniodbojke. Urnik: ob ponedeljkih 
in sredah od 16.00 do 17.30. Vpisova
nje neposredno na treningih.

ŠD BREG
organizira odbojkarsko mladinsko 
ekipo za dekleta letnikov '79, '80 in 
'81. Treningi se bodo pričeli v pone
deljek, 28. t.m., v dolinski občinski 
telovadnici in bodo potekali ob po
nedeljkih od 17.30 do 19.00, ob sre
dah od 19.00 do 20.30 in ob četrtkih 
od 17.30 do 19.00

SPOROČILO 
ŠPORTNIM DRUŠTVOM

Sporočamo vsem našim špor
tnim društvom, da sprejemamo 
obvestila na tel. št. 040-7796611 od 
8.30 do 12.30 ter na tel. št. 0481- 
533382 in 0481-535723 od 8.30 do 
12.00 ter od 14.30 do 17.30.



Naročnina: za Italijo mesečna 23.000 Lir - Letna 
naročnina za 1992 znaša 276.000 lir. Poštni tekoči 
račun Založništva tržaškega tiska, Trst 13512348; 
za Slovenijo; mesečna 450 SLT (dnevna 22 SLT). 
Letna prednaročnina 5.000 SLT za tiste, ki jo po
ravnajo do 29. 2. 1992. Žiro računa 50101 - 601 - 
85845, ADIT Sežana - Partizanska 75 a, telefon 
067/73360; Fax 067/72441.

Oglasi:1 trgovski modul (šir. 1 stolpec viš. 23 mm) 
80.000 lir; finančni in legalni 120.000 lir; ob praznikih 
povišek 20%; mali oglasi 850 lir beseda; osmrtnice, 
zahvale in sožalja po formatu. Iva 19%. Naročila 
sprejemajo: iz dežele Furlanije-Julijske krajine agen
cija PUBLIEST Srl (vsak dan od 8.30 do 12.30), Trst, 
ul. Montecchi 6 - Tel. 7796-611 - Fax 768697; iz drugih 
dežel v Italiji podružnice SPI; iz Slovenije in Hrvaške 
STUDIO VISTA d.o.o., Ljubljana, tel.-fax 216155 vsak 
dan od 9. do 13. ure razen sobote.

Slovenskim podjetjem 
grozi plaz stečajev

primorski
M. dnevnik

četrtek, 24. septembra 1992

TRST - Ul. Montecchi 6 - PP 559 
Tel. (040) 7796-600 - Tlx 460894 PD I 
Fax 040/772418
GORICA - Drevored 24 maggio 1
Tel. (0481) 533382 - 535723 - Fax 0481/532958
ČEDAD - Ul. Rlstori 28
Tel. (0432) 731190 - FAX 0432/730462

Odgovorni urednik Vojimir Tavčar

Izdaja ZTT 
Tiska EDIGRAF

Član italijanske 
zveze časopisnih 
založnikov FIEG

Ofenziva Tudjmanove vlade 
proti opozicijskim medijem

Za hrvaške neodvisne novinarje so pod Tudjmanovo oblastjo nastopili hudi časi (Foto Srdjan Živulovič)

MARIBOR — Slovenski pregovor 
pravi, da je »huda ura« vedno »huda 
ura«, ne glede na to kaj pride in ne 
glede na to ali jo človek pričakuje ali 
ne. Tako so tudi delavci mariborske 
»Elektrokovine« in Tovarne vozil in 
toplotne tehnike »Boris Kidrič« ter 
»Cevovoda« v Mariboru v teh dneh 
presenečeni in prizadeti, ker omenje
nim podjetjem grozi stečaj, čeprav o 
nevarnosti stečaja že dolgo govorijo 
v vodstvih teh podjetij ter pristojni 
mestni in republiški organi.

»Elektrokovini« iz Maribora, ki je 
največji proizvajalec elektromotor
jev, svetilk in dušilk v Sloveniji, gro
zi stečaj, ker Kreditni banki Maribor 
dolguje okoli 300 milijonov tolarjev. 
Ker »Eiektrokovina« navkljub pomo
či in razumevanju bančnega vodstva 
že nekaj časa ne more več plačevati 
svojih kreditov, je vodstvo Kreditne 
banke v Mariboru zagrozilo, da bo 
sprožilo pred pristojnim sodiščem v 
Mariboru stejačni postopek. Banka 
ocenjuje, da bi lahko z razprodajo 
osnovnih sredstev »Elektrokovine« 
poravnala svoje terjatve do tega pod
jetja. Ker se je »Eiektrokovina« prija
vila na natečaj za prestrukturiranje 
in sanacijo podjetij, ki ga je razpisala 
slovenska vlada, bo Kreditna banka 
Maribor še nekaj časa pokačala, ka
kšen bo odgovor slovenske vlade - če 
le-ta »Elektrokovini« ne bo pomaga
la, bo banka kakor kaže sprožila ste
čajni postopek, ki bi ogrozil socialno 
varnost okoli 2500 zaposlenih v 
»Elektrokovini«.

Trgovina vozil in toplotne tehnike 
»Boris Kidrič« v Mariboru pa se je 
znašla v nevarnosti stečaja, ker je de
jansko že ogrožena socialna varnost 
tega podjetja, ki je imelo v prvi polo
vici leta blizu 500 milijonov tolarjev 
izgube. Zaradi tega je vodstvo tovar
ne poslalo na »prisilni dopust« z 
zmanjšano plačo oziroma na tako 
imenovano »čakanje na delo« okoli 
1500 delavcev, za katere v tem 2200- 
članskem kolektivu, zaradi pomanj
kanja naročil in obratnega kapitala 
nimajo dovolj dela. Medtem, ko v 
vodstvu tovarne pripavljajo seznam 
»trajnih presežkov« delavcev pa so

sindikati v tovarni zagrozili, da bodo 
vodstvo podjetja tožili, saj naj bi le
to po nezakoniti poti določilo delav
ce, ki so morali »na čakanje«. Vod
stvo TVT »Boris Kidrič« je že opozo
rilo, da bi se v primeru, če bodo »ča
kajoči« delavci tožili podjetje, le-to 
znašlo na pragu stečaja, saj bi se z 
»delavsko tožbo« sprožil plaz, ker bi 
podjetje verjetno tožili tudi drugi up
niki. Sicer pa se je tudi tovarna »Bo
ris Kidrič« prijavila na natečaj za 
prestrukturiranje in sanacijo podjetij 
v Sloveniji.

V še veliko težjem položaju so de
lavci mariborskega »Cevovoda«, ki so 
ga zaradi »kritičnih« razmer zapustili 
domala že vsi najodgovornejši vod
stveni delavci, ki so za nameček »s 
seboj« v druga podjetja zlasti v pri
vatnem sektorju odnesli še nekaj pre
ostalih perspektivnih proizvodnih 
programov. »Cevovod« tako kakor 
večina podjetij v Sloveniji nameč do
slej še ni imel takozvane »konkuren
čne klavzule«, ki bi podjetju omogo
čala učinkovito varovanje svojih in
teresov in poslovnih tajnosti. To je v 
Sloveniji nasploh »rak rana« večina 
podjetij, ki so še vedno v »ogroženi 
lastnini«, saj v nekdanjem »sistemu 
socialističnega samoupravljanja« niso 
predvideli možnosti privatizacije 
podjetij, zato sistem tudi ni imel 
vgrajenih »varovalk« za različne 
možne zlorabe na poti podjetij »v 
privatizacijo«.

Dejstvo, da so se kar tri izmed naj
večjih mariborskih podjetij v septem
bru in takorekoč na začetku nove de
lovne sezone znašla pred stečajem, je 
zelo vznemirilo domala vso maribor
sko delavstvo, saj so, kakor kaže, 
»črni dnevi mariborskega gospodar
stva« o katerih se je v preteklih me
secih toliko govorilo, sedaj »pred 
vrati«. V primeru, da bi »Eiektrokovi
na«, TVT »Boris Kidrič« in »Cevo
vod« morali v stečaj, potem bi se več 
kot 20 tisoč nezaposlenim delavcem 
v mariborski regiji pridružilo še 5 ti
soč novih brezposelnih delavcev, kar 
bi zelo poslabšalo socialne razmere v 
tem koncu Slovenije. (NIA)

LJUBLJANA — Na Hrvaškem 
se nadaljuje »podržavljanje« in 
»čiščenje« tistih medijev, ki niso 
po okusu novim hrvaškim oblas
tem. Zdaj se je hrvaška država po
javila s svojim upravnim odborom, 
ki mu načeljuje pomočnik hrvaš
kega notranjega ministra Zdravko 
Židovec, v reškem Novem listu, 
kar je izzvalo pravi upor pri novi
narjih in drugih sodelavcih tega 
popularnega reškega lista, ki 
nadaljuje časnikarsko tradicijo 
najstarejšega dnevnega lista na 
Hrvaškem. Nadaljuje se tudi ago
nija zagrebškega Danasa. Ta list 
je pred nedavnim doživel svoje

tretje rojstvo in tretjo smrt v ne
kaj več kot 10-letnem obdobju, 
odkar izhaja.

Reški Novi list je skupaj s split
sko Slobodno Dalmacijo zaslovel 
kot pogumno in samostojno glasi
lo, ki ima tudi širok krog bralcev. 
Očitno pa prav to posebej vzne
mirja sedanjo hrvaško oblast in 
Tudjmanovo hrvatsko demokra
tično skupnost, ki v takšni samos
tojnosti ne vidi demokratične 
prednosti za Hrvaško, ampak 
samo »nevarnost« in svojega »sov
ražnika«. »Neodgovorne novinar
je« poskuša ta oblast znova spra
viti pod svojo kapo s pomočjo 
»podržavljanja« dosedanje družbe
ne lastnine v časopisih in z vzpos
tavljanjem sebi povsem predanih 
upravnih odborov, v katere brez 
kakršnih koli predsodkov kadruje 
tudi visoke policijske funkcionar
je in to - v primeru reškega Nove
ga lista - celo načelno pozicijo. Do 
»podržavljanja« reškega lista je 
prišlo prav v trenutku, ko so novi
narji in drugi zaposleni storili vse 
potrebno za lastninsko preobliko
vanje svojega podjetja v delniško 
družbo. Reški novinarji in tamkaj
šnja opozicija so poseg hrvaške 
vlade označili za puč. Kolovodja 
prevrata naj bi bil podpredsednik 
hrvaške vlade Darko Čargonja, ki 
je osebno pridobil nekaj »pučis- 
tov« tudi v vrstah nekaterih ured
nikov, ki pa jih je direktor Nove
ga lista na predlog glavnega 
urednika lista že .suspendiral in 
odstranil iz podjetja. Kolektiv No
vega lista je v svojem sporočilu za 
hrvaško javnost kategorično odbil 
takšen poseg države, ki poskuša 
prikazati vse zaposlene v Novem 
listu kot ljudi, ki naj bi delovali 
proti interesom Republike Hrvaš
ke in svoje domovine. Hkrati so

zaposleni izrekli zaupnico direk
torju Novega lista Zdenku Man- 
ceju zaradi uspešnega vodenja 
podjetja in glavnemu in odgovor
nemu uredniku Veljku Vičeviču 
zaradi uresničevanja neodvisne 
uredniške politike.

Zaradi podobnega posega hr
vaške države je pred nedavnim 
prenehal izhajati zagrebški poli
tični tednik Danas. Novinarji tega 
uglednega časnika so se namreč 
iz protesta odločili, da bodo tiska
li povsem samostojen list z ime
nom Novi danas. Po mnogih, tudi 
sodnih zapletih, je najprej izšla 
samo ena številka, ker je bilo za
radi obtožbe, da so si novinarji 
nelegalno prisvojili ime Danas, 
nadaljnje tiskanje sodno prepove
dano. Pozneje se je vendarle poja
vilo še nekaj številk Novega da
nasa. Potem pa so nastale nove 
velike težave s tiskanjem in distri
bucijo, ker je Vjesnikova prodajna 
mreža, ki predstavlja preko 80 od
stotkov vseh prodajnih mest na 
Hrvaškem, odbila, da bi še naprej 
prodajala Novi danas. Tako Novi 
danas zdaj spet ne izhaja. Znani 
hrvaški oporečnik proti komuniz
mu in tudi kritik sedanjega hrvaš
kega režima Ivan Zvonimir Čičak 
vidi v potezah hrvaških oblasti na 
področju informiranja »novo fazo 
ideološkega čiščenja.« Čičak 
meni, da takšno početje vodi Hr
vaško v novi »hrvaški državni - 
kapitalsocializem.« Čičak pravi, 
da stranka na oblasti na Hrvaš
kem zdaj vzpostavlja model, ki je 
znan iz starega režima: to je mo
del mržnje, uzrupacije tuje svobo
de v imenu svoje oblasti. »To je 
model represije in denuncijanstva, 
to je model, ki ima samo eno željo 
in cilj, to pa je absolutna in brez
mejna oblast...« (NIA)

Jesenska idila na Blejskem jezeru

Blejske pletne počivajo v sončnem zatonu: jesen na Blejskem jezeru je edistveno doživetje (Foto Srdjan Živulovič)

GLEDALIŠČE »POLITEAMA ROSSETTI < - TRST
slavnostni dobrodelni koncert 
v nedeljo, 27. septembra, ob 21. uri

FILHARMONIČNI ORKESTER MILANSKE SCALE

dirigent

RICCARDO MUTI

na sporedu

BUSONI, CASELLA, FAURE, DEBUSSV

CfiL planiranje 
kulturnih prired.

150ob JL V letnici banke -

CASSA Dl RISPARMIO Dl TRIESTE CIT

predprodaja vstopnic: Trst U.T.A.T. pasaža Protti 2


